
مدیر کل بیمه سلامت قم ازآغاز پوشش بیمه سلامت اتباع و 
مهاجرین خارجی در استان  خبرداد.

دکتر محمدرضا فخاریان قمی در گفتگو با ایمان با اعلام این  خبر 
اظهارداشت: بر اساس تفاهم نامه همکاری فیمابین سازمان بیمه 
سلامت و اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور و 
کمیساریای عالی پناهندگان، تمامی اتباع و مهاجرین خارجی معرفی 

شده از سوی وزارت کشور که دارای کارت آمایش و هویت معتبر 
هستند تحت پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند. فخاریان قمی بااشاره 
به آمار 850 هزار نفری اتباع و مهاجرین خارجی، تصریح کرد، سازمان 
بیمه سلامت صرفاً افرادی را تحت پوشش بیمه سلامت قرار خواهد داد 
که هویت آنان توسط وزارت کشور احراز ومشخصات آنان به سازمان 

بیمه سلامت ارسال شده باشد...

رییس جمهور در گفت وگوی تلفنی با »فرانسوا اولاند«، با 
تأکید بر اینکه تروریست ها با اقدامات خشونت آمیز خود قادر 
نخواهند بود، ملت ها و دولت ها را وادار به تسلیم کنند، اعلام 
کرد: ایران برای مقابله با تروریسم در عرصه جهانی، خواستار 

ایجاد یک جبهه متحد است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در 
این تماس تلفنی، با اشاره به حوادث تلخ تروریستی در پاریس 
و ضرورت یکپارچگی و تمرکز بر مبارزه با تروریسم، گفت: 
تروریست ها در برابر اراده همه ملتها و دولتها هرگز نمی توانند 

به اهداف خود دست یابند.
دولت  و  ملت  مجدد  تسلیت  ابراز  با  جمهور  رییس 
جمهوری اسلامی ایران به  ملت و دولت فرانسه، اظهارداشت: 
تروریست های داعش با دست زدن به این حمله بسیار تکان 
دهنده، وحشیانه و نفرت انگیز، نشان دادند که همه کشورها 
را به مبارزه طلبیده اند و یک اتحاد سراسری برای مبارزه با 

آنها ضروری است...

 از دوره هفتم مجلس به بعد، به تدریج از قدرت رقیب قدیمی اصولگراها کم شد؛ سخت گیری های شورای نگهبان و اختلافات داخلی، 
اصلاح طلبان را از میدان به در برد. اما در این دوره و پس از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری، اصلاح طلبان، جان دوباره گرفته اند و این 
وضعیت، روند را برای اصولگرایان مشکل می کند و برای حل این مشکل اصولگرایان چاره ای جز وحدت ندارند، تا لیست واحد از توزیع آرایشان 
جلوگیری کند. اما شواهد می گوید اصولگراها فاصله زیادی تا دستیابی به این مهم دارند و خلاء اصلی آنها چهره ای است که بتوانند گرد او جمع 

شوند. فوت چهره هایی که معمولا محور وحدت می شدند و تغییر رویکرد برخی احزاب اصولگرا این خلاء را به وجود آورده است ...
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سلایق مختلف این جریان، به رهبری عقلای قوم شان تن خواهند داد؟ 

جریان  اصولگرا 
» سر« ندارد

فرماندار قم عنوان کرد: 

تدابیر ویژه برای تامین ایمنی و امنیت مراسم اربعین 

با حضور استاندار و رئیس مرکز ملی فرش ایران افتتاح شد:

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی فرش دستباف قم

مدیر کل بیمه سلامت استان قم  خبرداد:

آغاز پوشش بیمه سلامت
 اتباع و مهاجرین خارجی در استان قم 

حذف عوارض خروج از مرز شلمچه
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تماس تلفنی رئیس جمهور فرانسه با حسن روحانی:

اولاند: فرانسه 
همچنان  منتظر 

سفر جنابعالی است
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تخریب کنندگان هاشمی 
نتیجه عکس گرفتند

 دهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی در شعبه 15 دادگاه انقلاب به صورت علنی برگزار شد.
قاضی صلواتی در ابتدای جلسه دادگاه مواد 353، 354 و 358 قانون آیین دادرسی کیفری را متذکر شد و سپس 

از متهم ردیف اول خواست برای ارائه ادامه دفاعیاتش در جایگاه قرار گیرد.
بابک زنجانی در بخشی از دفاعیات خود با اشاره به وام 15 یورویی شیخ حشر گفت: قرار شد این فرد را معرفی کنم 
و در خصوص این که این وجوه را دریافت کردم یا خیر توضیح دهم. باید بگویم که در تجارت افراد با اعتبار یکدیگر با 
هم کار می کنند و اینگونه نیست که برای یک مساله ای هزار بار چیزی را امضاء کنند، حتی الان ممکن است من تلفن 

را بردارم و صحبتی کنم و میلیون ها و میلیاردها تومان پول جا به جا شود.
وی ادامه داد: اگر اینگونه نبود که وزارت نفت یک میلیارد و 400 میلیون یورو را به حساب من واریز نمی کرد. این 

آقا آدم بزرگی است و نمی توانم به وی بگویم بیاید و در دادگاه حاضر شود و جواب بدهد؛ زیرا که وی آدم سیاسی و 
بزرگی است، اما می توانم دو کار را انجام دهم. شاید وی از پولش بگذرد اما حاضر نیست وارد حاشیه شود.

این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی خاطرنشان کرد: اول این که می توانم با او هماهنگ کنم شخصی مورد 
اعتماد از سوی دادگاه با او جلسه داشته باشد و تمام سئوالات مورد نظر دادگاه را پاسخ دهد. دوم این که می توانم 
این هماهنگی را انجام دهم و به صورت غیرعلنی و در ساعت مشخص ارتباط ویدئو کنفرانسی با این شخص برقرار 
شود و تمام سئوالات شما را پاسخ دهد. وی اضافه کرد: مبلغ 6 و نیم میلیون یورو و معادل 67 میلیارد تومان به 
بانک مسکن به صورت دستی که شرح آن را قبلا گفتم پرداخت کردم و قرار شد بانک مسکن طی چند روز آن 

را عودت دهد...

دهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی:

بابک زنجانی: با کسی شوخی ندارم!

یادداشت:  احمد حسینی

سرمقاله :  جلال خوش چهره

نام  روحبخش  عطر  شمیم 
یاد و خاطره شهدای گرانقدر  و 
انقلاب اسلامی، سال های دفاع 
و  ترور  مظلوم  شهدای  مقدس، 
شهدای عرصه تامین نظم و امنیت 
)ع( در  بیت  اهل  و مدافع حرم 
استان قم، بار دیگر در فضا آکنده 

می شود...

جمعه  تروریستی  حملات 
بزرگ  آنقدر  پاریس  در  گذشته 
هست که همچنان اهمیت خبری 
آن بیش از تفسیر و تحلیل های 
مربوط به آن باشد. ولی اینکه چرا 
این حادثه در فرانسه و نه دیگر 
در  داعش  با  درگیر  کشورهای 

سوریه و عراق رخ داد ...

استمرار خط سرخ
 شهادت

چرا پاریس 
هدف داعش  شد؟

علی مطهری:
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مناقصه گزار: شرکت شهرک های صنعتی استان قم
نشانی مناقصه گزار: قم، بلوار شهید صدوقی- بلوار شهید عطاران، نبش کوچه 

شماره 4 پلاک 36 تلفن 32919200- 025 نمابر32919204- 025
موضوع مناقصه: احداث مخزن بتنی زمینی 2000 متر مکعبی فاز سوم شهرک 

صنعتی محمود آباد
محل اجرای کار: شهرک صنعتی محمود آباد واقع در کیلومتر 20 بزرگراه قم – 

تهران
مبلغ برآورد: 7/476/289/865 ریال براساس فهرست بهای واحد پایه ابنیه و 

تاسیسات مکانیکی سال 1394 می باشد.
نوع و مبلغ تضمنی شرکت در مناقصه: 190/000/000 ریال در قالب واریز 
به شماره حساب جاری سیبا 2175673502000 یا ضمانت نامه بانکی یا اوراق 

مشارکت براساس آیین نامه تضمین معاملات دولتی.
حد نصاب لازم برای بازگشایی پاکت ها: حضور 3 مناقصه گر است.

مهلت خرید اسناد: از تاریخ 1394/08/27 تا مورخ 1394/09/05 می باشد.
آخرین مهلت تسلیم پیشنهادها: پایان وقت اداری مورخ 1394/09/22 می باشد.

زمان گشایش پاکت ها: ساعت 13:00 مورخ 1394/09/23 می باشد.
محل دریافت و تسلیم اسناد: دبیرخانه شرکت به نشانی کارفرما

هزینه خرید اسناد: مبلغ 327/000 ریال می باشد که باید به حساب جاری سیبا 
به شماره 2175673501002 نزد بانک ملی شعبه سمیه قم واریز گردد.

نوع مناقصه و شرایط مناقصه گران: مناقصه گران باید در رشته آب یا ساختمان 
تعیین صلاحیت شده و تجربه اجرای حداقل یک مخزن بتنی 1000 متر مکعبی را 
داشته باشند و دارای ظرفیت خالی برای انجام کار باشند. ارائه گواهی صلاحیت با 

تاریخ معتبر الزامی است.
مدارک لازم برای خرید اسناد:

نامه معرفی نماینده برای خرید اسناد  -
ارائه فیش خرید اسناد  -

تصویر گواهی صلاحیت  -

جهت خرید اسناد هر یک از معاملات فوق مبلغ 500/000 ریال به شماره حساب 
100600160021 )هزینه شهرداری( بانك شهر به نام شهرداري قم واریز نموده و به همراه اصل 

فیش واریزي و کارت شناسایی معتبر جهت دریافت اسناد مراجعه فرمائید.
مبلغ تضمین شرکت در هر یک از معاملات فوق 20/000/000)بیست میلیون( ریال و 
به صورت]1- ضمانت نامه بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب 
نزد بانک شهر به شماره 100300430054 )سپرده حسن انجام کار([ به نام شهرداری قم 

می باشد. 
مهلت دریافت اسناد و ارایه پیشنهاد از روز یک شنبه مورخ 1394/09/01 لغایت ساعت 

14 روز یک شنبه مورخ 1394/09/15 می باشد. 
جهت پاسخگویي به سوالات تخصصي با اداره کل املاك به شماره 36104478 – 025 

تماس حاصل فرمائید.
سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کننده پس از دریافت اسناد 
و مشخصات معامله از نشانی: قم – بلوار امام موسي صدر – جنب بوستان شهید بنیادي – 
شهرداري مرکزي – طبقه سوم – اداره کل قراردادها و پیمان ها – اداره پیمان ها مکلف اند کلیه 
اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنها÷د خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به 

منزله قبول تمامی شرایط می باشد. تلفن تماس: 36104334 و 36104333 – 025 
محل تسلیم پیشنهادها: قم – بلوار امام موسي صدر – جنب بوستان شهید بنیادي 
– شهرداري مرکزي – طبقه ششم – اداره کل حراست )آخرین مهلت دریافت اسناد و ارایه 

پیشنهاد ساعت 14 روز یک شنبه مورخ 1394/09/15 می باشد.(

در نظر دارد 3 قطعه زمین با مشخصات و شرایط کلی زیر را از طریق 
مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید.

شرکت شهرک های صنعتی استان قم شهرداری قم

شرکت شهرک های صنعتی استان قم WWW.QOM.IR          اداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم

آگهی مناقصه 94009 )نوبت دوم( آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

روزنامه
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چرا پاریس 
هدف داعش  شد؟

حملات تروریستی جمعه گذشته در پاریس آنقدر بزرگ 
هست که همچنان اهمیت خبری آن بیش از تفسیر و 
تحلیل های مربوط به آن باشد. ولی اینکه چرا این حادثه در 
فرانسه و نه دیگر کشورهای درگیر با داعش در سوریه و عراق 

رخ داد، می تواند موضوع گمانه زنی ها باشد. جمعه سیاه پاریس در دم دستی ترین تفسیر، 
ناشی از دو عامل است  ؛ نخست واکنش طبیعی داعش در پاسخ به ضربات کوبنده ای که از 
سوی نیروهای نظامی متفق در دو بلوک شرقی و غربی تحمل کرده است. داعش به دلیل 
خصلت چریکی خود قادر است به سرعت در قبال تحولات از خود انعطاف نشان داده و 
صحنه درگیری ها را از این نقطه به آن نقطه تغییر دهد. حملات تروریستی به هواپیماهای 
روسی در مصر و سودان جنوبی؛ حملات تروریستی در لبنان؛ انفجارهای گسترده در عراق و 
... آخرین آن کشتار در پنج نقطه پاریس نشان از واکنش های این گروه تروریستی به ضرباتی 

دارد که در دوجبهه عراق و سوریه تحمل کرده است.
پیش بینی اقدام های بعدی داعش در هر نقطه دیگر از اروپا یا امریکا و حتی برخی 
کشورهای خاورمیانه امری بعید نیست. شاخه های این جریان تروریستی اکنون در بسیاری 
از کشورهای جهان فعال و یا آماده اقدام هستند. بنابراین حادثه تلخ پاریس پیامد تبعی 
جنگی است که اکنون با همه ویژگی های متعارض خود در سوریه و عراق جریان دارد. اما 
اینکه جنگ همچنان در همین حدود باقی بماند، دور از انتظار است. اقدام های تروریستی 
در بیرون از مرزهای منازعه،  پیامی است از سوی داعش که قادر است دامنه جنگ را تا قلب 

فرانسه و بیش از آن گسترش دهد.
عامل اول  اینکه؛ چرا فرانسه هدف نخست حملات داعش در پهنه اروپا قرار گرفت؟ 
خاصه اینکه پاریس هنوز برای حضور جدی در صحنه جنگ رودر رو با داعش در عراق و 
سوریه مردد بود. سه دلیل را می توان برای پاسخ به این سؤال برشمرد ؛ نخست، مهاجرت  
ده ها هزار پناهنده سوری و عراقی به اروپا که فرانسه حداقل 25 هزار نفر از آنان را پذیرفته 
است. براساس گزارش سازمان های اطلاعاتی بین 1500 تا 3 هزار نفر از اعضای داعش در 
میان پناهندگانی بود ه اند که اکنون در اروپا جا خوش کرده اند. این افراد یا به دلیل تجدید 
نظر در اعتقادات و یا اینکه هنوز در عضویت داعش بسر می برند به مثابه بمب ساعتی 
هستند که هرلحظه در نقاط مختلف اروپا می توانند خطر آفرین باشند. همچنین است 
حلقه های مخفی اعضای داعش که اکنون در خانه های تیمی آماده دریافت دستور برای 

اقدام هستند.
دوم؛ در حال حاضر فرانسه در میان گروه "جی هشت" دچار بدترین وضع اقتصادی 
است. این وضع سبب شده تا جمعیت مهاجر ساکن در این کشور بیشترین لطمات را از 
ناحیه تدابیر اقتصادی دولت متحمل شوند. جمعیت بزرگی از 5 میلیون مهاجر مسلمان در 
فرانسه اکنون در کپر های مارسی،  لیون و پاریس زندگی سختی را تجربه می کنند. احساس 
خشم ناشی از حاشیه بودن، رنجی است که می تواند انگیزه  گرایش به گروه های تروریستی 

از جمله داعش را برای انتقام جویی از فرانسویان تشویق کند.
سوم؛ شکل گیری جریان های نژاد پرست و دشمنی با رنگین پوستان در فرانسه که 
ملایم ترین آن را حزب "ماری لوپن" رهبری می کند، زاینده خشمی است که شرایط عینی 
و ذهنی لازم را برای داعش در جذب نیرو برای اقدام های تروریستی در این کشور فراهم 
می کند. مدت هاست که جریان های نژاد پرست در بسیاری از کشورهای اروپایی از فرانسه 
تا آلمان، ایتالیا تا اسپانیا، پرتغال، چک و... با گروه های نئونازی، فاشیست و ناسیونالیست 
به آزار مهاجران مشغولند. این وضع بستر مناسبی را برای جنایتکاران داعشی فراهم کرده 

است تا جذب نیرو کنند.
کیفیت واکنش دولت "فرانسوا اولاند" و نیز دیگر دولت های غربی به جنایت در پاریس 
می تواند چشم اندازی از آنچه ممکن است پس از این در غرب و همچنین خاورمیانه رخ 
دهد را تعیین کند. یازده سپتامبر 2001 اگر نقطه عطفی در تاریخ جهان در ابتدای قرن 
بیست و یکم بود، شاید جمعه سیاه پاریس هم نقطه عطف دیگری باشد برای جامعه جهانی 

و به ویژه خاورمیانه. 

استمرار خط سرخ شهادت
شمیم عطر روحبخش نام و یاد و خاطره شهدای گرانقدر 
انقلاب اسلامی، سال های دفاع مقدس، شهدای مظلوم ترور 
و شهدای عرصه تامین نظم و امنیت و مدافع حرم اهل بیت 
)ع( در استان قم، بار دیگر در فضا آکنده می شود. ستارگان 
افلاکی که پرتو وجودشان همچنان تلالو و درخشندگی دارد؛ 

با آنها می شود راه راست و طریق هدایت را به خوبی شناخت. شهدایی که نزد پروردگارشان 
یرزقون و بر اعمال و عهد و پیمان ما خاکیان، نظاره گرند.

استان قم پیشگام در برگزاری یادواره های شهداست و مقام دوم ایثار و شهادت را در 
سطح کشور دارد. بیست و دومین یادواره سرلشکر پاسدار شهید مهدی زین الدین فرمانده 
نام آور لشکر 17 امام علی بن ابی طالب )ع( و سرداران، امیران، فرماندهان و شش هزار 
شهید والامقام استان قم از رده های نیروهای مسلح، سپاه و بسیج، ارتش، نیروی انتظامی 
و اقشار مختلف مردم در حالی برگزار می شود که جای جای این استان علم و بصیرت 
و اجتهاد و پیشگام در عرصه ایثار و شهادت را عطر روح افزای شهیدان و شرح رشادت 
جانبازان، آزادگان و ایثارگران سرافراز به خود گرفته و نام و یاد آن حماسه سازان فراموش 
نشدنی تاریخ طلایی این مرز و بوم، در شهر جلوه نمایی و درخشندگی دارد. امثال سعیدی 
ها، غفاری ها، واعظی ها، قرنی ها، زین الدین ها، فراشاهی ها، حاجی خداکرم ها، بیطرفان 
ها، علی محمدی ها، فهمیده ها، دخانچی ها، عاصمی ها و ... شهیدانی بزرگوار از دوران 
حماسی انقلاب اسلامی و هشت سال دفاع مقدس و سال های پس از آن تاکنون و نیز 
شهدای مدافع حرم اهل بیت )ع( همچون علیدوست ها، نشان می دهند دفاع مقدس و 
خط سرخ شهادت همچنان در رگ های جامعه جاری است؛ »باغ شهادت« و این فوز و 
فیض ابدی کماکان به روی مشتاقان باز و خط سرخ عاشورا و نهضت حسینی )ع( در دفاع 
از مظلوم و تقابل با نظام سلطه در منطقه همچنان پویا، پرشور و پرحرارت در جریان است.

آنچه که امروز رسالت ما را در برابر خون شهدا سنگین تر می سازد، پاسداشت خون 
آنان با تلاش در جهت عملی ساختن سیره و روش و وصایای شان و تمسک به آن الگوهای 
ایثار و شهادت است که همانا در عمل به رهنمودهای حضرت امام )ره( و خلف صالح ایشان 
حضرت امام خامنه ای مدظله العالی و دستیابی به اکسیر حیاتبخش وحدت و همدلی و 

نیل به اهداف بلند جامعه اسلامی، متجلی می گردد.
* مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

آیت الله نوری همدانی مطرح کرد: 

وجود 200 هزار محدث در استان قم 
یکی از مراجع تقلید، احیای سنت وقف را نیازمند فرهنگ سازی عنوان کرد و گفت: 

تشویق مردم به وقف، سنتی دیرینه در اسلام است. 
آیت الله حسین نوری همدانی در دیدار با اعضای ستاد همایش بزرگداشت آیت الله 
میرزا ابوطالب قمی با بیان اینکه وقف از اهمیت بسیاری برخوردار است، افزود: در قرآن 
کریم و آثار اهل بیت)ع( مطالب متفاوتی در خصوص وقف وجود دارد. وی گفت: در قرآن 
کریم بعد از بیان اینکه زندگی دنیا همچون باغستانی است که پس از مدتی از بین می رود 
از باقیات الصالحات سخن گفته است.وی بیان کرد: در احادیث آمده که هر انسان سه کتاب 
دارد که شامل کتاب عمل انسان که تمامی اعمال و اخلاق و عقایدش را در برمی گیرد، 
کتاب آثار ماندگار انسان و کتاب سرنوشت همه امت ها می شود. وی عنوان کرد: احیای 
سنت وقف نیازمند فرهنگ سازی و تبلیغات است و صدا و سیما به عنوان ابزار تبلیغات 
بصری نقش موثری در این زمینه می تواند داشته باشد. وی با بیان اینکه سنت وقف از زمان 
پیامبر)ص( آغاز شده و همچنان نیز ادامه دارد، افزود: تشویق و ترغیب مردم به وقف کردن 
به عنوان سنتی دیرینه در اسلام اهمیت بسیاری دارد که باید مورد توجه ویژه قرار گیرد. 
این مفسر قرآن کریم با اشاره به وجود 200 هزار محدث در استان قم در زمان های گذشته، 

افزود: آثار ماندگاری از محدثین باقی مانده که لازم است این آثار به مردم معرفی شوند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

کنگره بزرگداشت آیت الله میرزا ابوطالب قمی 
در قم برگزار می شود

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم از برگزاری کنگره بزرگداشت آیت الله میرزا 
ابوطالب قمی در قم همزمان با ایام هفته وقف خبر داد.

حجت الاسلام سیداسماعیل حسینی مقدم ظهر دیروز در دیدار اعضای کنگره بزرگداشت 
آیت الله میرزا ابوطالب قمی با آیت الله نوری همدانی با اشاره به برگزاری این کنگره بزرگداشت 
اظهار کرد: این همایش در ایام هفته وقف در زمینه ترویج فرهنگ وقف برگزار می شود. وی 
خاطرنشان کرد: بر اساس نقل های صورت گرفته، این عالم بزرگوار، امام جمعه قم بوده و اقامه 
نماز جمعه در شهر قم را به عهده داشته و یکی از علمای واقفی بود که موقوفات بابرکتی 
داشت. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم عنوان کرد: او مجموعه سه آبادی زنبیل آباد، 
علی آباد و فرج آباد را در دوران خود را وقف کرده تا به اقامه روضه سیدالشهدا)ع(،  کمک به زائران 
عتبات عالیات، مشهد مقدس و فقرا بپردازند. وی با بیان اینکه همواره موقوفات برای حمایت 
و پشتیبانی از مراکز علمی و حوزه های علمیه در طول تاریخ نفش مهمی داشتند، گفت: 
ضرورت دارد برای توسعه و تقویت حوزه های علمیه سنت وقف احیا شود و در همین زمینه 
این همایش برگزار می شود. حسینی خاطرنشان کرد: فراخوان مقاله داده شده و مقالاتی در 
زمینه محورهای مختلف پیش بینی شده است و یکی از محورها متناسب با نگاه و دیدگاه رهبر 
معظم انقلاب تعیین شده که دارای عنوان وقف و اقتصاد مقاومتی و نقشی که وقف می تواند در 
اقتصاد مقاومتی داشته باشد، است. وی ابراز کرد: امیدواریم تا ایامی که در نظر داریم همایش را 
برگزار کنیم تعداد مقالات افزایش پیدا کند و مجموعه آثار همایش چاپ شوند و به عنوان اثر 

ماندگار در مجموعه دستاوردهای همایش باقی بمانند.

سرمقاله

یادداشت

اخبار

جلال خوش چهره

احمد  حسینی

حوادث
جانشین فرماندهي انتظامي استان قم  خبرداد:

دستگیري مأمور قلابي 
جانشین فرماندهي انتظامي استان قم از دستگیري یک کلاهبردار حرفه اي با8فقره 
سابقه کیفري خبر داد و گفت:این متهم متواري با تلاش مأموران آگاهي استان قم در استان 

اصفهان شناسایي و دستگیر شد.

سرهنگ حمیدرضا اسدي در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:در 
پي طح شکایتي در پلیس آگاهي استان قم مبني بر اینکه فردي با هویت جعلي در یک 
شرکت فاقد مجوز، اقدام به انجام تبلیغات کرده و قراردادهاي شرکت را به نام منشي خود 
منعقد و در فرصتي مناسب متواري شده است، موضوع در دستور کار مأموران آگاهي 

استان قم قرار گرفت.
به گفته وي متهم با معرفي خود به عنوان مأمور و جعل کارت شناسایي و اعلام اینکه 
به دلیل مسائل امنیتي نمي تواند به نام خود با کسي قرارداد بنویسد، ضمن پیشنهاد ازدواج 

به منشي خود، وي را به عنوان طعمه قرار مي دهد.
جانشین فرماندهي انتظامي استان افزود:نامبرده با گرفتن سیم کارت و عقد قرارداد 
صوري به نام منشي شرکت طي مانور متقلبانه جهت انجام سرمایه گذاري به همراه وي به 
بانک مراجعه و منشي وي300میلیون ریال از بانک برداشت کرده و تحویل متهم مي دهد 

و نامبرده بلافاصله پس از خروج از بانک متواري مي شود.

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

کشف محموله لوازم خانگي قاچاق 
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف محموله لوازم خانگي قاچاق 

به ارزش500میلیون ریال در این استان خبر داد.
سرهنگ احمد کرمي اظهارداشت:مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي 
استان قم در محور قدیم"قم-تهران"حین کنترل تردد خودروهاي عبوري به یک دستگاه 

کامیون با بار لوازم خانگي مشکوک و آن را متوقف کردند.
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم افزود:در ادامه با مغایرت اسناد و 
مدارک گمرکي با کالا، خودرو مورد بازرسي قرار گرفت و176کارتن انواع لوازم خانگي به 
ارزش500میلیون ریال کشف شد. به گفته وي کامیون توقیف شده از یکي از استان هاي 

مرکزي به مقصد تهران بارگیري شده بود.
سرهنگ کرمي گفت:نهایتاً پرونده متشکله جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل 

تعزیرات حکومتي استان ارسال شد.
سرهنگ اسدي گفت:در ادامه موضوع توسط کارآگاهان به طور ویژه مورد بررسي قرار 
گرفت و با انجام تحقیقات و اقدامات پلیسي ، مخفیگاه متهم در استان اصفهان شناسایي و 

نامبرده را طي نیابت قضایي در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر کردند.
جانشین فرماندهي انتظامي استان قم افزود:متهم در تحقیقات مأموران آگاهي استان 
ابتدا منکر هرگونه دریافت وجه از شاکیه بود اما با دیدن ادله انکار ناپذیر چاره اي جز بیان 
حقیقت نداشت و به بزه انتسابي خود و نیز کلاهبرداري در استان هاي اصفهان و تهران 

اعتراف کرد.
سرهنگ اسدي گفت:متهم به انضمام پرونده متشکله جهت سیر مراحل قانوني تحویل 

مرجع قضائي استان شده و نهایتاً با قرار قانوني مناسب راهي زندان شد.

در بلوار الغدیررخ داد:

 مرگ راکب موتورسیکلت
 در اثر  واژگونی  

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حادثه واژگونی یک 
دستگاه موتورسیکلت در این استان، راکب موتورسیکلت در دم کشته شد. 

مهدی فراهانی  افزود: این حادثه ساعت 7:38 دیروز در بلوار الغدیر قم حدفاصل بوستان 
علوی و دانشگاه قم رخ داد. وی اضافه کرد: در این حادثه آقا 42 ساله به علت آسیب شدید 

به سر به دلیل سقوط از موتورسیکلت دردم فوت کرد. 
 وی افزود :در تصادف های هفته گذشته این استان، سه نفر کشته شدند و 66 درصد 

تصادف های استان در این هفته مربوط به موتورسیکلت سواران بوده است. ک/3

هواشناسی قم اعلام کرد

آغاز بارش باران در قم
سرپرست پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم گفت: بارش باران از امروز در قم 

آغاز می شود.
محمدرضا قاضی با اشاره به شرایط جوی استان اظهار کرد: برای امروز هوایی ابری همراه 

با بارش باران مورد انتظار است و بارش از ظهر آغاز خواهد شد.
سرپرست پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم اضافه کرد: همچنین در روز 

چهارشنبه پدیده مه را در تمام روز شاهد خواهیم بود.
قاضی با اشاره به اینکه بارش باران تا ظهر روز پنجشنبه ادامه دارد، تصریح کرد: از ظهر 

پنجشنبه تا صبح روز جمعه نیز هوایی صاف و آفتابی مورد انتظار است.
وی تصریح کرد: از ظهر جمعه مجدداً هوا ابری و بارش ها آغاز می شود که این بارش 
تا شب ادامه خواهد داشت. سرپرست پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم تصریح 
کرد: پدیده غالب برای امروز ابرناکی هوا و برای فردا بارش باران، وزش باد و مه خواهد بود.

وی جهت وزش باد در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه را شمالی دانست و ادامه داد: فردا 
سرعت وزش باد بیشتر شده و به 25 تا 47 کیلومتر بر ساعت می رسد.

سرپرست پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم با اشاره به اینکه سرعت وزش 
باد در روز پنجشنبه آرام تر خواهد بود، خاطرنشان کرد: سرعت وزش باد در این روز 
18 تا 36 کیلومتر بر ساعت خواهد بود. وی کمینه دمای هوا در روز چهارشنبه را 6 
درجه سانتی گراد اعلام کرد و ادامه داد: بیشینه دما در این روز به 13 درجه سانتی گراد 

خواهد رسید.
سرپرست پیش بینی اداره کل هواشناسی استان قم گفت: کمینه و بیشینه دمای هوا در 

روز پنجشنبه نیز به ترتیب چهار و 15 درجه سانتی گراد است.

دبیر کمیته حمل و نقل و ترافیک ستاد تسهیلات زائران استان قم: 

راهپیمایی اربعین در قم
 نخواهیم داشت

دبیرکمیته حمل و نقل و ترافیک ستاد تسهیلات زائران قم از پلیس راه درخواست 
کرد که در ایام اربعین حسینی ، اجازه حرکت به اتوبوس های فاقد صورت حساب ندهد. 

وحید مقدم درجلسه ستاد هماهنگی تسهیلات زائران اربعین در تالار امام رضا)ع( 
فرمانداری قم، اظهار داشت: در جلسه اخیر کمیته حمل و نقل تمهیدات لازم برای بستن 

راه های سوء استفاده برخی رانندگان اتوبوس اندیشیده شده است.
وی گفت: سوار کردن مسافر در خارج از ترمینال از جمله روش های سوء استفاده برخی 

رانندگان برای بالا بردن نرخ کرایه محسوب می شود.
وی همچنین با اشاره به اهمیت توجه به صورت حساب های دربستی آن را یکی از راه 
های سوء استفاده برخی رانندگان ذکر کرد، و افزود: برای جلوگیری از سوء استفاده برخی 
رانندگان، باید در تمامی صورت حساب های صادر شده، نام درخواست کننده، و عنوان 

مسافر مشخص باشد، و حتما نیز داخل ترمینال صادر شود.
مقدم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تمهیدات ترافیکی پیش بینی 
شده برای اربعین حسینی تصریح کرد: در این ایام همانند تاسوعا و عاشورا حسینی 
کنترل و نظارت های دقیقی در بلوار زائر از سوی راهنمایی رانندگی استان اعمال 

خواهد شد.
وی همچنین اظهار داشت: هر چند به صورت رسمی راهپیمایی اربعین در قم نخواهیم 
داشت، ولی به پلیس راهور استان در خصوص پیش بینی تمهیدات لازم در صورت حضور 

خودجوش مردم سفارش های لازم صورت گرفته است.
وی با اشاره به هماهنگی های انجام شده با راه آهن استان برای تامین وسیله حمل 
و نقل زائران در عصر روز اربعین و پایان تعطیلات، گفت: مقرر شده، تا راه آهن علاوه بر 
سرویس عادی موجود دو رام قطار دیگر را جهت جا به جایی مسافران از قم به تهران 

اختصاص دهد.
مقدم افزود: در این راستا از شهرداری منطقه 7 خواسته شده، تا با نصب بنرهایی در 
مسیر حرم مطهر حضرت معصومه )س( تا راه آهن اقدام های لازم را برای هدایت زائران 

به سمت راه آهن انجام دهد.
وی همچنین خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه به علت کمبود اتوبوس در روز 
اربعین تمرکز حمل و نقل بیشتر بر روی حمل و نقل ریلی خواهد بود، هماهنگی 
های لازم با اتوبوس رانی شهری برای انتقال زائران از میدان 72 تن به راه آهن انجام 

شده است.

مدیرکل کتابخانه های عمومی قم از عضویت 50 هزار 
نفر از رده های سنی پیش دبستانی تا مقاطع بالای تحصیلی 

درکتابخانه های این استان خبر داد. 
امیرعطااله جباری روز سه شنبه در گفت و گو با ایرنا با 
اشاره به هفته کتاب، کتابدار وکتابخوانی اظهار داشت: این 
تعداد افراد در 52 کتابخانه عمومی استان قم عضو هستند 
که می توانند یک میلیون جلد کتاب در موضوعات مختلف 
سایر  و  فرهنگی  اقتصادی،  اجتماعی،  سیاسی،  مذهبی، 

موضوعات درسی را به امانت ببرند.
وی افزود: از این تعداد کتابخانه عمومی در استان قم، 
23 کتابخانه زیر نظر اداره کل کتابخانه ها و مابقی به صورت 

مشارکتی و از حمایت های این اداره کل بهره مند هستند.
به گفته مدیرکل کتابخانه های عمومی استان ، قم دارای 

حدود 60 کتابدار است.

وی با اشاره به اینکه قم از بحث کتابخانه های عمومی 
نسبت به سایر استانها در سطح پایینی است گفت: فقر پنهان 
فرهنگی در استان مشهود است که باید از طریق مشارکت 
های نهادهای مختلف مورد حمایت و اطلاع رسانی قرار 

گیرد.
وی ادامه داد: ذهنیت مردم از کتابخانه ها منحصر به 
سالن مطالعه و امانت کتاب می باشد، این در حالی است 
و  نشریات  کودک،  مختلف  های  بخش  شده  سعی  که 
کارهای فرهنگی با برگزاری دوره های نقد و بررسی کتاب، 

نویسندگی و انجمن های تخصصی برگزار شود.
وی با بیان اینکه امسال کتابداران کتابهای مختلف را به 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( اهدا کردند، گفت: آنان به 
نیابت از کتابداران سراسر کشور، 100 عنوان از کتاب های 
خوانده شده خود را به منظور ترویج فرهنگ کتابخوانی در 

قسمت های مختلف حرم مطهر قرار دادند.
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم افزود: کتاب ها 
با موضوعات مختلف مذهبی فلسفی داستان شعر روانشناسی 
و سایر مباحث ویژه بزرگسالان برای وارثان کتاب به حرم 
مطهر اهدا شد.  وی، تجلیل از کتابداران استان، برگزاری 
جلسه تخصصی کتابخوان، نشست نقد کتاب و نقد شعر، 
معرفی کتاب های تولیدی نابینایان به خط بریل و گویا، 
معرفی تازه های نشر، برگزاری انجمن خیرین کتابخوانه ساز، 
برگزاری همایش کتابخوانی، اهدای خون، بازدید از کتابخانه 
های عمومی، غبار روبی مزار شهدا و بازدید از کتابخانه های 
روستایی را از مهمترین برنامه های هفته کتاب، کتابدار و 

کتابخوانی برشمرد.
24 آبان ماه تا یکم آذرماه بعنوان هفته کتاب، کتابخوانی 

و کتابدار نامگذاری شده است.

فرماندارقم گفت: باید نسبت به ساماندهی 
هیات های مذهبی این شهر اهتمام ویژه ای 

صورت گیرد. 
هماهنگی  ستاد  درجلسه  سیار  رضا 
تسهیلات زائران اربعین درتالار امام رضا )ع( 
فرمانداری با اشاره به برخی مشکل های ناشی 
از حرکت هیات های عزاداری در سطح شهر 
به  اظهار داشت: متاسفانه برخی مواقع  قم، 
خاطر عدم هماهنگی این هیات ها با نیروی 
انتظامی و پلیس راهنمایی رانندگی سبب بروز 
بی نظمی  و ایجاد مشکل در تردد وسائل نقلیه 

می شود.
وی با بیان اینکه این مشکل ها درمواقعی 
که این هیات ها تعداد زیادی اسب و شتر و 

همچنین علم وکتل به همراه دارند، بیشتر بوجود می آید، تصریح کرد: نهادهای مسئول 
باید برای جلوگیری از بوجود آمدن مشکلات ناشی از راه اندازی بدون هماهنگی دسته های 

عزاداری در شهر تدابیر لازم را اتخاذ کنند.
سیار همچنین ضمن تمجید از اداره کل تبلیغات اسلامی قم برای ساماندهی مطلوب 
هیات های عزاداری در ایام تاسوعا و عاشورا، تصریح کرد: این نهاد امسال عملکرد به مراتب 

بهتری را نسبت به سال های گذشته از خود نشان داد.
وی همچنین بااشاره به تدابیر خاص و ویژه درنظر گرفته شده برای تامین ایمنی و امنیت 
مراسم اربعین، تصریح کرد: تمامی نهادهای امنیتی استان از جمله سپاه و نیروی انتظامی در 

حال فراهم نمودن بهترین شرایط برای برگزاری مراسم اربعین هستند.

 اتخاذ تدابیر لازم برای پوشش امدادی 
مراسم اربعین عتبات عالیات

نیز  قم  احمر  هلال  جمعیت  مدیرعامل 
در این جلسه گفت: تدابیر لازم برای پوشش 
عالیات  عتبات  در  اربعین  مراسم  امدادی 

اندیشیده شده است.
محمد گل فشان اظهار داشت: کار اعزام 
پرستار و پزشک از میان پرسنل و داوطلبان 
مرکز  طریق  از  عالیات  عتبات  به  جمعیت 

پزشکی حج در حال انجام است.
وی با اشاره به اهتمام هلال احمر استان 
برای تامین نیازهای درمانی موکب حضرت 
معصومه )س(، تصریح کرد: تیم بهداشت و 
درمان این جمعیت، اقلام مورد نیاز این موکب 
از قبیل تجهیزات پزشکی، پتو و موکت را تهیه و دراختیار پ ستاد عتبات عالیات قرار داده 

است.
عضو کمیته امداد و نجات ستاد تسهیلات زائران قم همچنین با اشاره به تامین مایحتاج 
موکب مسجد مقدس جمکران از جمله دیگر اقدامات هلال احمر قم به منظور ارایه خدمات 

امدادی به زائران اربعین، ذکر کرد.
گلفشان همچنین با اشاره به تامین مایحتاج لازم ایستگاه صلواتی مستقر در مرز 
مهران از سوی هلال احمر قم، تصریح کرد: اکیپ هلال احمر استان در روز اربعین 
در داخل شهر قم بویژه اطراف حرم کریمه اهل بیت نیز برای سرویس دهی به زایران 

استقرار خواهد داشت.

و  راهنمایی  پلیس  رئیس  جانشین 
رانندگی قم با اشاره به حجم بالای تردد 
وسایل نقلیه در بلوار الغدیر، بر لزوم ایمن 
سازی این بلوار در سریع ترین زمان ممکن 

تاکید کرد.
سرگرد حمید عرب لاریمی با اشاره به 
لزوم اصلاح هندسی بلوار الغدیر، افزود: این 
بلوار دارای سه باند سرعت می باشد و باند 
اضطراری برای شرایط خاص تعریف نشده 
است. وی با بیان اینکه اگر خودرویی دچار 
نقص فنی شود، شانه ای که راننده بتواند 
تعمیر کند،  به  اقدام  و  متوقف  را  خودرو 
وجود ندارد، تاکید کرد: این بلوار نیازمند یک 
باند اضطراری است تا باند توقف اضطراری 

خودروها از باند سرعت جدا شود.
وی با اشاره به دوربین های نصب شده 
دربلوار الغدیر، یادآور شد: نصب این دوربین 
ها در یک باند از بلوار الغدیر باعث کاهش 
حوادث رانندگی شده است و به زودی در 

باند دیگر آن نیز نصب می شود.
وارد  خودروها  که  زمانی  افزود:  عرب 
محدوده کنترل سرعت می شود یک عکس 
و زمان خروج خودروها از این محدوده نیز 
یک عکس توسط این دوربین ها تهیه می 
شود که میانگین سرعت آنان بر اساس میزان 
زمانی که این مسافت را طی کرده، سنجیده 
می شود. وی اضافه کرد: این نوع از دوربین 

ها جهت جلوگیری از تخلف راننده هایی 
است که به محض عبور از محدوده کنترل 
با دوربین، پا را روی پدال گاز می گذارند و 
سرعت خودرو را افزایش می دهند، تعبیه 
شده است. وی یادآور شد: ماموران راهنمایی 
و رانندگی نیز ساعت هایی از روز نسبت به 
اعمال قانون و برخورد با رانندگان متخلف 
در این بلوار اقدام می کنند. جانشین پلیس 
راهور شهرستان قم با بیان اینکه متاسفانه 
در روزهای اخیر شاهد تصادف های ناگواری 
در بلوار الغدیر بودیم، تصریح کرد: سرعت 
بالای خودروها در بلوار الغدیر به دلیل نبود 
پیشرفته  های  دوربین  و  اضطراری  باند 
کنترل سرعت، باعث تصادف های بسیاری 

می شود. وی با اشاره به حادثه واژگونی یک 
دستگاه موتورسیکلت و فوت راکب آن در 
بلوار الغدیر، افزود: در این حادثه که ساعت 
از  موتورسوار  داد،  رخ  دیروز  دقیقه   7:38
سمت شهرک پردیسان به سمت میدان 
ورودی  از  قبل  که  بود  حرکت  در  ارتش 
شهرک مهدیه به دلایل نامعلومی واژگون 
می شود. وی اضافه کرد: ممکن است این 
با  نقلیه  واژگونی به دلیل برخورد وسیله 
موتورسیکلت بوده باشد، ولی تاکنون آثاری 
مبنی بر چنین برخوردی یافت نشده است. 
عرب علت اصلی فوت راکب موتورسیکلت 
را وارد شدن ضربه شدید به سر و نداشتن 
کلاه ایمنی عنوان و بیان کرد: عدم استفاده 

از کلاه ایمنی نخستین دلیل فوت راکبان 
موتورسیکلت در حوادث اخیر قم بوده است.

وی با اشاره به فصل سرما و شرایط جوی 
متغیر استان، خطاب به راکبان موتورسیکلت 
تاکید کرد: علاوه بر استفاده از کلاه ایمنی، 
در هنگام تغییر مسیر حتما رعایت حق تقدم 

را داشته باشند.
بلوار الغدیر حدفاصل پردیسان تا میدان 
شهرک  پردیسان،  شهرک  شامل  ارتش 
مهدیه، شهرک قدس و صفاشهر است که 
روزانه حجم بالایی از وسایل نقلیه گاهی با 
سرعت بیش از 80 کیلومتر در ساعت در 
این بلوار تردد می کنند که لزوم احداث بلوار 
جدید را در این نقطه از شهر قم ضروری 

کرده است.
سرپرست سازمان ترافیک شهرداری قم 
نیز چندی پیش در گفت و گو با ایرنا، از 
تردد روزانه نزدیک به 25 هزار خودرو در 

مسیر بلوار الغدیر خبر داده بود.
همچنین این بلوار مهمترین و تنها مبدا 
ورودی و خروجی شهرک پردیسان است که 

بالغ بر 100 هزار تن جمعیت دارد.
انجام تمهیدات ترافیکی و اصلاح شکل 
هندسی معابر بلوار الغدیر از جمله نکاتی 
است که مسئولان امر باید جهت جلوگیری 
از حادثه های احتمالی در این بلوار مدنظر 

داشته باشند.

مدیرکل کتابخانه های عمومی  استان قم :

50هزار نفر عضو کتابخانه های استان قم هستند 

فرماندار قم عنوان کرد: 

تدابیر ویژه برای تامین ایمنی و امنیت مراسم اربعین 

جانشین پلیس راهور شهرستان قم:

بلوار الغدیر جوابگوی حجم ترددها نیست

معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: 
بارندگی های اخیر قم به هیچ وجه کمبود سفره های زیر 
زمینی را جبران نمی کند چرا که افت سطح ایستایی آب قم 

از 1 تا 2 متر در سال است.
مهدی نظرزاده، با اشاره به وضعیت کم آبی در استان قم 
عنوان کرد: با توجه به اینکه در طول سال های گذشته سطح 
سفره های زیر زمینی کاهش چشمگیری یافته است قطعا 

بازگشت به شرایط اولیه به زمان زیادی نیاز دارد.
معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم افزود: 
آب زیادی از سطح آب های زیر زمینی در طول سال های 
گذشته از میان رفته است و با این شرایط به بارندگی های 
بسیار زیادتری برای جبران آب های از دست رفته سفره های 
زیر زمینی نیاز است. وی تصریح کرد: مردم تصور نکنند 
با بارندگی های اخیر کم و کسری های آب در چند سال 
اخیر جبران می شود بلکه تنها بخش جزئی از این آبها با 

بارندگی های اخیر قابل جبران است.

نظرزاده خاطرنشان کرد: بارندگی های اخیر قم به هیچ 
وجه کمبود سفره های زیر زمینی را جبران نمی کند چرا که 
افت سطح ایستایی آب قم از 1 تا 1 متر و در برخی از مناطق 

تا 2 متر است.
وی اظهار داشت: ایران جزو 22 کشور پرمصرف دنیا از 
نظر سرانه آب است و ما همچنان در وضعیت بحرانی به سر 
می بریم و علی رغم بارش های خوبی که امسال داشتیم در 

تابستان باز هم با مشکل کم آبی مواجه خواهیم بود.
معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم یادآور 
شد: صرفه جویی و اصلاح الگوهای مصرف یکی از راه های 

مبارزه با بحران آب است.
وی گفت: به طور کلی متوسط 30 ساله بارندگی سالیانه 
استان قم 163 میلی متر است که این میزان معادل 65 
درصد بارش متوسط کشور، 22 درصد بارش متوسط قاره 

آسیا و 20 درصد بارش متوسط جهان است.
نظرزاده خاطرنشان کرد: با برخی از اقدامات همچون 

اصلاح قوانین در رابطه با قیمت گذاری واقعی آب، ایجاد 
فرهنگ عمومی در مصرف بهینه آب و اصلاح تاسیسات 
و تجهیزات و ترویج استفاده از تجهیزات کاهنده مصرف، 
آموزش همگانی و مجموعه اقدامات فرهنگی نقش مهمی در 

کاهش مصرف آب و مدیریت بحران دارد.
وی همچنین درباره اهمیت عایق بندی کنترل ها در فصل 
سرما گفت: با توجه به فرا رسیدن فصل سرما عایق بندی 
کنترل ها اهمیت زیادی دارد براساس پیش بینی به نظر می 
رسد زمستان سردی داشته باشیم از این رو باید نسبت به 

عایق بندی کنترل های آب اقدام کرد.
به ویژه کنترل های آبی که در  نظر زاده عنوان کرد: 
فضای باز و یا ساختمان های نیمه کاره هستند بیش از 
سایر کنترل ها به عایق نیاز دارند چرا که یخ زدگی و آسیب 
به کنترل ها و قطع آب خساراتی را در بر دارد از این رو با 
روش های مختلف و با استفاده از پشم شیشه و یا لباس های 

غیرقابل استفاده نسبت به عایق کنترل ها اقدام شود.

معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان قم

بارندگی های اخیر قم، کم آبی سفره های زیر زمینی را جبران نمی کند

مدیر کل بیمه سلامت قم ازآغاز پوشش 
بیمه سلامت اتباع و مهاجرین خارجی در 

استان  خبرداد.
دکتر محمدرضا فخاریان قمی در گفتگو 
با ایمان با اعلام این  خبر اظهارداشت: بر 
اساس تفاهم نامه همکاری فیمابین سازمان 
بیمه سلامت و اداره کل امور اتباع و مهاجرین 
خارجی وزارت کشور و کمیساریای عالی 
پناهندگان، تمامی اتباع و مهاجرین خارجی 
معرفی شده از سوی وزارت کشور که دارای 
کارت آمایش و هویت معتبر هستند تحت 

پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند.
فخاریان قمی بااشاره به آمار 850 هزار 
نفری اتباع و مهاجرین خارجی، تصریح 
کرد، سازمان بیمه سلامت صرفاً افرادی را 
تحت پوشش بیمه سلامت قرار خواهد داد 
که هویت آنان توسط وزارت کشور احراز 
ومشخصات آنان به سازمان بیمه سلامت 

ارسال شده باشد.
 وی ادامه داد:اتباع و مهاجرین خارجی 
می توانند با مراجعه به دفاتر پیشخوان طرف 
قرارداد و دفاتر چاپ و صدور دفترچه برای 
ثبت نام مراجعه نموده و یا با مراجعه به 

سامانه www.bimehsalamat.ir نسبت به 
ثبت نام اینترنتی خود اقدام نمایند. دکتر 
بیمه  روند  تشریح  قمی ضمن  فخاریان 
سلامت اتباع و مهاجرین خارجی تصریح 
کرد: بیمه سلامت اتباع و مهاجرین خارجی 

در سه بسته متفاوت ارائه خواهد شد.
 وی ادامه داد :بسته اول  شامل بیماران 
خاص می باشد که بیمه سلات آنان رایگان 
بوده و نیاز به پرداخت هیچ گونه حق بیمه 

ای از سوی آنان نمی باشد.

مدیر کل بیمه سلامت استان قم افزود 
:بسته دوم پوشش بیمه سلامت اتباع ویژه 
اقشار آسیب پذیر است که این گروه فقط 
یک چهارم حق بیمه معمولی را پرداخت 
نمایند که میزان آن مبلغ 24300  می 
ماه   6 مدت  برای  که  باشد  می  تومان 
است. که مابقی حق بیمه گروه اول و دوم 
را کمیساریای عالی پناهندگان پرداخت 

خواهد نمود.
دکتر فخاریان قمی بسته سوم را نیز 

شامل سایر اتباع خارجی و مهاجرین می 
باشدکه جزو دو گروه فوق نمی باشند و 
مبلغ  خودشان  طرف  از  پرداخت  سرانه 

97300 تومان برای 6 ماه است.
قم  استان  سلامت  بیمه  کل  مدیر 
تأکید کرد هزینه صدور هر دفترچه فقط 
هزار تومان و مبلغ ثبت نام متقاضیان که 
اطلاعات آنان توسط دفاتر پیشخوان تکمیل 

می شود نیز دو هزار تومان است.
دکترفخاریان قمی  خاطرنشان کرد : 
تمامی اتباع و مهاجرین خارجی قبل از ثبت 
نام نسبت به مطالعه ضوابط و شرایط ثبت 
نام اقدام نموده و در صورت هر گونه سوال 
با شماره 32603770 اداره بیمه گری و 

درآمد این اداره کل تماس حاصل نمایند.
افراد  افزود:  سلامت  بیمه  کل  مدیر 
نیازمند به خدمات بستری نیز می توانند 
پس از ثبت نام نسبت به اخذ معرفی نامه 

بیمارستانی اقدام نمایند.
وی با اشاره به آغاز ثبت نام متقاضیان 
مقطعی نیست و استمرار خواهد داشت 
، توصیه کرد اتباع و مهاجرین خارجی، به 
طور تدریجی نسبت به ثبت نام اقدام نمایند.

مدیر کل بیمه سلامت استان قم  خبرداد:

آغاز پوشش بیمه سلامت اتباع و مهاجرین خارجی در استان قم 

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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3 اقتصادی

دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی اعلام کرد

هفته آینده آغاز ثبت نام کارت اعتباری خرید کالا
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی اعلام کرد: اطلاعات مربوط به تولید کنندگان لوازم خانگی 
برای شرکت در طرح کارت اعتباری خرید کالا توسط وزارت صنعت  جمع آوری شده و بانک 
مرکزی در حال بروزرسانی دستگاه های پوز نمایندگی های فروش است که ثبت نام برای 
این طرح از هفته آینده آغاز می شود. حبیب الله انصاری روز - سه شنبه - در نشست خبری 
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی با اشاره به آخرین وضعیت طرح خرید کالا با 
کارت اعتباری 10 میلیون تومانی اظهار کرد: جمع آوری اطلاعات از سوی تولید کنندگان 
زمان بر بود و نباید شرایطی پیش می آمد که برخی تولید کنندگان حتی در فاز اول، از این 
طرح جا بمانند؛ بنابراین طی روزهای اخیر اطلاعات این موضوع جمع آوری شد و در اختیار 
وزارت صنعت قرار گرفت. وی با بیان این که اطلاعات تولید کنندگان و نمایندگی های فروش 
در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته است، ادامه داد: در حال حاضر بانک ها در حال بروزرسانی 
دستگاه های پوز نمایندگی های فروش کالا هستند که ظرف سه - چهار روز آینده این کار 

انجام می شود و ثبت نام برای دریافت کارت های اعتباری از هفته آینده آغاز خواهد شد. 

در هفته جاری

 50 هزار وام بافت های فرسوده ابلاغ می شود
در هفته جاری 50 هزار فقره از تسهیلات بافت های فرسوده ابلاغ می شود.

عباس آخوندی اظهار کرد: سازمان مدیریت و برنامه ریزی تعهد کرده در هفته ی جاری 
50 هزار از 300 هزار تسهیلات در نظر گرفته شده برای مناطق ناکارآمد را ابلاغ کند.

بنابراین گزارش، مدیرعامل شرکت عمران و بهسازی شهری چندی پیش به ایسنا 
گفته بود: در بسته خروج از رکود، مبلغ دو هزار میلیارد ریال به بخش بافت های فرسوده 
اختصاص یافته که این درواقع بخشی از تسهیلات مصوبه مهرماه سال گذشته دولت است.

محمدسعید ایزدی خاطرنشان کرد: طبق آن مصوبه قرار بود سالیانه 300 هزار تسهیلات 
نوسازی به متقاضیان اختصاص یابد و دولت قبول کرده بود 9 درصد سود 21 درصدی 

وام ها را به صورت یارانه اختصاص دهد.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,057,000یک مثقال طلا

936,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,170,000سکه بهار آزاد ی

9,195,000سکه امامی

4,610,000نیم سکه

2,480,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

رئیس کل سازمان خصوصی سازی؛

خصوصی سازی را جلو بردیم اما کند و پرهزینه 
مدیران می دانند که اگر خصوصی سازی را بخواهند دقیق انجام دهند باید موضع و 
کارهای خود را از تصدی گیری به سیاستگذاری و نظارت بیاورند و کار اصلی دولت هم 

همین است. 
رئیس کل سازمان خصوصی سازی گفت: اینکه خصوصی سازی شکست خورده است، 

موافق نیستم، زیرا توانستیم خصوصی سازی را جلو ببریم اما کند و پرهزینه.
میرعلی اشرف عبدالله پوری حسینی در برنامه »تیتر امشب« شبکه خبر گفت:  در 
خصوصی سازی دیوار بلند دیگری به جز مقاومت مدیران داریم و این است که بعضاً ساختار 
بنگاه های ما از پایه ویران است، همچنین اینکه خصوصی سازی شکست خورده است، 
موافق نیستم زیرا توانستیم خصوصی سازی را جلو ببریم اما کند و پرهزینه. مقاومت 
مدیران دولتی در برابر خصوصی سازی، طبیعی است و این به عنوان یک آسیب همیشه 
مطرح بوده و مطلب جدیدی نیست. معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه اما 
برخی اوقات این مخالفت ها از حد فراتر می رود و تلاش می کنند سازمان خصوصی سازی 
موفق نشود، تصریح کرد: برخی از اعضای قوه مقننه هم در برخی موارد نه تنها از خصوصی 
سازی دفاع نمی کنند بلکه در برابر آن مقاومت می کنند. وی با اشاره به اینکه سیاست های 
اصل ۴۴ سیاستی نیست که تصادفی و بدون مطالعه انجام شده باشد، گفت: اجرای این 
اصل و کوچک شدن تصدی گری های دولت، از جمله راه های درمان اقتصاد است، ضمن 
اینکه اجرای اقتصاد مقاومتی اثرش از اصل ۴۴ بیشتر است. رئیس کل سازمان خصوصی 
سازی افزود: در پنج سال اول از سال 13۸0 تا سال 13۸5 خصوصی سازی به جهت اینکه 
در صدر اصل ۴۴  عبارتی نوشته بود که اجازه واگذاری شرکت های بزرگ را نداشت، این 
شرکت ها خصوصی سازی نمی شد اما با ابلاغ سیاست های اصل ۴۴، دولت مجاز شد 
که شرکت های بزرگ را هم واگذار کند. پوری حسینی اضافه کرد: از سال 13۸5 تا سال 
1392 خصوصی سازی پیشرفت چندانی نداشت اما واگذاری صورت پذیرفت. در سال 
13۸۴ واگذاری های زیادی انجام دادیم و در سال 13۸3 سهام صد و پنجاه شرکت سهام 
دولتی فروخته شد. وی افزود: در دولت یازدهم هم با همراهی مجلس شورای اسلامی که 
رد دیون را ممنوع کرد و سهام عدالت هم ساماندهی شد، در سال جاری 100 درصد و 
در سال 93، ۸۷ درصد واگذاری ها به بخش خصوصی واقعی است در حالی که در گذشته 
حدود 1۷ درصد واگذاری ها به بخش خصوصی، واقعی بود. رئیس کل سازمان خصوصی 
سازی گفت: اینکه در زمینه خصوصی سازی از روش آلمان در ایران استفاده کنیم، اراده 
فوق العاده ای لازم دارد. در خصوصی سازی دیوار بلند دیگری به جز مقاومت مدیران 
داریم که بعضاً ساختار بنگاه های ما از پایه ویران است. پوری حسینی ادامه داد: تا زمانی 
که قیمت برق را رقابتی نکردیم امکان خصوصی سازی را در وزارت نیرو برای تولید و 
توزیع برق نخواهیم داشت و در حوزه گاز هم که به شدت یارانه ای است، دچار این مشکل 
هستیم و باید قیمت گاز هم واقعی شود. وی گفت: بخشی از شرکت هایی را که نمی توانیم 
واگذار کنیم، علتش این است که ساختار آن اصلاح و قیمت ها واقعی نشده است. امیدواریم 
روش خصوصی سازی فعلی آسیب شناسی شود تا موفقیت ها در این زمینه بیشتر گردد. 
در طول این 1۴ سال حدود 550 شرکت واگذار شد اما هدف، دو برابر آن بود. شرکت های 
توزیع برق و گاز با توجه به دلایل فوق بنا به اضطرار خصوصی سازی نشد. وی ادامه داد: 
روش هایی وجود دارد که با هزینه کمتر و سریعتر خصوصی سازی کنیم. سازمان خصوصی 
سازی پارسال 3۸ هزار میلیارد تومان سهم عرضه کرد اما توانست فقط سه هزار سهم را 

بفروشد. آماده نبودن واحدها و قیمت پایه بالا از جمله علل فروش نرفتن بنگاه ها است.
مقاومتی در برابر واگذاری به خصولتی ها نمی شود

طهماسب مظاهری وزیر اسبق اقتصاد و رئیس کل اسبق بانک مرکزی هم در ارتباط 
تلفنی با این برنامه با بیان اینکه در مقابل خصوصی سازی مقاومت می شود، گفت: با فضایی 
مواجه ایم که اگر دولت دارایی ها را به خصولتی ها )شبه دولتی ها( بفروشد، مقاومتی نمی 
شود اما اگر به بخش خصوصی سازی واقعی بخواهد واگذار شود، به شدت مقاومت می شود 
و علت این است که مدیریت در دست دولتی ها باقی می ماند و در ظاهر مالکیت از بخش 
دولتی به بخش خصوصی درمی آید. وی افزود: بخشی از مقاومت ها در برابر خصوصی 
سازی به این علت است که برخی از مسئولان دلشان می سوزد که اگر این واحدها در 
اختیار بخش خصوصی قرار گیرد، خوب اداره نشود. عامل دوم این است که در دستگاه های 
دولتی، شرکت های وابسته به آنها حیاط خلوت شان هستند و در بسیاری از اوقات کسری 
بودجه آن دستگاه دولتی از عواید و دارایی های این شرکت ها تأمین می شود. مظاهری 
افزود: آنها برخی از هزینه ها را در قالب بودجه شرکت ها انجام می دهند و یا تعدادی از 
پرسنل خود را که نمی توانند حقوق دهند از طریق این شرکت ها شاغل می کنند. مدیران 
می دانند که اگر خصوصی سازی را بخواهند دقیق انجام دهند باید موضع و کارهای خود 

را از تصدی گیری به سیاستگذاری و نظارت بیاورند و کار اصلی دولت هم همین است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت هشتم افزود: برخی از مدیران ما صلاحیت خود را برای 
سیاستگذاری نمی بینند و ترجیح می دهند کار راحت تر که همان تصدی گیری است، 
بپذیرند. این عوامل انگیزه مقاومت بخش دولتی در مقابل خصوصی سازی است، همچنین 
فطرت بشری مقاومت در قبال تغییر هم عامل دیگر است. وی تاکید کرد: وقتی تصمیم 
گیران و مقام معظم رهبری تصمیم به خصوصی سازی می گیرند باید مدیران خودشان را 
در مقابل این تصمیم و این قانون تابع بدانند و این کار را انجام دهند. در بسیاری از مواردی 
که واحدهای دولتی به بخش خصولتی داده شده وضع، بدتر شده است و در عین حال آن 
وزارتخانه از روند آن رضایت دارد. مظاهری با بیان اینکه  وقتی شرکتی بخواهد به بخش 
خصوصی داده شود باید قیمت سهام ویژه آن ارزیابی شود، ادامه داد: برآورد و محاسبه 
ارزش ویژه سهام شرکت با برآورد دارایی های آن متفاوت است. معمولاً دارایی های شرکت 
بیشتر از سرمایه ثبتی آنها و از دو تا پنج برابر است و این فاصله بخشی از آن سود و سرمایه 
انباشت شده که متعلق به سهامداران است و بخش بزرگ آن تعهدات و بدهی آن شرکت 
است. وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت هشتم اضافه کرد: وقتی دارایی یک شرکت عدد 
بزرگی و بخش بزرگی از آن هم بدهی آن شرکت است می تواند جوی را ایجاد کند که 

گفته شود ارزان فروخته شده است که باید در این زمینه به مردم توضیح داده شود.
مظاهری گفت: در مورد شرکت های بخش نفتی و گازی، پالایشگاهی یا واحدهای 
نیروگاهی و شرکت های مخابراتی از جمله همراه اول می شود گفت که مدیریت آن در 
اختیار دولتی هاست اما مالکیت و بهره برداری آن از دولتی درآمده و خصوصی شده است.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اعلام اینکه 
تاکنون مجوزی برای نمایندگی اپل در ایران صادر نشده است، 
دلیل ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی آمریکایی را تشریح 

کرد.
 مجتبی خسروتاج درباره بخش نامه وزیر صنعت، معدن و 
تجارت مبنی بر ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی آمریکایی، 
اظهارکرد: در درجه اول تذکری بود که مقام معظم رهبری 
ارائه کردند که امروز در فضای تبلیغاتی شاید عده ای بخواهند 
این شائبه را به وجود بیاورند که با توافق با 1+5 ،  ایران از 
سیاست های تاکید بر تولید داخلی و اقتصاد مقاومتی منصرف 

شده و قصد دارد دروازه کشور را به روی خارجی ها باز کند.
 وی افزود: کشورهای اروپایی و آمریکایی نیز علاقه دارند به 
بازار ایران وارد شوند و این تذکری از سوی مقام معظم رهبری 

بود که حواس ها جمع شود.
 قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نظر 
شخصی خود در این زمینه ادامه داد: برخی کالاها یا خدمات 

آمریکا برای این کشور سمبل شده است؛ مثلا در مورد "مک 
دونالد" انگار آمریکا زمانی که می خواهد بگوید در کشوری 
حضور دارد اول چند نماد خود را از این دست وارد آن کشور 
می کند.  خسروتاج تصریح کرد: طبیعی است که قرار نیست 
چنین رویکردی در قبال آمریکا داشته باشیم. البته از ابتدای 
انقلاب، شرکت ها در بخش خصوصی ما همواره کالاهای 
صنعتی و تکنولوژیکی دنیا را از همه جا به جز رژیم اشغالگر 
قدس وارد می کردند؛ همانطورکه همین الان هم کالاهایی 
مثل گوشی اپل که ساخت آمریکاست را بخش خصوصی 
وارد می کند.  وی درباره دلیل نداشتن نمایندگی رسمی اپل 
در کشور نیز گفت: دلیل اصلی عدم حضور نمایندگی های 
رسمی اپل در کشور، شرایط تحریم بوده است اما چون یک 
نیاز ضروری مردم بود، نخواستیم جلوی آن را بگیریم، چراکه 
ما امروز نمی توانیم نقش این گونه تجهیزات را در زندگی مردم 

نفی کنیم.
 سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: به 

این ترتیب این یک برخورد عقلایی بوده که برای برخی کالاها 
مراعات و ملاحظه صورت گیرد، اما در این بخشنامه تاکید بر 
آن کالاهایی است که جنبه نماد کالاهای مصرفی آمریکایی را 

دارند و در واقع این کالاها ورودشان ممنوع خواهد بود.
 خسروتاج گفت: بر همین اساس هم به سازمان توسعه 
تجارت ابلاغ شده که از ثبت سفارش کالاهای آمریکایی که 

جنبه نمادین دارند، خودداری شود.
 وی با تاکید بر اهمیت واردات کالاهای صنعتی آمریکایی 
نیز اظهارکرد: قطعا باید تعریف کنیم که برخی کالاها جنبه 
صنعتی و تکنولوژیکی دارند و دلیلی نمی بینیم خود را از آن 
محروم کنیم، چراکه به درد صنعت ما می خورد؛ بنابراین 
برداشت من از کالاهای مصرفی بیشتر نمود حضور فرهنگی 
یک کشور در کشور دیگر است.  قائم مقام وزیر صنعت، معدن 
و تجارت همچنین در پاسخ به پرسشی درباره صدور مجوز 
برای نمایندگی های اپل در کشور اظهار کرد: تاکنون هیچ 

مجوزی برای نمایندگی اپل در ایران صادر نشده است. 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت  اعلام کرد؛

 دلیل ممنوعیت واردات کالاهای آمریکایی

9میلیون نفر شبانه روز در کارند؛

برخی چگونه پول در می آورند؟
 آمارها نشان می دهند 1.2 میلیون نفر با قرار داشتن 
در بخش پنهان بازارکار، روزانه نهایتا با 2.5 ساعت کار 
تامین هستند اما ۸.9 میلیون نفر هر روز 3 برابر آنها کار 

می کنند ولی دائما دغدغه تامین معیشت دارند. 
بازار کار ایران بیش از 21 میلیون شاغل دارد و این 
جمعیت میلیونی از این بازار بزرگ ارتزاق می کنند. 
هرچند کارشناسان می گویند این بازار در حد و اندازه 
توان و ظرفیت اقتصاد ایران نیست و باید دستکم 10 
میلیون نفر دیگر بتوانند از آن کسب روزی کنند اما در 
حال حاضر این بازار حتی توان اداره و نگهداری همین 

21 میلیون شاغل را هم ندارد.
برخی فشار می آورند و می خواهند به این بازار وارد 
شوند و از سوی دیگر، عده ای نیز از بازار کار خارج 
شده و بیکار می شوند. برخی درآمدهای کلان و بی 
دردسری دارند و بعضی هم هرچه تلاش می کنند در 
جا می زنند و از عهده مخارج خود هم بر نمی آیند. 
کارشناسان می گویند ذات بازار کار و اقتصاد بی رحم 
است و هر کسی نتواند گلیمش را آب بکشد، قطعا زیر 

دست و پا خواهد ماند.
روایت این روزهای بازار کار و اقتصاد ایران اینگونه 
است که باید در یک مسابقه دو استقامت با حضور 
میلیون ها نفر حضور یافت و هرچه در چنته دارید، رو 
کنید تا دستکم بتوانید روزی خود را از بازار بگیرید. 
نمونه کوچک بازار کار ایران در همین بازار تهران قابل 
مشاهده است که از اول روز تا شب افراد زیادی در 
جنب و جوش هستند تا بار خود را به مقصد برسانند و 

از این خوان نعمت بهره مند شوند.
مسابقه کسب روزی در اقتصاد ایران

براساس آمارهای موجود، جمعیت شاغل در بازار کار 
ایران در سال 92 دقیقا 21 میلیون و 3۴۶ هزار و 1۷9 
نفر بوده که این تعداد در سال گذشته به 21 میلیون 
و 30۴ هزار و 303 نفر کاهش یافت. با این حال، همه 
این شاغلان از یک شرایط کاری برخوردار نیستند و 
برخی با روزانه 2 تا 2.5 ساعت کار پول در می آورند و 
برخی نیز بیشتر از ۸ ساعت در هر روز کار می کنند و 

بدون اضافه کاری به خانه نمی روند.
دقیقا مشخص نیست چگونه برخی می توانند با 
روزی 2 ساعت کار تامین باشند و برخی هم با 3 برابر 
کار بیشتر از آنها در تامین مخارج خود بمانند؟ البته 
برخی گروه ها که برای همه نیز شناخته شده است، 
قطعا به دلیل توانمندی، تخصص، مهارت و جایگاه خود 
روزانه ساعات کاری کمتری دارند و اتفاقا درآمد خوبی 

نیز کسب می کنند که از این گروه می توان به وکلا و 
پزشکان جراح و متخصص اشاره کرد که البته ممکن 
است بسیاری از آنها حتی هفته ای یک ساعت کار هم 

نداشته باشند.
اتفاقا این دو گروه همواره در سال های اخیر مورد 
مثال مرکز آمار ایران نیز بوده و هرگاه درباره چگونگی 
امکان تامین زندگی فردی با یک ساعت کار در روز 
مورد پرسش قرار گرفته اند، وکلا و پزشکان را مثال 
زده اند. با این وجود کارشناسان بازار کار می گویند 
نمی توان جامعه کوچکی از وکلا و پزشکان و امکان 
درآمد آنها را به کل جامعه تعمیم داد و گفت همه 
می توانند در هر رده شغلی با یک ساعت کار در هفته 
تامین باشند. بنابراین این گروه ها و نظایر آن هدف 
این گزارش نیست، چرا که آنها نسبت به تخصص و 
توانمندی کسب شده خود پول در می آورند و از نگاه 
جامعه کار کردن روزی 2 ساعت و یا هفته ای گروه 
هایی از این دست اساسا موضوع عجیب و بدی هم 
نیست. تاکید این است که برخی گروه ها از روش هایی 
دیگر و ناپیدا امکان کسب درآمد و بهره مندی از بازار 
کار را پیدا کرده اند که احتمالا از شیوه های ناعادلانه 

پیش رفته است.
فرصت هایی برای سوء استفاده از بازار کار

دلالی، واسطه گری در بازارهای ارز، سکه، مسکن، 
از  فرصت طلبی و قرار داشتن در معرض استفاده 
رانت های اطلاعاتی و اقتصادی و نظایر آن مانند چیزی 
که در سال های گذشته اتفاق افتاد از جمله اهداف این 
گزارش است. دقیقا از نتیجه فعالیت چنین گروه هایی 
است که مقامات دولتی می گویند بیش از ۴0 درصد 
فعالیت های اقتصادی کشور قابل ردیابی و شناسایی 
نیست و این گروه ها با وجود پولی که در می آورند 

حتی مالیات هم نمی پردازند.
گروه های  فعالیت  که  نیست  این  منظور  البته 
اینچنینی تنها در اقتصاد و بازار کار ایران است و در 
هیچ جای دنیا نمی توان مانند آن را یافت اما نگاهی به 
ترکیب بازار فعلی کار ایران نشان می دهد بیش از 2 
میلیون نفر هرچه تلاش می کنند حتی کسی به آنها 
اجازه ابراز وجود در این بازار را نیز نمی دهد و دچار 

بیکاری مطلق هستند.
برخی در این بخش با وجود تحصیلات عالیه با 
درهای بسته بازار کار مواجه اند، همچنین 9 میلیون 
نفر از شاغلان شبانه روز در حال کار و تلاش هستند 
و دغدغه تامین مالی و تضمین معیشت خود را دارند 

و برخی نیز بالغ بر یک میلیون و 200 هزارنفر هم 
می توانند روزی یکی دو ساعت تفریحی به این بازار 
وارد و سپس خارج شوند، اما همه چیز آنها تامین باشد.

عدالت  به  اینها  گویند  می  کار  بازار  کارشناسان 
لزوم تلاش سیاست گذاران و دولت ها  اجتماعی و 
برای جلوگیری از شکاف درآمدی بین افراد جامعه 
بر می گردد. اینکه برخی نتوانند فرصت غارت اقتصاد 
کشور و ربودن فرصت دیگران را داشته باشند و برخی 
نیز در عین شایستگی حتی نتوانند به عنوان یک 

نیروی جزء وارد بازار کار ایران شوند.
نگاهی به جدیدترین تحلیل و آمارهایی ارائه شده از 
سوی وزارت کار درباره ساعات اشتغال افراد در ایران 
نشان می دهد در سال 92 تعداد یک میلیون و 21۴ 
هزار و 3۴۶ نفر و در سال گذشته نیز یک میلیون و 
21۶ هزار و ۷32 نفر در هفته تنها 1۴ تا 1۶ ساعت کار 
کرده اند که روزانه بین 2 تا 2.5 ساعت می شود. این 

گروه ها قطعا با این میزان کارکرد تامین بوده و دیگر 
نیازی به فعالیت بیشتر ندیده اند، در غیر این صورت در 

بازار کار می ماندند.
اشتغال نرمال 6.3 میلیون نفر

در نقطه مقابل، ۴1.۸ درصد کل جمعیت بازار کار 
معادل ۸.9 میلیون نفر در سال 92 در یک هفته بیشتر 
از ۴9 ساعت یعنی بیش از 3 برابر گروه یادشده فعالیت 
داشته اند. این گروه دارای اضافه کاری بوده و تلاش 
کرده اند بیشتر از ۸ ساعت را در هر روز کار کنند. 
قطعا مسائل معیشتی و ناتوانی در تنظیم بین مخارج 

و درآمدها در این گروه از شاغلان کشور وجود دارد.
به صورت کلی ۶ گروه در بازار کار ایران فعالیت دارند 
که ساعات کاری مشخصی را برای حضور خود در 
این بازار تعیین کرده اند. علاوه بر گروه های با ساعات 
کاری 1۴ تا 1۶ ساعت در هفته، برخی هفته ای 1۷ 
تا 2۴ ساعت، برخی 25 تا 32 ساعت، برخی 33 تا 

۴0 ساعت و برخی هم ۴1 تا ۴۸ ساعت در هفته کار 
می کنند. همانگونه که عنوان شد، گروهی نیز بالاتر از 
بقیه به میزان ۴9 ساعت و بیشتر در طول یک هفته 
کار می کنند. به بیان دیگر، برخی در بازار کار ایران 
روزی 2 تا 2.5 ساعت کار می کنند، برخی 2.۸ تا ۴ 
ساعت، بعضی گروه ها روزی ۴.1 ساعت تا 5.3 ساعت، 
گروه هایی 5.5 تا ۶.۶ ساعت، گروهی نیز روزانه ۶.۸ 
ساعت تا ۸ ساعت فعالیت دارند که کمتر از قانون کار 
تا مرز قانون است و در این بین گروهی هم بیشتر از 
۸ ساعت در روز در محل کار خود باقی مانده و یا از 

محیطی به محیطی دیگر می روند.
حدود 30 درصد کل بازار کار ایران ترجیح می دهند 
روزانه تنها به میزان نهایتا ۸ ساعت قانون کار فعالیت 
داشته باشند که براساس آخرین آمارها تعداد آنها 
دستکم ۶ میلیون و 3۴۸ هزار نفر است. مابقی دارای 

ساعات کاری کمتری در روز هستند.

رییس اتاق بازرگانی تهران معتقد است طرح جامعی برای اجرای طرح وام 25 میلیونی تومانی 
خودرو دیده نشده است و متوقف شدن این طرح در شش روز به دلیل ناهماهنگی بین وزارت 

صنعت و بانک مرکزی نتایج مطلوبی نخواهد داشت.
مسعود خوانساری در هشتمین نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: مدتی است 
که اتاق بازرگانی توافقی را با پژوهشکده پولی بانک مرکزی انجام داده که بر اساس آن بانک 
مرکزی هر سه ماه یک بار ارزش تولیدات صنعتی را ارائه می دهد. وی افزود: طبق جدیدترین 
گزارش، رشد تولید صنعتی در فصل دوم 139۴ نسبت به مدت مشابه سال گذشته 13.1 درصد 
رشد منفی داشته است. همچنین در بخش فروش 11.۴ درصد رشد منفی در تولیدات صنعتی 
داشته ایم که البته نسبت به سه ماهه اول سال 139۴ تا حدودی شرایط بهتر است. خوانساری 
درباره اجرای بسته جدید اقتصادی دولت اظهار کرد: بسته اقتصادی که به منظور تحریک تقاضا 
در نظر گرفته شده است شامل سه بخش مختلف از جمله وام خودرو، خرید دین بر اساس 1۶ 
درصد برای کالاهای واسطه ای و کارت اعتباری 10 میلیون تومانی می شود. رییس اتاق بازرگانی 
تهران ادامه داد: وام خودرو اولین بخش این بسته بود که اجرایی شد. 30 هزار نفر برای خرید 
خودرو ثبت نام کردند که بانک مرکزی اعلام کرده است که به 110 هزار خوردو وام می پردازد. 
وی افزود: در خصوص وام 25 میلیونی خودرو باید دو نکته را مورد توجه قرار داد؛ اینکه منابع وارد 
شده چه اثری بر وضعیت تورم می گذارد و دیگر اینکه این منابع قرار است از چه محلی تامین 

شود. خوانساری ادامه داد: طرح جامعی برای اجرای این کار دیده نشده است و ناهماهنگی بین 
وزارت صنعت و بانک مرکزی باعث شد این طرح بعد از شش روز متوقف شود که اثرات خوبی 
نخواهد داشت و به اعتماد مردم به دولت لطمه می زند. رییس اتاق بازرگانی تهران اضافه کرد: زود 
متوقف شدن این طرح دو نتیجه خواهد داشت؛ بدبینی جامعه و راه افتادن بازار سیاه و از سوی 
دیگر لطمه وارد شدن به بازار خودروهای دست دوم. بنابراین انتظار این است برای دو بخش باقی 
مانده یعنی کالاهای واسطه ای و اعتباری پیش بینی دقیقی صورت بگیرد. وی ادامه داد: در حال 
حاضر با توجه به رکود موجود، قیمت کالاها به پایین ترین حد رسیده است و اگر قرار باشد ۸0 
میلیون تقاضای جدید ایجاد شود و به دلیل اینکه قیمت مشخصی برای کالاها ندارد، نتایج خوبی 
نخواهد داشت و می تواند به رانت دامن بزند؛ از این جهت باید در خصوص ارائه کارت اعتباری به 
این مسئله توجه شود. خوانساری درباره چگونگی تامین اعتبار منابع بسته جدید اقتصادی گفت: 
اینکه این منابع از چه محلی تامین شده است حائز اهمیت است. آیا این منابع تسهیلات بانکی و 
با استقراض از بانک مرکزی است؟ که اگر استقراض است انتظار می رود که مقدار آن اعلام شود 
تا اثرش بر نقدینگی و تورم مشخص شود. خوانساری در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: 
نرخ تورم مهر امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل به 10.۸ درصد رسیده است. همچنین 
حجم تجارت کشور در هفت ماه ابتدایی امسال ۴۸.3 میلیارد اعلام شده است که امیدواریم با 

گشایش های اتفاق افتاده در ماه های پیش رو شرایط بهتری داشته باشیم. 

 نمایندگان مجلس شورای اسلامی مصوب کردند که پرداخت 
خسارت وارده به زیان دیدگان را بدون لحاظ جنسیت و دین 
در حوادث رانندگی تا سقف تعهدات بیمه نامه پرداخت کنند. 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز سه 
شنبه و در بررسی لایحه بیمه اجباری مسئولیت مدنی دارندگان 
وسایل نقلیه موتوری زمینی در مقابل شخص ثالث با ارجاع ماده 
۸ به کمیسیون اقتصادی برای بررسی بیشتر موافقت کردند. 
پیشنهاد ارجاع این ماده توسط علی لاریجانی رییس مجلس 
شورای اسلامی ارائه شد. نمایندگان همچنین در ماده 9 ، بیمه 
گر را ملزم به جبران خسارت های وارد شده به اشخاص ثالث 
مطابق مقررات این قانون کردند. براساس تبصره این ماده در 
صورتی که در یک حادثه مسئول آن به پرداخت بیش از یک 
دیه به هر یک از زیان دیدگان محکوم شود، بیمه گر مکلف به 
پرداخت کل خسارت بدنی است، اعم از این که مبالغ مازاد بر 

دیه، کمتر از یک دیه کامل یا بیشتر از آن باشد.
 دیه تصادف تمامی افراد در جامعه برابر شد

همچنین نمایندگان در ماده 10 بیمه گر را مکلف کردند 
در ایفای تعهدات مندرج در این قانون خسارت وارده به زیان 
دیدگان را بدون لحاظ جنسیت و دین تا سقف تعهدات بیمه 
نامه پرداخت کند. مراجع قضایی موظفند در انشای حکم 
پرداخت دیه مبلغ مازاد بر دیه موضوع این ماده را به عنوان 

بیمه حوادث درج کنند.
 درج هرگونه شرط در بیمه شخص ثالث بلااثر است

نمایندگان مجلس همچنین در ماده 11 این قانون مصوب 
کردند درج هرگونه شرط در بیمه نامه که برای بیمه گذار یا زیان 
دیده مزایای کمتر از مزایای مندرج در این قانون مقرر نماید یا 
درج شرط تعلیق تعهدات بیمه گر در قرارداد به هر نحوی، باطل 
و بلا اثر است. بطلان شرط سبب بطلان بیمه نامه نمی شود. 
همچنین اخذ هرگونه رضایت نامه از زیان دیده توسط بیمه گر 
و صندوق مبنی بر رضایت به پرداخت خسارت کمتر از مزایای 
مندرج در این قانون ممنوع و همچنین رضایت نامه بلااثر است.

 تعهد مالی بیمه گر در پرداخت خسارت بدنی به 
میزان ظرفیت خودرو است

نمایندگان همچنین در ماده 12 مصوب کردند که تعهدات 

ریالی بیمه گر در قبال زیان دیدگان داخل وسیله نقلیه مسبب 
حادثه برابر حاصلضرب ظرفیت مجاز وسیله نقلیه در سقف 
تعهدات بدنی بیمه نامه با رعایت تبصره ماده 9 و ماده 1۴ این 
قانون است. در مواردی که به علت عدم رعایت ظرفیت مجاز 
وسیله نقلیه مجموع خسارات بدنی زیان دیدگان وسیله نقلیه 
مقصر حادثه بیش از سقف مذکور باشد مبلغ خسارت مورد 
تعهد بیمه گر به نسبت خسارت وارده به هر یک از زیان دیدگان 
بین آنها تقسیم می گردد و مابه التفاوت خسارت بدنی هر یک 
از زیان دیدگان توسط صندوق تامین خسارت های بدنی وفق 
مقررات مربوطه پرداخت و مطابق مقررات این قانون از مسبب 
حادثه بازیافت می شود. میزان ظرفیت مجاز وسایل نقلیه با 
توجه به نوع و کاربری آنها به موجب آیین نامه ای خواهد بود 
که وزارت کشور با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت و راه 
و شهرسازی و بیمه مرکزی تهیه می شود و به تصویب هیات 
وزیران می رسد. در هر صورت تعداد جنین و اطفال زیر دو 
سال داخل وسیله نقلیه به ظرفیت مجاز خودرو اضافه می شود.

 ـتعهد ریالی بیمه گر در قبال زیان دیدگان خارج از  تبصره 
وسیله نقلیه مسبب حادثه 10 برابر سقف تعهدات بدنی بیمه 
نامه با رعایت تبصره ماده 9 و ماده 1۴ این قانون می باشد. در 
مواردی که مجموع خسارات بدنی زیان دیدگان خارج از وسیله 
نقلیه مسبب حادثه بیش از سقف مذکور باشد، مبلغ خسارت 
مورد تعهد بیمه گر به نسبت خسارت وارد شده به هر یک از 
زیان دیدگان بین آنان تقسیم می شود و مابه التفاوت خسارت 
بدنی هر یک از زیان دیدگان توسط صندوق تامین خسارت 

های بدنی وفق مقررات مربوط پرداخت می شود.
 وراث که مسبب حادثه باشد از خسارت بدنی ارث 

نمی برد
نمایندگان همچنین در ماده 13 مصوب کردند در موادی 
که مسبب حادثه از وراث قانونی شخص ثالث متوفی باشد از 
خسارت بدنی ارث نمی برد و تمام خسارت بدنی به سایر وراث 

قانونی متوفی پرداخت می شود.
 بیمه گر مکلف است خسارت بدنی به شخص ثالث را 

به قیمت یوم الاداء پرداخت کند
نمایندگان همچنین در ماده 1۴ بیمه گر یا صندوق را حسب 

مورد مکلف کردند که خسارت بدنی تعلق گرفته به شخص 
ثالث را به قیمت یوم الاداء و با رعایت این قانون و سایر قوانین و 
مقررات مربوط پرداخت کنند. بیمه گر، در صورتی که خسارت 
بدنی که به زیان دیده پرداخت کرده بیشتر از تعهد وی مندرج 
مازاد  به  نسبت  تواند  می  باشد،  قانون  این  ماده هشت  در 
پرداختی، به صندوق رجوع یا در صورت موافقت صندوق در 
حسابت های فی مابین منظور کند مشروط بر این که افزایش 
مبلغ قابل پرداخت بابت دیده منتسب به تاخیر بیمه گر نباشد.

 ـدر صورتی که خسارت بدنی زیان دیده بیشتر از تعهد  تبصره 
شرکت بیمه مندرج در ماده ۸ این قانون باشد، شرکت بیمه 
مکلف است، بلافاصله مراتب مذکور و کلیه مستندات پرونده 
مربوط را از طریق سامانه الکترونیک موضوع ماده 5۶ به صندوق 

و بیمه مرکزی اطلاع دهد.
 در حوادث رانندگی منجر به جرح یا فوت بیمه گر 
مکلف است خسارت زیان دیده را بدون هیچ شرطی 

پرداخت کند
در ماده 15 نمایندگان مجلس مصوب کردند در حوادث 
رانندگی منجر به جرح یا فوت که به استناد گزارش کارشناس 
تصادفات راهنمایی و رانندگی یا پلیس راه علت اصلی وقوع 
تصادف یکی از تخلفات رانندگی حادثه ساز باشد، بیمه گر 
مکلف است خسارت زیان دیده را بدون هیچ شرط و اخذ 
تضمین پرداخت کند و پس از آن می تواند به شرح زیر برای 
 ـدر اولین حادثه  بازیافت به مسبب حادثه مراجعه کند. الف 
ناشی از تخلف حادثه ساز راننده مسبب در طول مدت بیمه 
نامه: معادل 2.5 درصد از خسارت های بدنی و مالی پرداخت 
 ـدر دومین حادثه ناشی از تخلف حادثه ساز راننده  شده ب 
مسبب در طول مدت بیمه نامه: معادل 5 درصد از خسارت 
 ـدر سومین حادثه ناشی  های بدنی و مالی پرداخت شده پ 
از تخلف حادثه ساز و حوادث بعد از آن در طول مدت بیمه 
نامه: معادل 10 درصد از خسارت های بدنی و مالی پرداخت 

شده
 ـمصادیق و عناوین تخلفات رانندگی حادثه ساز به  تبصره 
موجب ماده ۷ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی مصوب ۸ 

اسفند 13۸9 تعیین می شود.

 رییس اتاق بازرگانی تهران:
 توقف فروش اقساطی خودرو، ناهماهنگی صنعت و بانک مرکزی بود

با تصویب مجلس؛ 
دیه تصادف زن و مرد برابر شد 
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بالاتر از تیم های مشهد و کرج

شهرداری قم قهرمان آمادگی جسمانی 
شهرداری کلانشهرهای کشور شد

چهارمین دوره مسابقات آمادگی جسمانی کارکنان شهرداری کلانشهر های کشور به 
مدت دو روز به میزبانی شهرداری کلانشهر قم به انجام رسید و طی آن بیش از 10 تیم 

شرکت کننده در این رقابت ها برای کسب عناوین برتر با یکدیگر مسابقه دادند.
 اداره رفاه و سلامت به همراه اداره تربیت بدنی شهرداری کلانشهر قم مسئولیت 
برگزاری این دوره از رقابت ها را بر عهده داشتند و این مسابقات در هر دو بخش انفرادی 
و تیمی به میزبانی سالن ورزشی شهدای شهرداری قم به انجام رسید و برترین های 

خود را شناخت. 
شرکت کنندگان در این دوره از مسابقات در تلاش برای به دست آوردن مقام های 
اول تا سوم بخش انفرادی در رده های سنی زیر 30 سال، 30 تا 35 سال، 35 تا ۴0 
سال و بالای ۴0 سال با یکدیگر به رقابت پرداختند و در نهایت قمی ها قهرمان شدند.

 در رده سنی زیر 30 سال این دوره از رقابت ها در قم، رحیم محمدپور از تیم 
شهرداری کلانشهر قم بر سکوی نخست ایستاد و عنوان قهرمانی را کسب کرد، 
سجاد فاضلی از تیم همدان رتبه دوم را کسب کرد و نایب قهرمان شد و مقام سوم به 

محمدرضا ضیایی از تیم شهرداری کلانشهر تهران رسید.
 در رده سنی 30 تا 35 سال از رقابت های آمادگی جسمانی کارکنان شهرداری 
کلانشهرهای کشور در قم، سیدسعید مهردادیان از تیم شهرداری کلانشهر شیراز بر 
سکوی نخست ایستاد و عنوان قهرمانی را از آن خود کرد، جواد مرعشی از تیم مشهد 
به مقام نایب قهرمانی دست یافت و رتبه سوم را سعید اکبری دیگر عضو تیم شهرداری 

کلانشهر تهران به خود اختصاص داد.
 در رده سنی 35 تا ۴0 سال سال این دوره از رقابت ها در سالن شهدای شهرداری 
قم، روح الله محمدی از تیم شهرداری کلانشهر کرج بر سکوی نخست ایستاد و عنوان 
قهرمانی را به دست آورد، رضا نوروزیان از تیم قم به مقام دوم بسنده کرد و مهدی 
وجدانی سومین ورزشکار مدال آور تیم شهرداری کلانشهر تهران در این رده سنی 
عنوان سوم را از آن خود کرد.  در رده سنی بالای ۴0 سال این دوره از مسابقات در 
قم، احمد صفائیان از تیم شهرداری کلانشهر مشهد مقدس بر سکوی نخست ایستاد و 
عنوان قهرمانی را کسب کرد، علیرضا عباسی از تیم تبریز رتبه دوم را کسب کرد و نایب 
قهرمان شد و مقام سوم به مجید عالمی زاده از تیم شهرداری کلانشهر قم تعلق گرفت. 
در رده بندی بخش تیمی چهارمین دوره رقابت های آمادگی جسمانی کارکنان 
شهرداری کلانشهرهای کشور در قم، تیم میزبان یعنی شهرداری کلانشهر قم با 1۴22 
امتیاز بالاتر از دیگر رقبای خود در جایگاه نخست ایستاد و جام قهرمانی این پیکارها را 
در خانه نگه داشت.  تیم آمادگی جسمانی کارکنان شهرداری کلانشهر مشهد مقدس 
با کسب 139۸ امتیاز در جایگاه دوم ایستاد و به مقام نایب قهرمانی بسنده کرد، ضمن 
اینکه تیم اعزام شده از شهرداری کلانشهر کرج با کسب 13۶۸ امتایز به مقام سوم 

دست یافت و جام ویژه اخلاق را تهرانی ها از آن خود کردند. 
کلانشهرهای  شهرداری  کارکنان  جسمانی  آمادگی  رقابت های  دوره  چهارمین 
کشور در حالی به میزبانی شهرداری کلانشهر قم به انجام رسید که در آن تیم هایی 
از شهرداری های قم، اراک، اصفهان، تبریز، مشهد، کرج، شیراز، همدان، اهواز و تهران 

به رقابت پرداختند.

 مدیران باشگاه ها روی قرارداد تبلیغات محیطی صحه گذاشتند

کشوری فرد: قرار است برای امنیت شغلی 
داوران تدابیری اندیشیده شود

سرپرست باشگاه صبای قم گفت که قرار است برای امنیت شغلی داوران و تأمین 
حقوق آنها تدابیری اندیشیده شود.

 محمدرضا کشوری فرد در مورد جلسه هم اندیشی مدیران باشگاه های لیگ برتری 
گفت: جلسه بسیار خوبی بود که نصرالله سجادی معاون وزیر ورزش و جوانان، علی 
کفاشیان رئیس فدراسیون و مهدی تاج رئیس سازمان لیگ نیز در آن حضور داشتند 
و در رابطه با مسائل داوری صحبت شد که مدیران باشگاه ها تصمیم گرفتند از داوران 
حمایت بیشتری شود. وی در ادامه افزود: قرار شد تدابیری برای امنیت شغلی داوران و 
همچنین تأمین حقوق آنها اندیشیده شود. سجادی نیز نکات گفته شده از سوی مدیران 

باشگاه ها را یاداشت کرد. در مجموع جلسه گفت و شنود خوبی بود.
سرپرست باشگاه صبای قم در مورد قرارداد محیطی سازمان لیگ و صحبت هایی 
که حسنی خو مدیر کل حراست وزارت ورزش در این نشست مطرح کرد، گفت: 
صحبت هایی که حسنی خو در رابطه با قرارداد تبلیغات محیطی انجام داد، مدیران 
باشگاه ها را در رابطه با این قرارداد قانع کرد. مدیران باشگاه ها نیز روی این قرارداد 
صحه گذاشتند و قرار شد خود سازمان لیگ پیگیر اجرایی شدن قرارداد محیطی باشد.

مدیر تیم های ملی والیبال: 

دستیاران ایرانی لوزانو کارشناسانه انتخاب 
خواهند شد

امیرحسین منظمی انتخاب دستیاران ایرانی لوزانو را منوط به برگزاری جلسات 
کارشناسی دانست.

 پس از معرفی رائول لوزانو به عنوان سرمربی تیم ملی والیبال، مدیر تیم های ملی  به 
دفاع از این انتخاب فدراسیون پرداخت و گفت: لوزانو قطعا می تواند به تیم ملی والیبال 
کمک کند.  وی با بیان این که لوزانو انتخاب درستی برای تیم ملی والیبال بود، دلیل 

آن را ملحق شدن وی به تیم در تاریخ 12 فروردین اعلام کرد.
 منظمی در خصوص اینکه برخی کارشناسان والیبال آندره آناستازی را گزینه بهتری 
برای هدایت تیم ملی نسبت به لوزانو می دانند این نظر را رد کرد و یادآور شد: آناستازی 
با برنامه جدیدی که به فدراسیون داد قرار بود 5 اردیبهشت به ما ملحق شود و تیم 
ملی را تحویل بگیرد و این در حالی بود که 25 اردیبهشت مسابقات انتخابی المپیک 
آغاز می شود.  وی تصریح کرد: لوزانو و سیچلو هر دو آرژانتینی هستند و می توانند 
در کمترین زمان ممکن با هم هماهنگ شوند، سیچلو 3 سال با تیم ما کار کرده 
و همه بچه ها را می  شناسد و راحت تر اطلاعات تیم را در اختیار لوزانو قرار می دهد.  
مدیر تیم های ملی والیبال با بیان اینکه مطمئن باشید بهترین گزینه برای تیم ملی 
را داشته ایم و شکی در آن نیست، اظهار کرد: در وقفه ای که در لیگ اروپا و لیگ 
لهستان بوجود می آید لوزانو به ایران می آید و چند تا از بازی های لیگ را خواهد دید تا 
شناخت بهتری از بازیکنان بدست آورد.  منظمی در خصوص گمانه زنی برخی رسانه ها 
و  معرفی برخی چهره ها و مربیان باشگاهی به عنوان دستیار لوزانو، بیان کرد: من هم 
با حضور دستیاران ایرانی در کادر فنی تیم ملی بطور جد موافقم که در کنار لوزانو و 
سیچلو کسب تجربه کنند. در جلسات آینده تصمیم می گیریم و کسانی که بهتر بوده 
و بتوانند برای تیم ملی مثمرثمرتر باشند، انتخاب می شوند تا به والیبال کشور خدمت 
کنند.  منظمی تاکید کرد: باید با کار کارشناسی تمامی مربیان داخلی را بررسی کنیم و 
انتخابی کارشناسانه خواهیم داشت.  وی در ادامه گفت: باید تمامی شرایط را برای تیم 
ملی فراهم کنیم تا سهمیه المپیک را بگیریم که شایسته آن نیز هستیم.  این ملی پوش 
سابق لرستانی والیبال اضافه کرد: مردم ایران می دانند والیبال خوش درخشیده و در 
بین خانواده ها جایگاه ویژه ای دارد. با راهیابی به المپیک، کارنامه تیم ملی درخشان و 
پربارتر می شود.  وی با بیان این که افتخارات ما با حضور در المپیک به عنوان رویدادی 
مهم در عرصه ورزش، کامل و کامل تر می شود، در خصوص اینکه شاکله تیم ملی برای 
حضور در انتخابی 25 اردیبهشت حفظ می شود یا نه؟ گفت: ما تمامی بازیکنان فعلی 
تیم را به دقت زیرنظر داریم و مسابقات آنها را در لیگ برتر پیگیری می کنیم ولی 
بازیکنان دیگری که خوش بدرخشند به اردوی تیم ملی دعوت می شوند و شاید جزو 
نفرات نهایی باشند.  منظمی افزود: مطمئن باشید لوزانو بهترین و آماده ترین بازیکنان را 

برای انتخابی المپیک در تیم ملی جای خواهد داد.

امیر قلعه نویی و جواد نکونام
 با یکدیگر آشتی کردند

سرمربی و بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال در سومین جلسه دادگاه رسیدگی به 
اختلافشان با یکدیگر آشتی کردند.

چندی پیش و به دنبال شکایت امیر قلعه نویی از جواد نکونام پای طرفین به دادگاه 
باز شد و با وجود برگزاری جلساتی برای آشتی طرفین بازهم این مشکل حل نشد.

صبح روز سه شنبه با حضور آرش برهانی و امیر عرب و شاهرخ بیانی در دادگاه به 
عنوان شاهد طرفین، امیر قلعه نویی و جواد نکونام دقایقی با یکدیگر صحبت کردند و 
در شرایطی که ابتدا حاضر نبودند با یکدیگر آشتی کنند اما در نهایت با اصرار شاهدان 

و قاضی این آشتی صورت گرفت و طرفین روی یکدیگر را بوسیدند.

 مقدماتی جام جهانی و جام ملت های آسیا

پیروزی پرگل ایران بدون دروازه بان

تیم ملی فوتبال کشورمان مقابل گوام به برتری پرگل 
دست یافت.

دو تیم گوام و ایران در رقابت های مقدماتی جام جهانی 
201۸ روسیه و جام ملت های 2019 امارات، از ساعت 9 
صبح امروز )سه شنبه - به وقت کشورمان؛ 15:30 به وقت 
محلی( در ورزشگاه »دددو« مقابل یکدیگر قرار گرفتند 

که تیم کشورمان با نتیجه ۶ بر صفر به پیروزی رسید.
مهدی طارمی )12 و ۶3(، کمال کامیابی نیا )30(، 
رامین رضاییان )۴9(، مسعود شجاعی )51 - پنالتی( و 

کریم انصاری فرد )53( برای ایران گلزنی کردند.
در این بازی علیرضا بیرانوند در دقیقه ۷2 از ایران و 
جان ماتکین در دقیقه 51 از گوام با کارت قرمز داور بازی 
روبه رو شدند تا دو تیم دقایقی را 10 نفره بازی کنند. نکته 
جالب اینکه تیم ملی چون 3 تعویضش را انجام داده بود، 
مجبور شد از پوقاز مدافع تیم ملی به عنوان دروازه بان 
در 20 دقیقه پایانی ) با احتساب وقت های تلف شده( 

استفاده کند.
بیرانوند،  علیرضا  دیدار  این  برای  کارلوس کی روش 
مرتضی پورعلی گنجی، عزت الله پورقاز، رامین رضاییان، 

میلاد محمدی، کمال کامیابی نیا، آندرانیک تیموریان، 
کریم  و  دژاگه  اشکان  طارمی،  مهدی  ترابی،  مهدی 

انصاری فرد را از ابتدا در ترکیب اصلی قرار داد.
نیمه اول

دقیقه ۸: بازی آرام ایران و گوام با توپی که اشکان 
دژاگه مقابل دروازه حریف ارسال کرد، کمی جدی تر شد، 
هرچند مهدی طارمی نتوانست از این موقعیت به خوبی 

استفاده کند و توپ را به بیرون زد.
دقیقه 12: مهدی ترابی با پاس در عمقی زیبا طارمی را 
صاحب موقعیت کرد که این بازیکن با یک بغل پا دروازه 

گوام را گشود.
دقیقه 19: میلاد محمدی از سمت چپ ارسال خوبی 
روی دروازه انجام داد که توپ از روی سر کریم انصاری فرد 

عبور کرد تا این موقعیت هدر برود.
دقیقه 20: انصاری فرد با پاس رو به بیرونی که به پشت 
محوطه جریمه داده بود، کمال کامیابی نیا را صاحب 

موقعیت شوتزنی کرد که شوت این بازیکن به اوت رفت.
دقیقه 30: حرکت انصاری فرد در محوطه جریمه گوام 
و پاس رو به بیرون او توسط مدافعان حریف دفع شد، 

اما دفعی ناقص توپ را به کمال کامیابی نیا رساند تا این 
بازیکن با شوتی به سمت چارچوب، دروازه گوام را برای بار 
دوم باز کند. دقیقه 33: اشکان دژاگه به دلیل اعتراضی که 

به داور مسابقه داشت، کارت زرد دریافت کرد.
دقیقه 35: کریم انصاری فرد در آستانه باز کردن دروازه 
گوام بود که ضربه ابتدایی او به تیر دروازه خود و در 
برگشت توپ به بیرون رفت. دقیقه ۴0: میلاد محمدی 
با توپ گیری از بازیکنان گوام و پاس به مهدی طارمی این 
بازیکن را صاحب موقعیت گلزنی کرد که شوت طارمی 

توسط دروازه بان گوام دفع شد.
دقیقه ۴۴: مهدی ترابی به دلیل مصدومیت از بازی 
خارج شد و مسعود شجاعی در ترکیب تیم ملی قرار 

گرفت.
نیمه دوم

دقیقه ۴9: پاس خوب رو به عقب مهدی طارمی برای 
رامین رضاییان، این بازیکن را در موقعیت خوبی برای 
گلزنی قرار داد تا رضاییان اولین گل ملی اش را به ثمر 

برساند.
دقیقه 51: جان ماتکین به دلیل خطای پنالتی روی 

مهدی طارمی از داور بازی کارت قرمز دریافت کرد تا 
گوامی ها 10 نفره شوند.

دقیقه 51: مسعود شجاعی ضربه پنالتی را تبدیل به 
گل کرد.

دقیقه 53: رضاییان از سمت راست توپ را به اشکان 
دژاگه داد و این بازیکن هم پاس رو به بیرونی را مقابل 
دروازه گوام ارسال کرد تا کریم انصاری فرد زننده پنجمین 

گل ایران باشد.
دقیقه 5۷: علیرضا جهانبخش جای اشکان دژاگه را در 

ترکیب تیم ملی گرفت.
دقیقه ۶3: پاس در عمق مسعود شجاعی به کریم 
انصاری فرد و توپی که این بازیکن به مهدی طارمی سپرد، 

گل ششم ایران را رقم زد.
دقیقه ۶5: علیرضا جهانبخش از سمت راست حرکتی 
را به سمت دروازه گوام انجام داد و توپ را به رضاییان 
سپرد. این بازیکن هم توپ را به دهانه دروازه گوام فرستاد 
که طارمی نتوانست این موقعیت را تبدیل به گل کند. 
دقیقه ۷0: مهدی طارمی از بازی خارج شد و جای خود 

را در ترکیب به خسرو حیدری داد.
دقیقه ۷2: علیرضا بیرانوند به دلیل خطای شدیدی که 
روی مهاجم گوام انجام داد، از سوی داور بازی کارت قرمز 
دریافت کرد تا ایران 10 نفره شود. به دلیل انجام هر سه 

تعویض تیم ایران عزت الله پورقاز در دروازه قرار گرفت. 
و  محمدی  میلاد  عرض  در  حرکت  دقیقه 90+2: 
شوت او به سمت دروازه می توانست تبدیل به موقعیت 
خطرناکی شود، اما پس از برخورد به بازیکنان گوام راهی 
کرنر شد. دقیقه ۴+90: گوامی ها پیش از سوت پایان بازی 
به سمت دروازه ایران حمله ای را ترتیب دادند که شوت 
بازیکن این تیم را پورقاز دفع کرد و بلافاصله داور بازی را 
تمام شده اعلام کرد. بدین ترتیب و با وجود اینکه پیش 
از آغاز این بازی بزرگنمایی زیادی در خصوص گوام شده 
بود، اما این تیم با شکست سنگین مقابل ایران نشان داد 
که همان تیم گوامِ گذشته است که در تهران با نتیجه ۶ 
بر صفر شکست خورد.تیم ملی کشورمان با این پیروزی 

1۴ امتیازی شد.
کی روش: نمی توانم جواب محکمی در مورد 

ادامه همکاری ام با تیم ملی بدهم
سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: اگر قدم های 
من با رئیس فدراسیون فوتبال و مسیرمان بتواند هماهنگ 

شود، می توانیم به کارمان ادامه دهیم.
 کارلوس کی روش پس از پیروزی ۶ بر صفر ایران مقابل 

گوام در نشست خبری اظهار داشت: من از کسب سه 
امتیاز بازی برابر گوام رضایت کامل دارم و از این موضوع 
خوشحالم. برای ما سه امتیاز مهم بود که توانستیم به 
دست بیاوریم تا در بازی های بعدی مان مقابل هند و عمان 

به عنوان صدرنشین بازی کنیم.
وی افزود: در درجه دوم به تک تک بازیکنانم به خاطر 
بازی خوبی که به نمایش گذاشتند، تبریک می گویم. آنها 
نمایش بسیار جدی و فوتبال صادقانه ای را ارائه کردند و 
مقابل گوام در کمال احترام بازی کردند تا با سه امتیاز  به 
خانه برگردیم. در نکته سوم اشاره می کنم به کار خوبی 
که فدراسیون فوتبال و کادر فنی گوام و به ویژه بازیکنان 
این تیم انجام دادند. آنها 90 دقیقه در زمین جنگیدند. 
اگر با احترام برابر این تیم به میدان رفتیم، بعد از بازی با 
احترام بیشتری اینجا را ترک می کنم و امیدوارم فوتبال 
گوام همین روند را برای آینده ای هر چه بهتر ادامه بدهد.

سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان درباره وضعیت 
دو بازیکن مصدوم تیم ملی هم گفت: هنوز تشخیص 
کاملی نداده ایم و نمی توانیم اکنون درباره وضعیت این 
مصدومیت ها صحبت کنیم، اما احتمالاً مصدومیت مهدی 
ترابی بیشتر است، ولی بقیه بازیکنان بازی لیگ شان را 
انجام خواهند داد. ام آر ای لازم را امشب یا فردا انجام 
می دهیم. متأسفانه مصدومیت هم جزوی از فوتبال است.

کی روش در پاسخ به این سؤال که نگاه تان به آینده 
چگونه است، گفت: مطمئناً به بازی بعدی مان برابر هند 
و عمان توجه می کنیم. نگرش بنده این است که همیشه 
تمرکزم را روی بازی بعدی می گذارم. البته دو نوع طرز 
فکر در فوتبال وجود دارد و این طور به نظر می رسد که 
شاید به طرز فکر بنده اهمیت داده نشده است. البته 
وقتی به تهران برسیم، بیشتر راجع به این مسائل صحبت 
می کنم، اما در کل باید بگویم که تمرکزمان را روی بازی 
مقابل هند  می گذاریم.  وی در پاسخ به پرسش خبرنگار 
گوامی مبنی بر اینکه آیا به کارتان در تیم ملی ایران ادامه 
خواهید داد یا خیر، گفت: واقعاً نمی توانم در حال حاضر  
جواب محکمی به این سؤال بدهم. اگر قدم های من با 
رئیس فدراسیون فوتبال و مسیرمان بتواند هماهنگ شود، 
می توانیم ادامه بدهیم و اگر نه این کار صورت نمی گیرد. 
در حال حاضر نمی توانم به این سؤال جواب بیشتری 
بدهم، ولی بعد از پنج سال آهسته، آهسته دارم امیدها 
و اعتقادهایی را که در این مسیر داشتم، از دست می دهم. 
البته آینده من به نقطه نظرها و تصمیم های رئیس و 

فدراسیون هم مرتبط خواهد شد.

ــتقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه  هیات حل اختلاف مس
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۶10 ــماره  ش رأی   -1
139111۴۴3000100۶3۷۸آقای/ خانمحسین ملا حسینی فرزند محمود۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 1۷9/۴0 متر مربع پلاک ثبتی 11203/3۷ -اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری عادی مع الواسطه از اصغر رمضانی خاوه .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶03300010150۸9 ــماره  ش رأی   -2  
ــوغ فرزند رمضانعلی  ــاس کریمی زرج ــم عب ــای/ خان 139111۴۴300010021۶۴ آق
ــاختمان  بمساحت 110/0۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  ۶دانگ یک باب س
10933/253و1093۴ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد 

صادق آل اسحق .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001001۶90 ــماره  ش رأی   -3  
139111۴۴30001003192 آقای / خانم محمد جواد حسینی فرزند علی اصغر ۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 1۴۸/۸1 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 

10۴۴۷ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۶202 ــماره  ش رأی   -۴  
ــمی فرزند حسن۶دانگ یک باب  139111۴۴3000100۶33۷ آقای / خانم ربابه ابوالقاس
ساختمان بمساحت ۶۷/5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11092 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث عباس جهانگیری .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۶5۸ ــماره  ش رأی    -5  
139111۴۴3000100۷5۶5 آقای / خانم مهدی منادی فرزند محمد تقی ۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 133/۶0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 111۸۶/1 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶03300010155۸۸ ــماره  ش رأی    -۶
139111۴۴30001002۶1۷ آقای / خانم منصوره قنبری میمی فرزند مسیب ۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 11فرعی از 

10529 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 ۷- رأی شماره 139۴۶033000101۴۸32ورای اصلاحی 139۴۶0330001015291 
مربوط به پرونده کلاسه 139111۴۴3000101021۴ آقای / خانم مریم یار احمدی فرزند 
احمد۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 59/۶0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11003 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶03300010159۸۴ ــماره  ش رأی    -۸  
139111۴۴3000100۶2۷2 آقای / خانم احمد گل محمدی افتخار فرزند قربانعلی۶دانگ 
ــاختمان بمساحت 159/۷9 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11231  یک باب س
ــطه از علی پوستی از وراث رضا  -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواس

پوستی .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101519۷ ــماره  ش رأی   -9  
ــای / خانم زهرا جعفری فرزند قدمعلی۶دانگ یک باب  139111۴۴300010102۶2 آق
ساختمان بمساحت 153/۸5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10929/9 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از غریب رضا علی خانی .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  1393۶033000102۸2۴2 ــماره  ش رأی   -10  
ــید علی  ــید مصطفی طعامی فرزند س ــم س ــای / خان 139111۴۴3000100۴39۸ آق
ــاحت 11۷ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  ــاختمان بمس اکبر۶دانگ یک باب س

10۴۶۷ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا عسگری.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۴۷۶9 ــماره  ش رأی   -11  
139111۴۴300010013۶۶ آقای / خانم صفی اله علیخانی آقبلاغی فرزند قهرمان۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 5۴/۷0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 112۴3 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث غلامرضا ولی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۴۷۷۷ ــماره  ش رأی   -12  
ــن محمدی فرزند سید عباس  ــید ابوالحس 139111۴۴3000100۸9۷2 آقای / خانم س
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۶۷ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 112۴3 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث غلامرضا ولی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015220 ــماره  ش 13-رأی   
139111۴۴3000100320۴ آقای / خانم محمد رضا خشک جان فرزند حسن۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 121/۸0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴۶3 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی اصغر ایرانی .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001009۷2۴ ــماره  ش رأی    -1۴  
ــاع  ــی فرزند رضا3دانگ مش ــای / خانم ام البنین عباس 139111۴۴30001005۷95 آق
ــاختمان بمساحت ۷1/19 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  از ۶دانگ یک باب س
11192/1/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی اصغر زائری. 
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001009۷22 ــماره  ش رأی   -15
139111۴۴30001005۷92 آقای / خانم حمید رضا کثیری فرزند یوسف 3دانگ مشاع 
ــاختمان بمساحت ۷1/19 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  از ۶دانگ یک باب س
11192/1/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی اصغر زائری.

ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۷۸۷ ــماره  ش 1۶-رأی   
139111۴۴3000100211۶ آقای / خانم اعظم سلیمانی منفردفرزند علی۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۶۴/35 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴3۷/2 -اصلی واقع 
در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سکینه جهانبخش احدی از ورثه مرصع 

جهانبخش.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000100232۸ ــماره  ش رأی   -1۷  
ــلمان۶دانگ یک باب  ــای / خانم علی اصغری فرزند س 139111۴۴30001002۶۷۴ آق
ساختمان بمساحت 211/۷۷ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11190 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۸۴3 ــماره  ش رأی   -1۸
139111۴۴3000100۷5۶3 آقای / خانم مهدی احمدی فرزند غلامحسین ۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 10۸/۴0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 111۸۸/2 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از علی عسکر شاهیوندی.

ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۶093 ــماره  ش 19-رأی   
139111۴۴3000100۷۶۶۶ آقای / خانم حسین دولابی فرزند مرتضی ۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 10۸ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 109۸0 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد خالقی .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۶۶9 ــماره  ش رأی   -20  
139111۴۴3000100۶399 آقای / خانم احمد پیرمرادیان نجف آبادی فرزند باقر3دانگ 
مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120/۶ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

105۸۶ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۶۷2 ــماره  ش رأی   -21  
ــم طاهره کمرانی زاده فرزند قنبر علی 3دانگ  ــای / خان 139311۴۴30001001513 آق
مشاع از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120/۶ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

105۸۶ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۴۸۸ ــماره  ش رأی   -22  
139111۴۴30001001۸۸2 آقای / خانم حسین قربانی فرزند حسنعلی۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 1۷2/3۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11002 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از حسین ولی احدی از وراث غلامعلی ولی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۴0۴5 ــماره  ش رأی   -23  
139111۴۴3000100۶1۸۶ آقای / خانم احمد شجاع پور فرزند حسین۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۶۷ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 110۴3 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث خانم معصومه میره و وراث اصغر میره .

ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015212 ــماره  ش رأی   -2۴  
ــول کرمانی فرزند حیدر۶دانگ یک باب  ــای / خانم رس 139111۴۴30001003512 آق
ساختمان بمساحت 1۴0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1113۴/3/9 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث ابوالفضل جندقی .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۴۷3 ــماره  ش رأی   -25  
ــاع از  ــین3دانگ مش 139111۴۴3000100۸99۴ آقای / خانم رضا حکیمی فرزند حس
ــاحت 100/55 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  ــاختمان بمس ۶دانگ یک باب س

10۴۶۶ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۴۷۴ ــماره  ش رأی   -2۶  
ــاع از  ــای / خانم فاطمه حکیمی فرزند یداله3دانگ مش 139۴11۴۴30001000۴۶5 آق
ــاحت 100/55 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی  ــاختمان بمس ۶دانگ یک باب س

10۴۶۶ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015222 ــماره  ش رأی   -2۷  
ــین۶دانگ  139111۴۴3000100215۶ آقای / خانم غلامعلی فخاران جدی فرزند حس
یک باب ساختمان بمساحت 11۸1/۴3 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴۸۷/50 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث ابراهیم عم محمدی و وراث علی 

ذوقیان.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015993 ــماره  ش رأی   -2۸  
139111۴۴30001000۷10 آقای / خانم مریم ده پرور فرزند محمد علی۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 109/91 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11133 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد گلستانی .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  1393۶03300010350۷0 ــماره  ش رأی   -29  
139111۴۴30001003۸23 آقای / خانم علی اصغر آقا بزرگ مدرسی فرزند سید محمد 
تقی ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۸1/۶5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

باقیمانده 92۴9 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۴00 ــماره  ش رأی   -30  
ــد رضا۶دانگ یک باب  ــم محمد وفایی فرزن ــای / خان 139111۴۴300010090۸0 آق
ساختمان بمساحت ۷2 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی باقیمانده 10۴۴۷ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015233 ــماره  ش رأی   -31  
139111۴۴3000100391۶ آقای / خانم محمود عرب فرزند ابوالفضل ۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 9۸/5۸ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۷39 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۸1۶ ــماره  ش رأی   -32  
ــین خلیل زاده ایرانی اقدم فرزند  139111۴۴3000100۸002 آقای / خانم محمد حس
عباس۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 2۶۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
110۷9/2۴۶ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از بتول سزاوار از 

وراث حسینعلی سزاوار .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۸10 ــماره  ش رأی   -33  
139111۴۴300010091۶0 آقای / خانم حمید رضا شابرم فرزند علیرضا ۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 105 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10599/12۴۷ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۴۸2۸ ــماره  ش رأی   -3۴  
139111۴۴30001009۴32 آقای / خانم حسین مشعل چی فرزند علی اصغر۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 120/31 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9۴۴1 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۶۸9 ــماره  ش رأی   -35
139111۴۴3000100335۷ آقای / خانم تقی غلامی اصفهانی فرزند رضا3دانگ مشاع از 
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1122۷ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۶90 ــماره  ش رأی    -3۶  
139111۴۴300010033۸5 آقای / خانم محمد غلامی اصفهانی فرزند رضا3دانگ مشاع 
از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1122۷ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶03300010152۸2 ــماره  ش رأی   -3۷  
139111۴۴300010029۸۶ آقای / خانم سید احمد آقاجانی پور فرزند حسین۶دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۷۷/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴۶۷ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا عسگری.

ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101500۶ ــماره  ش رأی   -3۸  
ــین ۶دانگ یک  139111۴۴3000100۷۶۷2 آقای / خانم جعفر آبروش فرزند عبدالحس
باب ساختمان بمساحت 2۴/10 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1103۸/2۴/23۶ 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶03300010159۸۸ ــماره  ش رأی   -39  
ــم دیمکاران فرزند حسین۶دانگ یک  139111۴۴3000100933۴ آقای / خانم ابوالقاس
باب ساختمان بمساحت 93/3۸ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 102۸۷ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از منصور رضائی و شهربانو طهرانی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۸5۴ ــماره  ش رأی   -۴0  
139111۴۴300010101۴9 آقای / خانم رضا زمانی قمی فرزند ابوالقاسم۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۶۶/2۸ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11011/1۶ -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۴9۸۷ ــماره  ش رأی   -۴1  
ــم حیدر کرمانی فرزند عباس۶دانگ یک باب  ــای / خان 139111۴۴30001003۶۷0 آق
ساختمان بمساحت ۶9 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 112۴3 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد رضا ولی احدی از وراث غلامحسین 

ولی .
 ۴2- رأی شماره 139۴۶0330001010392ورای اصلاحی 139۴۶033000101۶3۸۶ 
ــای / خانم رضا یزدی فرزند  ــه 139111۴۴300010032۷۶ آق ــوط به پرونده کلاس مرب
ــر روی پلاک ثبتی  ــاحت 1۷1/۸0 متر مربع ب ــاختمان بمس ــگ یک باب س جعفر۶دان

11203/222 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از اصغر رمضانی خاوه.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015001 ــماره  ش رأی   -۴3  
139111۴۴30001003۶5۸ آقای / خانم مصطفی کاظمی فرزند هاشم۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت ۸0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 105۸۶ -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۴۷۸۶ ــماره  ش رأی   -۴۴  
139111۴۴30001002292 آقای / خانم حسن کردی رهقی فرزند وهب۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 12۶/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11133 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از بهرام علی خذری .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015033 ــماره  ش رأی   -۴5  
139111۴۴3000100۶93۶ آقای / خانم باقر قاسمی زرنوشه فرزند عباسعلی۶دانگ یک 
ــاحت ۸3/۸2 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1093۶/15۷  ــاختمان بمس باب س

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۷92 ــماره  ش رأی   -۴۶  
ــماعیل3دانگ مشاع  139111۴۴3000100۷51۴ آقای / خانم عصمت رضائی فرزند اس
از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 102/۶۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10۸۷0 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001015۷9۴ ــماره  ش رأی   -۴۷  
ــاع  139۴11۴۴3000100012۸ آقای / خانم رضا فرهادی مفتخر فرزند تقی3دانگ مش
از ۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 102/۶۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10۸۷0 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۶090 ــماره  ش رأی   -۴۸  
139111۴۴30001001۶32 آقای / خانم راضیه محمد پور فرزند بهروز ۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 59 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 115۷۸/9 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد تقی ادیبی گرکانی .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101۴050 ــماره  ش رأی   -۴9  
ــم  139111۴۴30001002۷۷3 آقای / خانم محمد رضا فلاح مهر آبادی فرزند ابوالقاس
۶دانگ یک باب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11009 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از وراث اصغر اژدر.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶0330001011230 ــماره  ش رأی   -50  
139111۴۴3000100۷0۸۴ آقای / خانم بیت اله خانی فرزند عزت اله ۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 5۸/۷۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 112۴1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا فخاران.
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶033000101599۶ ــماره  ش رأی   -51  
139111۴۴300010102۷۸ آقای / خانم علی رضا طاهری کیا فرزند محمد علی۶دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت ۸5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10۴۴۶ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مرتضی معراجی زاده .
ــه  کلاس ــده  پرون ــه  ب ــوط  مرب  139۴۶03300010139۴۶ ــماره  ش رأی   -52  
139111۴۴3000100۸52۴ آقای / خانم ابوالفضل رجبیون فرزند رجب۶دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 252 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11395/۸ -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
ــه  ــورخ 9۴/۶/31 موضوع پرونده کلاس ــماره 139۴۶033000101۶1۶1 م 53- رای ش
ــین  139111۴۴3000201۷019 مربوط به تقاضای آقای/ خانم اکرم ارمیده فرزند حس
شش دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۸2/۸0 متر مربع  پلاک ۷03۶ اصلی واقع در بخش 

1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد باباخانی.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/08/12
تاریخ انتشار دوم: 1394/08/27
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی



علمی و سلامت

دانه های برفی بین تارهای مو! 
گزارش/ پرنیان کهیاری

اگر فردی سر خود را مدام بخاراند چه فکری راجع به او خواهید کرد؟ ناخودآگاه این 
فکر به مغزتان خطور می کند که این فرد مدت هاست موهای خود را نشسته است! مسلماً 
این چیزی نیست که بخواهیم دیگران راجع به ما فکر کنند!  افراد بسیاری هستند که با 
هر بار برس کشیدن موهایشان، یک مشت مو  به دستشان می آید. دیدن این صحنه و 
تکرار آن به اندازه ای برایشان عذاب آور است که حاضرند برای رفع این مشکل دست به 
هر کاری بزنند و همه ی راه های موجود را امتحان کنند. اما واقعا راه درست را انتخاب 
می کنند؟  امروزه شاید بتوان گفت به جرات 90 درصد مردم از مشکل ریزش مو و شوره 
سر رنج می برند. تا آنجایی که مراکز کاشت مو و متخصصان پوست و مو تمام سطح شهر 
را پر کرده اند، آن هم با نرخ های سر به فلک کشیده. در این میان عده خاصی هم از آب 
گل آلود ماهی گرفته و پول زیادی به جیب می زنند.   بازار داغ شامپو های گران قیمت هم 
که حسابی گرم است. قیمت هایی که با دیدن آن ها دود از کله تان بلند می شود و هستند 
افرادی که برای حل مشکل موی خود حاضر به پرداخت این هزینه های گزاف می شوند.  

آیا واقعا پرداخت این هزینه های نجومی دردی را درمان می کند؟ 
شما چه نوع مویی دارید؟ 

دکتر ساکت متخصص پوست و مو در خصوص انواع موی سر عنوان کرد: افراد انواع 
موهای مختلفی دارند که در طول زمان می توانند متوجه حالت و نوع موهای خود شوند 
به عنوان مثال: افرادی که موهای خشک دارند، هرچقدر هم دیر به حمام بروند مو هایشان 
چرب نشده و خارشی در پوست سر احساس نمی کنند و کمتر با مشکلاتی از قبیل شوره 
و جوش های پوستی در ناحیه سرشان مواجه می شوند.   اما بالعکس افرادی هستند که به 
محض اینکه از حمام بیرون می آیند در عرض تنها چند ساعت مو هایشان چرب می شود، و 
اکثر این افراد از خارش سر، جوش های ریزی که در اثر خارش خون می آیند و شوره شاکی 

هستند که تمام این مشکلات از عوارض موهای چرب است.  
افرادی که موی خشک دارند بدانند 

وی گفت: افرادی که موهای خشک دارند، با مشکل خاصی مواجه نمی شوند و تنها 
خشکی و حالت مو هایشان ممکن است آن ها را اذیت کند، که برای حل این مشکل 

می توانند از ماسک های مو و نرم کننده ها استفاده کنند.  
دکتر ساکت نرم کننده های موی سر را به سه دسته تقسیم کرد: 

1. نرم کننده هایی که قبل از حمام بصورت ماسک مو استفاده می شوند که معمولاً 2 
الی 3 ساعت قبل از حمام رفتن می توان از آن ها استفاده کرد.   2. نرم کننده هایی که 
بصورت شامپو در هنگام شستشوی موی سر مورد استفاده قرار می گیرند که می توان پس 
از شستن مو ها با شامپو، به  مدت 2 الی 3 دقیقه این نرم کننده ها را روی سر نگاه داشته و 
بصورت مختصر آن را آبکشی نمایند.   3. دسته سوم نرم کننده ها، بصورت روغن و محلول 
هستند که پس از حمام رفتن می توان از آن ها استفاده کرد، البته باید توجه داشته باشیم 
که نرم کننده هایی که بصورت ماسک استفاده می شوند قوی تر بوده و برای موهای فر و 

رنگ شده مورد استفاده قرار می گیرند. 
 با دانه های سفید عذاب آور چه کنم؟ 

دکتر ساکت در مورد موهای چرب عنوان کرد: افرادی که موهای چرب دارند، پس از 
استحمام بلافاصله مو هایشان چرب می شود و اغلب از شوره ی سر شکایت دارند، این افراد 
بهتر است برای جلوگیری از چرب شدن موهای خود حداقل یک روز در میان و بسته به 
میزان چربی مو هایشان دوش بگیرند، همچنین به افرادی، که از شوره ی سر رنج می برند، 
توصیه می شود، از شامپوهای دارویی ویژه شوره استفاده کنند که معمولاً این شامپو ها 
حاوی ترکیباتی از جمله سلنیوم سولفید، زینگ پریتیون، کلین وازول هستند که قوی ترین 
شامپوی شوره که حاوی این مواد می باشد، »کتوکونازول« است که بسته به شرایط توسط 
پزشک تجویز می شود.   وی تأکید کرد: افرادی که از شوره رنج می برند، هیچگاه نباید 
مصرف شامپوی ضدشوره را قطع کنند و بدانند که شوره درمان قطعی ندارد بلکه کنترل 

می شود.  
چیزی به نام شامپو خارجی وجود ندارد

وی در خصوص مصرف شامپو عنوان کرد: دفعات شستشوی موی سر بستگی به حالت 
و جنس مو ها دارد و تعداد شستشو در هر حمام در ریزش یا پیدایش شوره تأثیری ندارد 
بلکه می توان از طریق مصرف داروهای خوراکی و داروهای مناسب برای ماساژ پوست سر از 

جمله »مانیوسیدیل« ریزش موهای خود را کنترل کرد. 
 ارتباط تنگاتنگ کبد و موی سر

دکتر حسن اکبری متخصص طب سنتی در خصوص درمان ریزش و شوره ی سر عنوان 
کرد: در ابتدا باید بدانیم پوست، مو و ناخن از یک جنس هستند و سلامت آن ها به عملکرد 
کبد باز می گردد در نتیجه می توانیم با خوردن موادغذایی که عملکرد کبد را تقویت می کند 

ریزش مو و شوره را درمان کرده و موهایی پرپشت و سالم داشته باشیم.  
این ها را بخوانید تا مو هایتان نریزد

از جمله این مواد می توان به جگر گوسفند، اشاره کرد چرا که جگر گوسفند نوعی دارو 
محسوب می شود و خوردن یک سیخ جگر در هفته به تمام افراد بخصوص کودکان توصیه 
می شود.   همچنین خوردن روغن های حیوانی از جمله روغن کوهان شتر، پی گاو و روغن 
دمبه می توانند در تقویت کبد و در تقویت مو تأثیر دارد.   از دیگر موادغذایی که می توان 
به آن ها اشاره کرد، میوه هایی همچون: سیب، گلابی، خرما همچنین ادویه هایی از جمله: 

زنجبیل، پونه و خوردن دمنوش های کاسنی و بابونه می تواند به رشد مو کمک کند.  
سیاهدانه راز درمان شوره ی سر

مصرف سیاهدانه به افرادی که می خواهند موهایی بدون شوره داشته باشند توصیه 
می شود.   بخصوص خوردن 21 عدد سیاهدانه در روز و یا خوردن مخلوط عسل و سیاهدانه 
که در رشد و عدم وجود شوره در مو بسیار تأثیرگذار است.   بنابراین با استفاده از شامپوی 
مناسب حالت موی فرد و شستشوی صحیح و استفاده از حالت دهنده های مو که توسط 
پزشک متخصص تأیید می شود، می توان مو ها را خوش حالت نگه داشت و به سلامت آن ها 
کمک کرد.   همچنین با دنبال کردن یک رژیم غذایی مناسب و دریافت موادی که برای 
عملکرد کبد مفید و چه بسا ضروری هستند، می توان ریزش مو، شوره و سایر مشکلاتی 
که تبدیل به نوعی معضل در افراد شده است را کنترل کرده و موهای سالم داشته باشیم. 

برای سلامت کلیه ها زیاد گوشت نخورید 
یک فوق تخصص تغذیه مصرف زیاد گوشت بویژه گوشت گوسفند را تهدیدی برای 

سلامت کلیه ها عنوان کرد. 
دکتر کیومرث دانشور با بیان اینکه مصرف زیاد غذاهای پروتئین دار به کلیه ها فشار زیادی 
وارد می کند، گفت: در همین راستا توصیه می شود افراد در مصرف اینگونه مواد غذایی 
افراط نکنند.  وی گوشت را یکی از منابع غنی پروتئین عنوان کرد و افزود: مصرف گوشت 
زیاد بویژه گوشت گوسفند و نیز مصرف آن در سنین بالا می تواند اثرات بدی روی کلیه ها 
داشته باشد. همچنین مصرف گوشت زیاد علاوه بر پروتئین بالایی که دارد به دلیل داشتن 
پتاسیم زیاد نیز می تواند برای سلامت کلیه ها مضر باشد.  وی همچنین انواع حبوبات شامل 
عدس و لوبیا را نیز منابع غنی پروتئین عنوان کرد و افزود: افراد جهت سلامت کلیه ها 
نباید در مصرف این مواد نیز افراط داشته باشند.  این فوق تخصص تغذیه با بیان اینکه 
مصرف زیاد آب تاثیری در سلامت کلیه ها ندارد، عنوان کرد: همواره توصیه ما برای افراد 
سالم نوشیدن هشت لیوان آب در روز است. افرادی هم که ناراحتی کلیه دارند نباید حتما 
آب زیاد بخورند، زیرا در فردی که به عنوان مثال نارسایی کلیه دارد، نوشیدن زیاد آب نه 
تنها کمکی نمی کند، بلکه به کلیه ها فشار مضاعفی را هم برای تصفیه وارد می کند.  دانشور 
همچنین نوشیدن آب زیاد برای دفع سنگ کلیه را نیز تصور غلطی دانست و عنوان کرد: 
این کار شاید بعد از مدتی تنها بتواند به مقدار اندکی سنگ های کلیه را جابجا کند، اما 
هرگز هسته مرکزی آن را نخواهد شکست.  وی مصرف بالای نمک را تهدیدی جدی برای 
سلامت کلیه ها عنوان و توصیه کرد: افراد زیر 50 سال روزانه 200 تا 250 میلی گرم نمک 
مصرف کرده و افراد بالای 50 سال نیز روزانه حدود 50 میلی گرم نمک مصرف کنند.  این 
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه در ادامه مصرف بسیار مواد خوراکی با 
پتاسیم بالا را نیز برای سلامت کلیه ها مضر دانست و توصیه کرد: افراد در مصرف میو هایی 

مانند موز که پتاسیم بالایی دارند افراط نکنند. 

8 علامت ابتلا به دیابت 
کارشناس تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قزوین گفت: میلیون ها دیابتی 
حتی از بیماری خود آگاه نیستند و تنها ممکن است در آغاز، احساس خستگی شدیدی 

داشته باشند. 
زهرا سعیدی اظهار کرد: شکل گیری و توسعه پدیده شهرنشینی، تغییر الگوی غذایی و 
کاهش تحرک و فعالیت بدنی مناسب، شرایط مساعدی را برای افزایش میزان قند خون 
و ابتلا به بیماری دیابت پدید آورده است.  وی با ارائه توضیحاتی درباره دیابت و انواع آن، 
افزود: همه افراد ممکن است به دیابت غیروابسته به انسولین یا نوع دو دچار شوند و عواملی 
نظیر تجمع چربی در اطراف کمر و معده، کم تحرکی و انجام ندادن حرکات ورزشی، وزن 
بیش از حد، سابقه دیابت نوع دوم در خانواده، ابتلا به دیابت حاملگی، فشار خون بالا و 
تری گلیسیرید بالا انسان را در خطر بیشتر ابتلا به بیماری قرار دهد.  سعیدی با اشاره به 
اینکه علائم دیابت در افراد یکی نیست، خاطرنشان کرد: دفع ادرار بیش از حد معمول، 
احساس تشنگی فراوان، احساس تهوع و استفراغ، تاری دید، احساس گرسنگی و در عین 
حال کاهش وزن، ابتلای پی در پی به بیماری های عفونی و زخم های پوستی که به سختی 
بهبود پیدا می کند از جمله علائم دیابت است.  کارشناس تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی قزوین با بیان این مطلب که دیابت را در مراحل اولیه، بدون دارو و تنها با خود 
مراقبتی می توان کنترل کرد، یادآور شد: اگر هم دارو مصرف می کنید، باز هم باید از خودتان 
مراقبت کنید؛ زیرا در این صورت، مصرف دارو نتایج بهتری به دنبال خواهد داشت.  این 
کارشناس تغذیه به بیماران دیابتی توصیه کرد: از گرفتن رژیم های سخت خودداری کنند 
و وزن خود را آرام و به تدریج کاهش دهند. همچنین از غذاهای سبک، سالم و مناسب به 
طور پیوسته استفاده کنند. انجام ورزش به مدت سه تا چهار مرتبه در هفته یکی از راه های 

کنترل یا پیشگیری از دیابت است. 
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محققان فرانسوی در تحقیق جدید خود نشان داده اند که اسکن مغزی می تواند شانس 
بازگشت افراد از کما را پیش بینی کند.

 محققان با بکارگیری روشهای اسکن اف ام آرآی، قشر سینگولیت خلفی مغز را که با سطح 
هوشیاری سر و کار دارد و کمتر مورد مطالعه قرار گرفته، در چند بیمار مورد بررسی قرار دادند 
و دریافتند در صورتی که این ناحیه بر اثر ضربه به سر یا حمله قلبی دچار اختلالات شدید 

شود، احتمال بازگشت بیماران از کما به شدت کم می شود.
محققان، اسکن مغزی 2۷ بیمار در کما را با 1۴ فرد سالم مورد مقایسه قرار دادند. تمام 
این افراد در ارتباط قشر سینگولیت خلفی با دیگر نواحی مغز یا در خود این ناحیه به تنهایی، 
دچار اختلالات مشخصی بودند. در نهایت، چهار تن از این بیماران هوشیاری خود را بازیافتند.

محققان مشاهده کردند که در همه این افراد، فعالیت مغزی بین قشر سینگولیت خلفی و 
ناحیه ای به نام قشر پیشانی برقرار شده است. در حقیقت فعالیت عصبی بین این دو ناحیه در 

افراد سالم و بیمارانی که هوشیاری خود را بازیافته بودند، کاملا مشابه بود.
بر اساس مشاهدات جدید، اسکن اف ام آرآی می تواند به پزشکان کمک کند که پیش بینی 
کنند آیا بیماری که به کما رفته شانس بازگشت به هوشیاری را دارد یا نه. این اسکن ها در عین 

حال می تواند منجر به انتخاب گزینه های درمانی بهتری از سوی پزشکان شود. 

بررسی تأثیر نانو ذرات بر جوانه زنی ارقام مختلف عدس توسط محققان دانشگاهی

ارائه نانوبلورهای ارزان قیمت جایگزین لیتیوم در باتری ها

ابداع مایعی که سوراخ دارد

محققان آزمایشگاه های علوم و فناوری مواد فدرال سوئیس و موسسه فناوری فدرال زوریخ 
نوع جدیدی از باتری ذخیره کننده انرژی که از طیف وسیعی از مواد ارزان و فراوان ساخته شده 

است را ارائه کرده اند که به گفته آنها عملکرد بالایی دارد.
 از آن جا که تولید انرژی به سمت جایگزین های خورشیدی و بادی حرکت می کند، باتری ها 
برای ذخیره برق متناوب هرگز حائز اهمیت نبوده اند. متاسفانه، بسیاری از مواد مورد نیاز برای 
ساخت باتری با عملکرد بالا، به سرعت در حال کاهش و به طور فزاینده در حال گران شدن 

هستند.
برای ساخت نمونه اولیه این باتری از نانوبلورهای مرکب از سولفید آهن استفاده شده است.

در این باتری ها از پیریت و یا " fool's gold " به جای کاتد، از سدیم به جای الکترولیت و از 
منیزیم بجای آند استفاده شده است. همه این مواد تشکیل دهنده، نسبتا ارزان قیمت و فراوان 
هستند مانند نانوبلورهای سولفید آهن که به سادگی با گداختن گوگرد توسط آهن فلزی خشک 
ساخته می شوند، در حالی که یک کیلوگرم منیزیم حدودا 15 برابر ارزان تر از همان مقدار مشابه 
لیتیوم است. علاوه بر این، آهن، منیزیم، سدیم و گوگرد، به ترتیب فراوانی چهارمین، ششمین، 

هفتمین، و پانزدهمین مواد بر روی زمین هستند.

صرفه جویی بیشتر نیز باید در ساخت و ساز باتری در نظر گرفته شود، به همین دلیل ورق 
آلومینیومی برای جمع آوری و هدایت الکتریسیته آن کاملا مناسب است. در حالیکه باتری هایی 

با یون های لیتیومی، برای انجام این کار، نیاز به یک ورق مسی نسبتا گران قیمت دارند.
زمانی که باتری تخلیه می شود، یونهای سدیم در حرکت الکترولیت به سمت کاتد، یعنی محل 
تجمعشان، به حالت تعلیق در می آیند. هنگامی که باتری مجددا شارژ می شود، پیریت دوباره 
یونهای سدیم را به الکترولیت باز می گرداند. تایید بهره برداری این سلول ذخیره سازی ترکیبی 
سدیم- منیزیم با آزمایش یک باتری که ۴0 درصد شارژ و پس از آن تخلیه می شود و هیچ 

تغییری در عملکرد آن بوجود نمی آید، در حال حاضر در آزمایشگاه انجام شده است.
هر چند که بازدهی باتری جدید در حال حاضر کمتر از یک اندازه قابل مقایسه با یون های 
لیتیوم است، اما محققان معتقدند که ماهیت ارزان قیمت و مقیاس پذیر باتری های جدید، همان 
چیزی است که می تواند برای ساخت سلول های ذخیره سازی بسیار زیاد در ایستگاه های نیرو 
مورد استفاده قرار گیرد. دانشمندان می گویند که یک باتری به اندازه کافی بزرگ، ممکن است به 
طور موقت بازدهی یک سال از یک نیروگاه هسته ای را ذخیره کند. اگر یک باتری به اندازه کافی 

بزرگ ساخته شود، می تواند به طور بالقوه تراوات های زیادی از انرژی را ذخیره کند.

تیمی از دانشمندان موفق به تولید مایع متخلخلی شده اند 
که می تواند به طیف گسترده ای از فناوری های جدید از 

جمله "جذب کربن" کمک کند.
محققان دانشکده شیمی و مهندسی شیمی دانشگاه 
کوئینز به همراه دانشمندان دانشگاه لیورپول و سایر شرکای 
بین المللی شان یک مایع جدید ابداع کرده اند و دریافتند که 
این مایع می تواند مقادیر عظیم و غیرمعمولی از گاز را در 

خود حل کند که در سوراخ های مایع جا می گیرند.
فرآیندهای  برای  را  راه  می تواند  ساله  سه  پروژه  این 

شیمیایی کارآمدتر و سازگارتر با محیط زیست از جمله 
رویکرد جذب کربن را هموار کند که در آن، دی اکسید 
کربن از منابع اصلی از جمله نیروگاه های سوخت فسیلی 
جمع آوری شده و با ذخیره آن، از ورودش به جو جلوگیری 

می شود.
پروفسور استوارت جیمز از دانشکده شیمی و مهندسی 
شیمی دانشگاه کوئینز اظهار کرد: مواد دارای سوراخ های 
دائمی از لحاظ فناورانه مهم هستند و از این مواد برای 
پلاستیکی  بطری های  از  محصولات  از  طیفی  ساخت 

گرفته تا بنزین استفاده می شود و اما تا چندی پیش، این 
مواد متخلخل تنها شامل جامدات می شدند. کاری که ما 
انجام دادیم، طراحی مایع خاصی است که طی آن، شکل 
مولکول های سازنده مایع طوری طراحی شده تا مایع نتواند 
کل فضا را بگیرد. وی افزود: بخاطر سوراخ های خالی که در 
مایع قرار دادیم، دریافتیم این ماده می تواند مقادیر زیادی 
از گاز را در خود حل کند. تحقیقات بیشتری برای درک 
این گونه مواد نیاز بوده و نتایج نشان دهنده کاربردهای 

طولانی مدت جالبی است که بر حل کردن گاز تکیه دارند.

تولید باتری جدید موبایل با قابلیت
 شارژ فوق سریع

محققان موفق به ساخت باتری جدیدی برای سیستم های همراه شده اند که با سرعتی 
خیره کننده شارژ می شود.

محققان گروه فناوری هوآوی این باتری لیتیوم یونی جدید را طراحی و ساخته اند. آنها 
مدعی شده اند که این باتری در مقایسه با باتری های لیتیوم یونی رایج تا 10 برابر سریعتر 

شارژ می شود.
شرکت هوآوی در پنجاه و ششمین سمپوزیوم باتری که در ژاپن برگزار شد یکی از فعال 
ترین برندهای متخصص در زمینه طراحی و تولید انواع باتری برای محصولات خود و سایر 

برندها بود.
در خلال این سمپوزیوم، محققان هوآوی باتری ۶00 میلی آمپری ارایه کردند که تا ۶۸ 
درصد شارژ آن تنها در دو دقیقه انجام می شود. در واقع این فناوری جدید را می توان جدید 

ترین نوآوری در زمینه شارژ سریع باتری سیستم های همراه به شمار آورد.
همچنین باتری دیگری از این شرکت ارایه شده که از نوع سه هزار میلی آمپری بوده و ۴۸ 

درصد آن تنها در 5 دقیقه شارژ می شود.
به عقیده کارشناسان این نوآوری را می توان سرآغاز دوره تازه ای از تحقیقات به شمار آورد 
که در آن تلاش می شود سیستم های همراه مجهز به باتری هایی شوند که به جای استفاده 
از آنها با هر بار شارژ باتری برای چند ساعت، بتوان آنها را تا چندین روز مورد استفاده قرار داد.

پیش بینی احتمال بازگشت از کما
 با اسکن مغزی

پژوهشگران دانشگاه مراغه در طرحی اقدام به بررسی تأثیر 
نانوذرات سیلیکون بر جوانه زنی ارقام مختلف عدس کردند. 
نتایج این تحقیقات می تواند از طریق بهبود جوانه زنی بذر 
در مناطق نیمه خشک و شور، استقرار گیاهچه در مراحل 
ابتدایی را بهبود بخشد. با بهبود و تقویت مراحل ابتدایی 
نمو، می توان تا حدود قابل ملاحظه ای از شکست کشت 
جلوگیری کرد. این تحقیقات در مقیاس آزمایشگاهی صورت 

گرفته است.
 با کاهش نزولات و افزایش برداشت آب از منابع زیرزمینی، 
کشت محصولات کشاورزی در مناطق خشک با مشکل 
شوری خاک یا آب آبیاری مواجه است. قابلیت جوانه زنی 
سریع و مقاومت در برابر عوامل نامطلوب محیط از جمله 
موارد تأثیرگذار در موفقیت کشت بذر در این گونه خاک ها و 
مناطق خشک و نیمه خشک است. از این رو هر گونه تیمار 
یا بکارگیری موادی که جوانه زنی گیاهان مناطق خشک را 
سرعت بخشد، می تواند موجبات افزایش عملکرد را فراهم 

آورد.
تأثیر  بررسی  به  پژوهشی  در  مراغه  دانشگاه  محققان 

استفاده از نانوذرات سیلیکون بر جوانه زنی بذر عدس و 
میزان تأثیر گذاری غلظت های مختلف این نانوذرات بر ارقام 
مختلف این گیاه پرداختند. این کار با اضافه کردن نانو ذرات 
سیلیکون به محیط جوانه زنی یا تیمار بذر در محلول های 

سیلیکونی صورت گرفته است.
نتایج به دست آمده از این پژوهش نشان می دهد، می توان 
با اضافه کردن نانو ذرات سیلیکون از طریق اعمال بر روی 
دانه رست و یا پوشش دهی بذر با استفاده از فعال سازی 
سیستم های دفاعی، جوانه زنی و رشد اولیه  بذر را بهبود 

بخشید .
دکتر محسن جان محمدی یکی از محققان این طرح در 
توضیح مطالعات صورت گرفته عنوان کرد: »در این طرح 
ارقام مختلف عدس از مراکز تحقیقاتی داخلی و خارجی 
جمع آوری شد. سپس آزمایش جوانه زنی با هدف بررسی 
عکس العمل مؤلفه های مختلف رشد دانه رست ارقام جمع 
آوری شده از مناطق جغرافیایی متفاوت به سطوح مختلف 
گرفت.  سیلیکون صورت  اکسید  نانوذرات دی  و  شوری 
همچنین در طی مدت جوانه زنی، برخی از شاخص ها نظیر 

شاخص جوانه زنی، قدرت رشد گیاهچه، سرعت جوانه زنی 
و برخی ازمؤلفه های رشد اولیه  گیاهچه مورد ارزیابی قرار 

گرفت.«
وی در ادامه افزود: »نتایج نشان داد که جوانه زنی به طور 
قابل توجهی با افزایش میزان شوری به تعویق می افتد. این 
در حالی است که استفاده از نانوذرات دی اکسید سیلیکون 
)SiO2( می تواند اثر نامطلوب شوری بر جوانه زنی، طول 
ریشه و ساقه  گیاه را بطور قابل توجهی کاهش دهد و موجب 
تسریع و بهبود جوانه زنی و رشد گیاهچه شود. همچنین 
مشاهده شد که عکس العمل ارقام مختلف در برابر کاربرد 
نانوذرات سیلیکون متفاوت است و بهترین نمود مربوط به 
ارقامی با منشاء مکزیک، سوریه و اردن )مناطق خشک و 

نیمه خشک( است.«
 جان محمدی در پایان عنوان کرد: »از آنجا که طبق 
بررسی ها حداقل 15 درصد از اراضی کشور با مشکل شوری 
خاک مواجه هستند از این رو نتایج این طرح، در صورت 
انجام آزمایشات تکمیلی در آینده، می تواند کمک شایانی به 

بهبود کشت و کار در این اراضی کند.« 

سنجش مکرر تراکم استخوان ضرورت ندارد 
سنجش مکرر تراکم استخوان ضرورت ندارد اما بهتر است هر 3 سال یک دفعه این 

کار انجام شود.
 محمود بیگلو متخصص ارتوپودی با اشاره به اینکه سنجش تراکم استخوان ضرورت 
ندارد اما بهتر است هر 3 سال یک دفعه این کار انجام شود، اظهار کرد: بهتر است سنجش 
تراکم استخوان در ۴0 سالگی به بالا انجام شود.در افراد سالم هر 3 سال یکبار و در 
بیمارانی که دچار عارضه پوکی استخوان هستند هر یک سال یک بار و تا زمانی که درمان 
قطعی شوند این کار را انجام دهند.  وی افزود: عارضه پوکی استخوان علائم خاصی ندارد 
و نمی توان آن را به راحتی تشخیص داد. در صورتی که فرد دچار شکستگی استخوان یا 
مهره ها شود، بیماری او مشخص می شود.  بیگلو تصریح کرد: عارضه پوکی استخوان بر اثر 
کمبود ویتامین D و کلسیم، استفاده از داروهای اعصاب به طور مداوم و طولانی، داروهای 
کورتون، تغذیه نامناسب، خوردن فست فود و نوشابه، تغییرات هورمونی و یائسگی بانوان، 
بیماری های هورمونی، اختلال در غدد تروئیدی و پاراتیروئیدی و غدد کلیوی، به وجود 
می آید.  این متخصص ارتوپدی تأکید کرد: توجه به میزان کلسیم و ویتامین موجود در 
بدن افراد، استفاده از داروهای پیشرفته و تخصصی و تغذیه مناسب می تواند از بیماری 
پوکی استخوان جلوگیری کند.  وی در پایان گفت: توجه به توصیه های پزشکی و دارویی، 
فعالیت های مختلف و ورزش، نرمش، ورزش های کششی، راه رفتن یا پیاده روی، شنا و... 

می تواند از بروز بیماری پوکی استخوان پیگشیری کند.

فشارخون را چه زمانی کنترل کنیم؟ 
فشارخون در حالت ها و زمان های مختلف، متفاوت است. محراب مرزبان متخصص قلب 
و عروق با اشاره به اینکه تغییرات فشار خون در حالت ها و زمان های مختلف مانند صبح 
و عصر، استراحت و خواب و... متفاوت است اظهار کرد: در طول روز فشار خون دچار 
تغییرات می شود به ویژه در حالت های مختلف مانند استراحت و خواب فشار پایین می آید 
و در هنگام عصر فشار خون بیشتر می شود و در صبح فشار خون بهتر است و به طور کلی 
فشار خون شب ها افت می کند.  وی افزود: بهترین زمان سنجش فشار خون ۸ صبح و 
1۸ بعدازظهر است و بهتر، روند تغییرات فشار خون در این فاصله زمانی اندازه گیری شود 
تا بتوان تغییرات آن را بررسی کنیم .  مرزبان تصریح کرد: به طور کلی باید از ۴0 سال 
به بالا به صورت مداوم فشار خون چک شود و افرادی که سابقه بیماری های خانوادگی 
و یا بیماری های مختلف و خاصی دارند، نیز باید فشار خون خود را به صورت مداوم 
کنترل کنند.  این متخصص قلب و عروق تأکید کرد: در صورتی که افراد دچار بیماری 
فشارخون شوند اگر فشارخون خود را کنترل کنند عوارض آنها را تهدید نمی کند، در غیر 
این صورت عوارض شدید به همراه خواهد داشت.سیستم قلب و عروق، مغز و اعصاب و 
کلیه های بیمارانی دچار فشار خون بالا هستند دچار اختلالاتی می شود.  وی در پایان 
گفت: بیماری فشار خون انواع مختلف دارد و نوع شایع آن بعد از ۴0 سالگی شیوع پیدا 
می کند. بیماری های نارسایی کلیه، تومور، اختلال در غدد ترشحی، مشکلات مغزی، 
تنگی آئورت از بیماری های است که منشاء آن فشارخون بالا است.بیماری هایی که پس 

از ۴0 سالگی شیوع می کند. علائم و دلایل آن ناشناخته است.

 کالری بیسکوئیت ساقه طلایی چقدر است؟ 
بیسکویت ساقه طلائي یکي از انواع مختلف بیسکویت هاي نرم محسوب مي گردد 
که به دلیل مرغوبیت و ارزش تغذیه اي آن از طرفداران زیادي برخوردار بوده است. این 
محصول در کشورهاي اروپائي دایجستیو نیز خوانده مي شود به دلیل دارا بودن سبوس 
و عصاره مالت همواره مورد استقبال مصرف کنندگان زیادي بوده است.   تولید ساقه 
طلائي یکي از افتخارات شرکت مینو بوده و مي باشد این شرکت همواره سعي نموده 
است با حفظ و بهبود کیفي این محصول بتواند پاسخگوي خیل وسیع مصرف کنندگان 
آن گردد.   این محصول یکي از معدود محصولات صنایع آردي مي باشد که در آن از 
طعم دهنده هاي مصنوعي استفاده نمي شود، میزان انرژي حاصل از مصرف یک صدم 
گرم از این محصول معادل ۴93 کیلو کالري مي باشد و قابل ذکر است که شرکت مینو 
اولین تولید کننده بیسکویت با آرد کامل مي باشد.  با توجه به اینکه هر بسته از این نوع 
بیسکویت دارای وزن 200 گرم و تعداد 1۶ بیسکوییت می باشد هر بیسکوییت آن حدودا 

۶1.5 کیلوکالری خواهد بود.

 اگرچه کمبود ویتامین E و K چندان شایع نیست اما 
عوارضی از کمبود این دو ویتامین در مواردی که این کمبود، 

شدید باشد، گزارش شده است.
علائم کمبود ویتامین ها

ویتامین ها نقش حیاتی برای سلامت انسان داشته و وجود 
آنها در بدن برای ادامه بقا لازم و ضروری است. ویتامین 
ها به دو گروه تقسیم می شوند؛ برخی محلول در آب و 
برخی محلول در چربی هستند. از طرفی بهترین راه دریافت 
این ترکیبات موثر رعایت تنوع و تعادل در برنامه غذایی و 
استفاده مناسب از تمام گروه هایی غذایی به ویژه میوه ها و 
سبزیجات است. کمبود ویتامین ها در بدن، علائم متفاوتی 
ایجاد می کند که گاهی بسیار خفیف و گاهی خطرناک و 
غیرقابل جبران است. از این رو می توان به نقش حیاتی آنها 
پی برد. نشانه های کمبود، با توجه به نوع هر ویتامین در 

نقاط خاصی از بدن ظاهر می شوند.
 A ویتامین  

ویتامین A در کبد ذخیره می شود و کمبود آن در مدت 
زمان کوتاه، عارضه ای ایجاد نمی کند چون کبد در مواقع 
ضروری مقادیر زیادی از آن را برای استفاده بدن آزاد می 
کند. برخی از بیماری ها مثل اختلالات جذب و اسهال 
چرب باعث می شوند، کبد نتواند میزان کافی از این ویتامین 
راجذب کرده و در نتیجه فرد دچار علائمی از کمبود این 
ویتامین می شود. این علائم عبارت اند از اختلال در بینایی 
و شب کوری، اختلال باروری به ویژه در جنس مذکر، سقط 

خود به خود، کم خونی و اختلال در سیستم ایمنی. 
D ویتامین  

ویتامین D توسط نور خورشید در بدن ساخته می شود و 
در مناطقی که نور خورشید کمتر به زمین می تابد، کمبود 
این ویتامین بیشتر مشاهده می شود و با علائمی مثل پوکی 
استخوان در بزرگسالان و نرمی استخوان در کودکان در 
حال رشد بروز می کند. براساس آخرین تحقیقات، این 
ویتامین در پیشگیری از ابتلا به افسردگی و برخی از سرطان 
ها موثر است. همچنین نقش ویتامین D در پیشگیری از 
ابتلا به بیماری ام اس هم از دیگر نتایج این تحقیقات است.

 K و E ویتامین  
اگرچه کمبود ویتامین E و K چندان شایع نیست اما 
عوارضی از کمبود این دو ویتامین در مواردی که این کمبود، 
شدید باشد، گزارش شده است. این نشانه ها عبارت اند 
استخوانی.  های  و شکستگی  انعقاد خود  در  اختلال  از 

درخصوص کمبود ویتامین E هم می توان به اختلالات 
عصبی، عضلانی و تولید مثل اشاره کرد.

B ویتامین های گروه  
ویتامین های گروه B اهمیت بالایی در حفظ انرژی بدن 
دارند اما این ویتامین در بدن ذخیره نمی شود و تامین آن 
از طریق موادغذایی ضروری است. البته ویتامین B12 تنها 
ویتامین گروه B محسوب می شود که دارای ذخایر کبدی 
برای تامین نیازهای بدن به مدت 5 تا ۷ سال بوده و تنها در 

گیاه خواران مطلق، کمبود آن به چشم می خورد.
B1 ویتامین  

ویتامین B1 یا تیامین از آن دسته ویتامین هایی است که 
کمبود آن در بدن با نشانه های ظاهری در پوست همراه 
است. این ویتامین نقش بسیار مهمی در تولید انرژی ناشی 
از مصرف غذاها در بدن دارد. از دیگر علائم کمبود آن می 
توان به بی اشتهایی، کاهش وزن و علائم قلبی و عصبی 

اشاره کرد.
B2 ویتامین  

ترس یا حساسیت نسبت به نور )فتوفوبیا(، سوزش، خارش 
و اشک ریزش چشم، کاهش شفافیت بینایی و درد و سوزش 
لب ها و زبان از جمله مهم ترین نشانه های کمبود ویتامین 
B2 است. در مواقعی که شدت کمبود ویتامین بالا باشد، 
بروز مشکلاتی مثل شکاف و ترک خوردگی لب، شکاف در 
پوست گوشه دهان و شقاق گوشه لب ها، ضایعات پوستی، 
زبان متورم ارغوانی و افزایش رشد مویرگ های اطراف قرنیه 

چشم نیز دیده می شود.
 B3 ویتامین  

وقتی این علائم را در بدن خود مشاهده کردید، امکان دارد 
به کمبود ویتامین B3 مبتلا شده باشید: ضعف عضلانی، 
بی اشتهایی و سوء هاضمه و ضایعات پوستی. این کمبود با 
تغییرات پوستی نیز بروز می کند به این ترتیب که نواحی 
از پوست که در معرض نور آفتاب هستند )دست ها، بازو، 
گردن و پاها( دچار ترک خوردگی، تیرگی رنگ و درماتیت 
پوسته ریزی کننده خواهندشد. حتی گاهی کمبود نیاسین 
سیستم عصبی را هم درگیر می کند که اغلب با نشانه هایی 
مثل گیجی و منگی، التهاب عصبی و تغییرات دستگاه 
گوارش به شکل تحریک پذیری و التهاب غشای مخاطی 

دهان و لوله گوارش همراه است.
 B6 ویتامین  

ویتامین B۶ در بدن نقش مهمی داشته و کمبود آن 

و  می شود  فرد  در  و عصبی  پوستی  موجب مشکلات 
زمانی که بدن فرد این ویتامین را به میزان کافی ذخیره 
نکرده باشد، دچار علائمی مانند ضعف، بی خوابی، نوروپاتی 
محیطی، التهاب زبان، التهاب حفره دهان و اختلال ایمنی 
 B۶ سلولی خواهدشد. شاید تعجب کنید اما کمبود ویتامین
در درازمدت می تواند فرد را مبتلا به بیماری صرع کند. البته 
خوشبختانه درمان با پیریدوکسین یا پیریدوکسال فسفات 

کمک کننده است.
  فولات

کمبود فولات یا ویتامین B9 منجر به بروز کم خونی در 
بدن شده و بررسی ها نشان می دهند که عدم مصرف این 
عنصر حیاتی در دوران بارداری می تواند جنین را به نقایص 
سیستم عصبی مبتلا کند، زیرا در صورت بروز این کمبود 
هنگام بارداری، لوله عصبی جنین به صورت کامل تشکیل 
نمی شود و سلامت جنین به خطر می افتد. با این حساب 
توجه به مصرف کافی این ویتامین در تمام خانم ها به ویژه 

در سنین باروری ضروری است.
 B12 ویتامین  

یکی از عوارض مهم عدم مصرف ویتامین B12 ایجاد 
بروز  ساز  زمینه  امر  همین  که  است  کم خونی  عارضه 
مشکلات عصبی و استرس های مزمن را نیز فراهم می کند. 
بدنیست بدانید بی حالی و خستگی زودرس در افراد می 

تواند یکی از دلایل کمبود این ویتامین باشد.
 C ویتامین  

اگر می خواهید کمبود ویتامین C بدن تان را رفع کنید، 
سراغ مصرف ترکیبات طبیعی حاوی این ویتامین بروید، زیرا 
کمبود این ویتامین نه تنها شما را مدام به انواع سرماخوردگی 
دچار می کند بلکه ممکن است به بیماری اسکوربوت هم 
مبتلا شوید. همچنین حذف ویتامین C از رژیم افراد سالم 
طی 30 روز حتی در صورت اشباع بودن ذخایر آن در 
بدن، علائم کمبود را تشدید می کند. بزرگسالان مبتلا به 
اسکوربوت ممکن است دچار تورم و خونریزی لثه، از دست 
دادن دندان، خواب آلودگی، خستگی، دردهای مفاصل در 
پاها، تحلیل عضلانی، ضایعات پوستی و تغییرات روانی 
مختلف شوند. از دیگر علائم کمبود ویتامین C می توان به 
خونریزی زیرپوستی، پیچ خوردگی شدید موها، درد مفاصل، 
تورم لثه، افسردگی، سندروم شوگرن )نوعی اختلال التهابی 
مزمن و وابسته به دستگاه ایمنی( تب و تنگی نفس اشاره 

کرد.

زیبایی مرجان ها اندازه گیری شد
تقریبا هر انسانی برای محیط طبیعی ارزش قائل است و بیشتر مردم فکر می کنند که 
محیط های سالم یا دست نخورده طبیعی با تنوع زیستی بالا، زیباتر هستند و از نظر زیبایی 

شناختی و دلپذیری نسبت به محیط های تخریب شده برتری دارند.
 در مطالعه ای با هدف محاسبه زیبایی در مرجان ها، گروهی متشکل از محققان رشته های 
مختلف نشان داده اند که می توان از آنالیز کامپیوتری تصاویر عکسبرداری شده از مرجان ها 

برای ارزیابی زیبایی و وضعیت سلامت مرجان ها استفاده کرد. 
باستان شناسان، فیلسوفان و تاریخ شناسان هنری در سراسر جهان همواره به دنبال مقیاس 
قابل قبولی برای قوانین زیباشناختی بوده اند تا بتوانند برای توصیف عددی و کمی مفاهیمی 
همچون زیبایی و زشتی راهی بیابند. با ارائه روش کامپیوتری قدرتمند و جدید می توان به 
ارزیابی مقایسه ای پدیده هایی پرداخت که مردم آن ها را از نظر زیبایی شناختی دلپذیر می دانند. 
محققان حوزه های ریاضی، زیست شناسی و تاریخ هنر دانشگاه سن دیگو ابزاری برای 
اندازه گیری زیبایی ظاهری مرجان ها با استفاده از کامپیوتر پیدا کرده اند. نتایج نشان داد 
که نشانه ها و راهنماهای بصری که این محققان از تصاویر تصادفی به دست آورده اند 

می تواند برای ارزیابی زیبایی و سلامتی صخره های مرجانی در سراسر جهان مورد استفاده 
قرار بگیرد. 

این محققان فهرستی از 109 ویژگی بصری مورد استفاده در ارزیابی زیبایی ظاهری یک 
تصویر از جمله اندازه نسبی، رنگ و توزیع اجسام قابل تشخیص در یک تصویر و همچنین 
شدت بافت و رنگ را جمع آوری و اصلاح کردند. آن ها سپس یک برنامه کامپیوتری ایجاد 
کردند که می توانست این ویژگی ها را در هر تصویر مورد ارزیابی قرار دهد و از این برنامه برای 
آنالیز بیش از 2000 تصویر تصادفی از صخره های مرجانی سراسر جهان استفاده کردند. این 

برنامه در نهایت یک نمره به زیبایی هر یک از اکوسیستم های مرجان اختصاص می داد.
 یافته ها نشان می دهد که بین نمره زیبایی شناختی هر تصویر و سلامت اکوسیستم مرجانی 
مربوط به آن که توسط محققان صخره های مرجانی اندازه گیری می شود ارتباط و همبستگی 
وجود دارد. این روش با اندازه گیری کمی خصوصیات زیبایی شناختی اکوسیستم های مرجانی، 
ابزاری به صرفه و کارآمد برای بررسی سلامت مرجان ها به دست می دهد که در عین حال 

می تواند ارزش اقتصادی صخره های مرجانی را بیش از پیش نشان دهد. 

وقتی بدن ویتامین کم می آورد



اجتماعی 6

رفتار با قربانی ردیف اول طلاق
یکی از جنبه های مهم زندگی کودکان طلاق، ارتباط پدر و مادری است که »جدا از هم 
زندگی می کنند«،گاهی دیده می شود به جای یک تبادل نظر سازنده بعد از طلاق،کودکان 
حرفهای پدر و مادرشان را به هم منتقل می کنند.  »زنی ۴3 ساله هستم و حدود دو سال 
ــت که با مردی هم سن خودم ازدواج کرده ام. این ازدواج دوم همسرم است و از ازدواج  اس
اولش دارای یک کودک ۶ ساله است که با ما زندگی می کند. او آخر هفته ها به ملاقات 
مادرش می رود. با اینکه در طی این دو سال خیلی با او مدارا کرده ام و سعی می کنم با 
محبت با او رفتار کنم ولی او با من خیلی خشن رفتار می کند. لجبازی می کند و گاه فحاشی 
می کند. از ادامه این زندگی عاجز شده ام. علی رغم اینکه رابطه خوبی با همسرم دارم،گاه 
تصمیم به جدایی می گیرم. تصور می کنم اگر چند سال دیگر به سن نوجوانی برسد و این 

روال ادامه یابد، من باید چکار کنم؟«
بررسی شرایط روانی کودک قبل از جدایی

یکی از افرادی که در این زمینه می تواند کمک حال خانواده باشد، مشاور و روان شناس 
است. نقش  مهم روان شناس کودک در جدایی زن و شوهر این است که حامی کودک باشد. 
روان شناس نباید جانب زن و شوهر را بگیرد، بلکه باید اطلاعات بدهد و مصالح را مشخص 
کند. او باید والدین را در جریان تاثیرات احتمالی طلاق بگذارد و بهترین راه های به حداقل 
رساندن اثرات منفی طلاق را به آن ها نشان دهد. روان شناس به زن و شوهر می فهماند فرزند 
برای سازگار شدن با وضعیت پیش آمده چه نیازهایی دارد.  این توضیحات ارائه شد تا والدین 
بدانند که هر گاه تصمیم به جدایی گرفتند، باید ملاحظه فرزندان را بکنند و بدون بررسی و 
کمک از مشاور اقدام به جدایی نکنند. چرا که تحقیقات نشان داده است؛ حل موفقیت آمیز و 
مثبت اختلافات زن و شوهر، در کنار آمدن با جدایی پدر و مادر به کودکان کمک می کند.

مسئولیت پذیری والدین 
ــود که والدین  این کودک برای برخورد درست با کودک شان  در گام اول توصیه می ش
حتماً از مشاوره و روان شناسی بهره ببرند، چرا که در هر حال این طلاق آثار مخربی بر این 
کودک وارد آورده است. لازم است آثار این طلاق و بگومگوهای قبل از طلاق به حداقل برسد.

والدین اصلی کودک باید یاد بگیرند که در رابطه با فرزندشان مسئولیت پذیر باشند و اگر 
دیگری از رابطه  کودک با وی حمایت نکرد، او را سرزنش نکنند و مورد انتقاد قرار ندهند.

این کار فقط کودک را موضوع اختلاف می کند. ضمن اینکه زن و شوهر هر قدر هم که با 
هم اختلاف و مشکل داشته و به همین دلیل هم از یکدیگر جدا شده اند، لازم است که در 
زمینه مسائل تربیتی کودک، حتی بعد از طلاق هم با هم تفاهم داشته و به اتفاق نظر برسند. 

فرزند را »نامه بر« نکنید
ارتباط به عنوان یکی از جنبه های مهم زندگی، به بچه ها درس زندگی، محبت و بازی با 
پدر و مادری که » جدا از هم زندگی می کنند« می دهد. ارتباط زن و مردی که از هم جدا 
شده اند، کمک می کند بدون آنکه فرزندان را »قاصد« کنند، در مورد فرزند تبادل نظر کنند. 
همچنین از تجارب فرزندان مطلع شوند. و در تجارب او سهیم شوند. در این ارتباطات باید 
مسائل مهم زندگی کودک حتماً رد وبدل شود. این مسائل مهم عبارتند از: مسائل و مشکلات 
بهداشتی، مسائل مربوط به مدرسه، روابط اجتماعی و دوستان، فعالیت های فوق برنامه، 
نگرانی های خاص مثل از دست دادن یک دوستی یا تغییرات مدرسه و خانه، تغییرات مهم 
خانه مثل تغییر محل سکونت یا مسافرت ها، خواسته ها مثلاً کودک تقاضای خرید یک چیز 

خاص و...  دارد، درخواست تغییر برنامه و...دارد  همه و همه باید مطرح شود.
و نحوه کنارآمدن شما 

اینها مواردی است که والدین اصلی کودک باید مورد توجه قرار دهند. حال مساله دیگر نحوه 
کنار آمدن مراقبان جدید با کودک است. در یادداشتی که پیش رو بود، مادر دوم کودک در 
برخورد با وی مشکل جدی دارد و کودک هنوز وی را نپذیرفته است. در هر حال یکی از 
قسمت های اجتناب ناپذیر طلاق، آشنایی کودکان با آدم های جدیدی است که وارد زندگی 

پدر و مادر شده اند )یعنی ازدواج مجدد(. 
کودک را درک کنید

خردسالان معمولاً دوست ندارند، اوقاتی را که با پدر و مادر جدا شده خود می گذرانند، با 
فرد دیگری تقسیم کنند. گاهی اوقات نیز احساس می کنند اگر این آدم جدید را دوست 
داشته باشند، به پدر و مادر جدا شده خود خیانت کرده اند. به همین دلیل بهتر است کودک 
قبل از آشنایی با افراد جدید، با پدر و مادر جدا شده خود رابطه خوبی برقرار کند. در عین حال 
بچه ها باید بفهمند پدر و مادر آنها زندگی شخصی هم دارند. حال بنظر می رسد کودک این 
ماجرا، هنوز با مشکلات پدر و مادر اصلی کنار نیامده است. و به همین دلیل با مادر دوم خود 
نیز مشکل جدی دارد. کار مهمی که در اینجا باید انجام شود این است که پدر و مادر اصلی 
کودک برای پرداختن به مسائل این کودک با هم ارتباط موثر و مناسب داشته باشند و به یک 

اتفاق نظر در زمینه مسائل تربیتی برسند. 
رابطه ای دوستانه

از طرف دیگر شما هم به عنوان مادر دوم باید رابطه ای موثر و مناسب با مادر اصلی کودک 
داشته باشید و حتی با وی رابطه دوستانه برقرار کنید. شاید بهتر است، این کودک شاهد 
رابطه دوستانه شما و مادر اصلی خود باشد تا کم کم بتواند شما را به عنوان مراقب دیگر خود 
بپذیرد و کنار بیاید. ضمناً در زمینه نوع برخورد با این کودک حتماً با مادر وی در تعامل جدی 
باشید تا در اتخاذ شیوه های تربیتی این کودک نوعی ثبات وجود داشته باشد. حتی مادر 
اصلی کودک را تشویق کنید تا در نزد این کودک شما را به عنوان دوست خود خطاب کند 
و حتی در ظاهر هم شده ارتباطی محبت آمیز با شما برقرار کند تا این کودک هر چه زودتر 

شما را بپذیرد و با شما کنار بیاید. 

در شصت و هشتمین سالروز تاسیس سازمانی برای جوانان، جمعیت هلال احمر قم یک پارچه جوان شد

 در شصت و هشتمین سالروز تاسیس سازمان جوانان هلال 
ــه برنامه های جمعیت هلال احمر قم رنگ و بوی  احمر هم
ــراوت و پویایی به خود گرفت، تا بار دیگر تعبیر  جوانی و ط
زیبای پویایی و تبلور فصل جوانی در تاریخ هلال احمر با تلاش 

نسلی پر از انرژی به صورت عملی ثبت شود. 
ــتان قم؛  به گزارش روابط عمومی جمعیت هلال احمراس
سرآغاز این هفته پرکار در معاونت امور جوانان جمعیت هلال 
احمر قم با برگزاری نشست هماهنگی و اعلام برنامه های حوزه 
جوانان استان در شصت و هشتمین سالروز تاسیس سازمان 

جوانان کلید خورد.
فعالیت هایی که برای تمام کانون ها طراحی و برنامه ریزی 
شده بود، در این جلسه محمد مصباحی با تبیین برنامه های 
پیشنهادی ویژه شصت و هشتمین سالروز تاسیس سازمان 
جوانان به تشریح این طرح ها پرداخت و اظهار کرد: همزمان 

با 1۴ آبان ماه و آغاز شصت و هشتمین سال فعالیت سازمان 
ــای متنوعی در تمام  ــان جمعیت هلال احمر برنامه ه جوان

کانون های حوزه جوانان قم اجرا شد.
وی با اشاره به کاهش اعتبارات و شرایط موجود در سراسر 
کشور افزود: تلاش کردیم تا متنوع ترین برنامه ها را با کمترین 
هزینه برای گرامیداشت شصت و هشتمین سالروز تاسیس 
ــازمان جوانان تدارک ببینیم، تا هم تمامی اعضا با شور و  س
ــاط در این برنامه های متعلق به خودشان حاضر باشند و  نش
هم دستاوردهایی متناسب برای برنامه های آتی جوانان کسب 

کنیم.
ــه در این هفته  ــازمان جوانان، با بیان اینک ــاون بر تر س مع
ــر عموم مردم و  ــتیم با اجرای برنامه های مختلف نظ توانس
جمعیت هلال احمر را به سمت سازمان جوانان معطوف کنیم 
تصریح کرد: یک از اهداف اصلی اجرای برنامه های گرامیداشت 

تاسیس سازمان جوانان معرفی فعالیت های عام المنفعه جوانان 
عضو جمعیت هلال احمر در سطح جامعه بود.

مصباحی در ادامه خاطر نشان کرد: حضور جوانان در مراسم 
ــه خوانی حرم مطهر حضرت معصومه )س( و دیدار با  خطب
معاون سیاسی امنیتی استانداری، نماینده مردم قم در مجلس 
ــی جوانان با معاونین  ــورای اسلامی و نشست هم اندیش ش
فرهنگی دانشگاه ها، مدیران غنچه های هلال احمر و معاونین 
پروشی و تربیتی آموزش و پرورش، مدیر عامل و نمایندگی 
ــی و  ــی فقیه در جمعیت و ده ها برنامه فرهنگی و آموزش ول
ــور اعضای کانون های  اجتماعی و تبلیغی که با حضور پرش
ــد، تنها گوشه ای از توانایی جوانان  هلال احمر قم برگزار ش

هلال احمر را ثبت کرد.
ــان اعضای جوان  وی ضمن تقدیر از حضور موفق و درخش
در فعالیت های حوزه جوانان هلال احمر قم ابراز کرد: جوانان 

ــت مادی در  داوطلبی که همواره بدون هیچ گونه چشمداش
ــیر معنویت و اعتقاد به اصول و اهداف انسانی جمعیت  مس
ــم رقم می زنند  ــهر ق ــلال احمر، پویایی و تحول را در ش ه
سرمایه های ارزشمندی هستند که امیدوارم با خدمت متقابل 

مسولین قدردان آن ها باشیم و حضور موثرشان را ارج نهیم.
در جاده زندگی هلال احمری ها، فصل جوانی تابلوی 

توقف ندارد
در شصت و هشتمین سالروز تاسیس سازمان جوانان، حال 
و هوای آبان ماه تداعی بهاری نو در میانه پاییز بود، همه چیز 
ــل جوانی به خود  ــگفت، رنگ بوی فص غرق در طراوتی ش
گرفته؛ در جاده زندگی هلال احمری ها، فصل جوانی تابلوی 
توقف ندارد و آنچه رقم می خورد نوید بخش شروع سالی پر 
شور برای جوانان است. نماد بیرونی این حرکت از برنامه های 
ــا تهیه و طراحی بنرهای  ــی معاونت امور جوانان قم ب تبلیغ
معرفی سازمان جوانان و کانون ها و نصب در میادین و محل 
ــد و با حضور معاون امور جوانان  بازدید عمومی مردم آغاز ش
ــن از جوانان بر تر عضو جمعیت هلال احمر در برنامه  و دو ت
زنده »صبح تازه« که از سیمای استانی قم در سالروز تاسیس 

سازمان جوانان به مدت 30 دقیقه پخش شد ادامه یافت.
در جلسات هم اندیشی و نشست های مسولین هم 
جوانان را شنیدند و هم از توقعاتشان از جوانان هلال 

احمر گفتند 
همیشه گفتگو و هم اندیشی سرآغاز تحول و تصمیم هایی 
تازه است، این برنامه ها در هفته گرامیداشت سالروز تاسیس 
ــازمان جوانان در قم بسیار پررنگ و هدفمند برگزار شد،  س
ــی امنیتی استانداری تا حضور  از دیدار اعضا با معاون سیاس
جوانان در دفتر امیر آبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی، و بعدتردیدار با نماینده ولی فقیه و برگزاری مجمع 
دبیران با حضور مدیرعامل جمعیت هلال احمر مسولین هم 
ــنیدند و هم از توقعاتشان از جوانان هلال احمر  جوانان را ش

گفتند.
ــم داغ داغ  ــی ه ــت های هم اندیش در این میان بازار نشس
بود، مدیران پیش دبستانی های تحت پوشش هلال احمر و 
معاونین فرهنگی دانشگاه ها، کار شناسان آموزش پروش در دو 
بخش پروشی و تربیت بدنی با هدف بهینه سازی مشارکت 
اعضای کانون های اجرای موفق طرح های ملی و استانی، به 
مرکز امور جوانان استان قم آمدند، میزبان و میهمانان همه از 

برنامه هاگفتند و شنیدند و کم و کاستی ها و چالش ها را مورد 
ــی قرار دادند و خواستار حمایت مسولین برای اجرای  بررس

برنامه ها شدند.
رنگ و لعاب فصل جوانی، حقیقت را در فضای 

مجازی جاری کرد
ــتر وقت جوانان صرف حضور در فضای  در عصری که بیش
مجازی می شود، با تدبیر معاون امور جوانان هلال احمر استان 
قم حاکمیت هلال احمری ها به اثبات رسید، با انتشار بیش 
ــرای برنامه های متنوع و بازتاب  ــر و گزارش از اج از 30 خب
ــایت های جمعیت هلال  فعالیت های در خبرگزاری ها و س
ــزارش تصویری در نرم  ــش کامل خبر و گ و انعکاس و پوش
افزارهای گوشی همراه و شبکه اجتماعی ماه نو، سایت مدار 
ــتاگرام، و مهم تر از همه برگزاری جلسه  آبی و صفحه اینس
پرسش و پاسخ با حضور مدیر عامل جمعیت هلال احمر و 
نماینده ولی فقیه به صورت آنلاین در شبکه اجتماعی ماه نو و 
ارسال پیام تبریک آن ها به جوانان زندگی حقیقی برای جوانان 

عضو هلال احمر در فضای مجازی جان گرفت.
آموزش، دریچه ای رو به سوی آگاهی نسل جوان

در کنار فعالیت های متنوع هفته گرامیداشت سالروز تاسیس 
ــازمان جوانان هلال احمر با هدف تقویت توانمندی های  س
ــی دراولویت قرار گرفت، برگزاری  جوانان برنامه های آموزش
کارگاه آموزشی شبکه اجتماعی ماه نو برای اولین بار در کشور 
با حضور مدیران شبکه و کارگاه های آشنایی با نهضت صلیب 
سرخ و هلال احمر در دانشگاه های آزاد و پردیس فارابی و پیام 
نور سلفچگان قم همزمان با سالروز تاسیس سازمان جوانان از 

جمله دوره های آموزشی برگزار شده در این هفته بود.
برنامه های فرهنگی و فوق برنامه ها جذاب، بخش 

مهیج و نقطه عطف 
برپایی ایستگاه سلامت در دانشگاه ها و تست فشار خون و 
اجرای طرح فراخوان توسط اعضای کانون جوانان در حاشیه 

مراسم نماز جمعه مورد استقبال عموم مردم قرار گرفت.
در بخش فرهنگی هم با هدف افزایش معرفت نسل جوان 
ــبت به واقعه عظیم عاشورا؛ دو مسابقه با همکاری حوزه  نس
نمایندگی ولی فقیه، با موضوع حفظ زیارت عاشورا و تفسیر 
سوره فجر و 2 مسابقه کتابخوانی برگرفته از کتاب های حماسه 
حسینی و جلوه های عاشورا طراحی شده است که مشارکت 

در آن ها تا پایان ماه صفر ادامه دارد.

بخش ویژه برپایی نمایشگاه آشنایی با نهضت صلیب سرخ و 
هلال احمر در دانشگاه پیام نور سلفچگان و در   نهایت برگزاری 
رقابت های ورزشی از جمله مسابقه دارت و مسابقات فرهنگی، 
ــته های نقاشی، حفظ  هنری غنچه های هلال احمر در رش
قرآن، سرود و برپایی نمایشگاه نقاشی غنچه های هلال احمر با 
عنوان »هلال سرخ من« از دیگر برنامه هایی بود که با توجه به 

جذابیت های خاص مورد توجه اعضا قرار گرفت.
فعالیت های کانونی غنچه ها، جوانان، دانش آموزی 
و دانشجویی و روستایی قم در 68 سالروز تاسیس 

سازمان جوانان
ــن هفته پر بود از برنامه برای تمام کانون ها، از غنچه های  ای
هلال احمر تا کانون های روستایی در تکاپوی اجرای برنامه های 
متنوع بودند، در یک اقدام بشردوستانه و خیرخواهانه و با تاسًی 
ــین )ع(، پرسنل و اعضای جوان  از سالار شهیدان امام حس
ــده  هلال احمر با حضور در پایگاه انتقال خون قم حاضر ش
و با هدف کمک به بیماران نیازمند فراورده های خونی، خون 

خود را اهداء کردند.
در ادامه طی طرحی ابتکاری غنچه های هلال احمر ضمن 
اهدا گل و کیک و پیام تبریک به پرسنل جمعیت هلال احمر 
قم، مراسم جشن تولدی را برای سازمان جوانان برگزار کردند.

اعضای کانون ها در مراسم خطبه خوانی و ویژه برنامه حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( شرکت کرده و گردهمایی های 
ــتایی و جوانان هم با حضور پر شور اعضا  اعضای کانون روس
برگزار شد. سنجش آمادگی غنچه ها در مانور فرضی و اجرای 
ــت های مهربان و اهدای اسباب  مرحله نهایی طرح ملی دس
بازی ها به کودکان کم برخوردار، برگزاری جلسه مشترک فعال 
ــازی کانون جوانان و طرح ملی دادرس در شهر قنوات نیز  س
گوشه ای از برنامه های طراحی شده برای این هفته بود. بازدید 
500 عضو کانون غنچه های هلال احمر از موزه تاریخ طبیعی 
حیوانات، حضور 3 گروه از اعضای کانون دانشجویی دانشگاه 
علمی کابردی هلال احمر و بازدید از موزه فقه و حقوق، و در 
  نهایت حضور ۴0 نفر از اعضای کانون های جوانان و دانشجویی 
استان قم در همایش کشوری »۶۸ سال حرکت برای کرامت 
و انسانیت« و انتخاب معاون امور جوانان استان قم به عنوان 
معاون بر تر سازمان و سیده رویا صبح خیز به عنوان جوان بر تر 
پایان بخش این هفته خاطره انگیز و بیاد ماندنی برای جوانان 

هلال احمر استان قم بود.

نگاهی به بازنمایی زنان در صداوسیما؛

 نویسنده »کیمیا«: چهره ای فعال و خطرپذیر از زن ایرانی ترسیم کردیم 
 فهیمه حسن میری: 

یکی از سریال های پرطرفداری که اخیرا از شبکه دو صداوسیما 
پخش می شود، »کیمیا« است. این سریال، با محوریت قرار دادن 
شخصیتی به نام کیمیا، با بازی مهراوه شریفی نیا در نقش اصلی، 
روایت  اسلامی  انقلاب  را در زمان شکل گیری  ماجرای خانواده ای 
می کند و در ادامه، به برهه های دیگر تاریخی نیز مي پردازد. یکی 
از ویژگی هایی که این سریال را از آنچه اغلب در سریال ها می بینیم 
متفاوت می کند، تاکید بر نقش زنان در پیروزی انقلاب اسلامی و دفاع 

مقدس است و تصمیم گیری درباره آنچه در اطرافشان می گذرد. 
از سوی دیگر، در شرایطی هستیم که به انتخابات مجلس شورای 
اسلامی نزدیک می شویم و عده زیادی از زنان، ورود به مجلس را یکی 
از اهدافشان برنامه ریزی کرده و برای مشارکت سیاسی بیشتری نسبت 
به گذشته مصمم هستند. این همزمانی، فرصت خوبی ایجاد کرد تا 
در نشستی به این موضوع پرداخته شود که رسانه ملی، به عنوان 
رسانه ای که به تمام قشرها تعلق دارد و قرار است پاسخگوی نیاز همه 
مردم باشد، چقدر و چطور مشارکت زنان را بازنمایی می کند، آنها را 
به حضور در عرصه های مختلف ترغیب می کند و توانایی آنها را به 

تصویر می کشد؟
به همین منظور، نشست »بازنمایی مشارکت سیاسی - اجتماعی 
زنان ایرانی در رسانه ملی« به همت حلقه مطالعات مسائل اجتماعی 
زنان انجمن جامعه شناسی ایران و با همکاری موسسه زن، اندیشه، 
رسانه و کارگروه مدیریت و مشارکت اجتماعی - سیاسی معاونت 
امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، در انجمن جامعه شناسی ایران 
برگزار شد. در این نشست،  دکتر عبدالکریم خیامی؛ دکترای فرهنگ 
و ارتباطات و مدرس دانشگاه، دکتر علیرضا حسینی پاکدهی؛ دکترای 
علوم ارتباطات و عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی، دکتر 
سیده زهرا اجاق؛ دکترای علوم ارتباطات و عضو هیات علمی پژوهشگاه 
علوم انسانی، مسعود بهبهانی نیا؛ فارغ التحصیل رشته جامعه شناسی و 
فیلمنامه نویس سریال کیمیا و همچنین جواد افشار، کارگردان سریال 

کیمیا حضور داشتند. 
تکنولوژی اجازه نمی دهد تمام واقعیت منعکس شود

دکتر عبدالکریم خیامی، با بیان این که مشارکت سیاسی و اجتماعی، 
وجوه بنیادین و همچنین مراحل تاریخی دارد، تاکید کرد: این نوع 
مشارکت، در اصل به سهیم شدن در قدرت و وجوه نظارتی از سوی 
مردم تعبیر می شود که قرار است طی آن فرصت های پیشرفت یک 
قشر یا عموم مردم در این زمینه فراهم شود. این مشارکت سطوح 
مختلفی دارد که از شرکت در انتخابات به صورت عام تا این که افراد 
به عنوان مثال زنان،  به سطوح نخبگان سیاسی راه پیدا کنند را شامل 
می شود که لازم است مراحل خاص خودش را متناسب با جامعه طی 

کند. 
این مدرس دانشگاه همچنین گفت: واژه »بازنمایی« نیز از تفاوت دو 
واقعیت آغاز می شود؛ واقعیتی که پسارسانه ای است و اتفاق می افتد و 
آن بخشی از واقعیت که توسط رسانه ها به نمایش درمی آید. باید دید 
این دو مساله چه نسبتی با هم دارند. اصولا واقعیتی که رسانه ها آن 
را نمایش می دهند، همان واقعیتی نیست که در جهان بیرونی رخ 
داده است بلکه یک واقعیت دستکاری شده است. این دستکاری هم 
در موارد زیادی از روی ناچاری اتفاق می افتد چرا که از کارگزاران که 
بگذریم، تکنولوژی هم اجازه نمی دهد که تمام واقعیت منعکس شود 

بلکه تنها می تواند بخشی از آن را منعکس کند.
دکتر خیامی اشاره کرد: اگر رسانه ای مانند تلویزیون یا رادیو را مد 
نظر قرار دهیم و بخواهیم ببینیم مشارکت سیاسی و اجتماعی زنان 
ایرانی را چطور مورد بازنمایی قرار می دهد، با ماتریسی از تصمیم گیری 
مواجه می شویم که لازم است به فرهنگ نیز در آن توجه کنیم. در 
این سمت، پیش از بازنمایی، واقعیتی داریم مبنی بر این که اصلا زنان 
مشارکت سیاسی و اجتماعی می کنند یا خیر، و از سوی دیگر این که 
رسانه وقتی می خواهد این موضوع را منعکس کند، به چه شکلی آن را 
نشان خواهد داد و در گزینش آنچه می خواهد به تصویر بکشد چطور 
تصمیم گیری می کند و درواقع جا دارد بررسی شود که جامعه ایران از 
سویی و رسانه ملی از سوی دیگر، کدام سطح از مشارکت زنان را طلب 

کرده و منعکس می کنند. 
تلویزیون، زنان را از لحاظ فکری، کمتر از مردان نمایش می دهد

دکتر علیرضا حسینی پاکدهی نیز با بیان این که در ابتدا لازم است 

به این موضوع بپردازیم که جایگاه زنان در نظام جمهوری اسلامی ایران 
چیست و در قانون اساسی و سایر قوانین چه نگاهی به این موضوع 
شده است، ادامه داد: قانون اساسی به چگونگی جایگاه زنان اشاره کرده 
و حتی در مقدمه نیز به جایگاه زنان پرداخته است. در قانون اساسی 
تاکید شده زنان از حالت شی ء بودن خارج شوند و همچنین در اصل 
21 تاکید شده دولت موظف است حقوق زن را در تمام جهات رعایت 

کند. بنابراین می بینیم که مشارکت زنان مبنای قانونی دارد. 
او تاکید کرد: مساله دیگر، اصول سیاست فرهنگی ایران است. در 
این قوانین، بر اعتلای مقام زن تاکید شده و گفته شده وزارتخانه های 
فرهنگ، آموزش و پرورش، سازمان صدا و سیما و ... لازم است برای 
رسیدن به اهداف در نظر گرفته شده تمام امکاناتشان را به کار بگیرند 
که یکی از این اهداف مشخص شده، مشارکت عامه مردم در تعیین 

سرنوشت است. 
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی ادامه داد: حالا این سوال 
مطرح می شود که آیا رسانه ملی توانسته به این وظیفه مهم ودشوار 
تحقق ببخشد؟ آنچه در رسانه ملی، چه در آگهی ها و چه در سایر 
برنامه ها، می بینیم، این است که به جای این که بازتاب و انعکاسی از 
واقعیت باشد، برساخت گرایی است. در نگاهی به آگهی ها به وضوح این 
را می بینیم که در کنار نام  محصولات که خارجی هستند و تاکیدی 
بر هویت ملی در آنها دیده نمی شود،  در شیوه تبلیغ آنها نیز همانطور 
که گافمن اشاره کرده، جنسیت زدگی دیده می شود. این تبلیغات 
جنسیتی به این شکل است که مناسکی شدن فرمانبری را می بینیم 
به صورتی که زنان در نقش فرمانبر هستند، زنان از لحاظ قد و قامت و 
همچنین رشد فکری و معنوی، کوتاهتر از مردان نشان داده می شوند، 
در تبلیغات مربوط به آشپزخانه این زنان هستند که در حال کار کردن 
در این فضا و لمس این اشیا هستند و این موارد را در سایر برنامه های 

تلویزیونی هم می توان مشاهده کرد. 
او با طرح این پرسش که چرا رسانه ملی این امکان را ندارد که 
مشارکت سیاسی و اجتماعی زنان را به طور مساوی با مردان به نمایش 
بگذارد و چرا به طور کلی، از اهداف و وظایفی که برایش تعیین شده،  
بازمانده است؟ پاسخ داد: این موضوع، به دلایل درون زا و برون زا مربوط 
می شود. یکی از دلایل درون زا در این زمینه این است که شبکه های 
تلویزیونی به شکل ناگهانی افزایش پیدا کردند، در پی این افزایش که 
محاسن زیادی وجود داشته، تبعات زیادی هم مشاهده می شود چرا که 
نیاز مالی شدید را دامن زده و حالا رسانه ملی تبدیل شده است به یک 
سازمان رسانه ای - شرکتی که آگهی های بازرگانی را آن هم به بدترین 
شکل پذیرش می کند و از اهداف خودش در راستای تولید برنامه های 

مفیدی که برایش تعیین شده، باز مانده است. 
دکتر سیده زهرا اجاق نیز در ادامه این نشست، با اشاره به سریال 
کیمیا تاکید کرد: سریالی که هر شب 35 دقیقه از وقت مخاطب را 
می گیرد و قرار است در 100 قسمت پخش شود، یعنی حدود 3500 

دقیقه از مخاطب زمان می گیرد. بنابراین باید چیزی داشته باشد که به 
مخاطب ارائه کند. سریال کیمیا ویژگی های منحصر به فردی دارد که 
برای بیننده جذاب است مثلا این که بازیگرهایی دارد که بیشتر آنها 

را در سینما دیده ایم. 
این دکترای علوم ارتباطات ادامه داد: این سریال از نظر محتوا، تاریخ 
معاصر ایران را بازنمایی می کند و به چند برهه تاریخی می پردازد. عنوان 
این سریال نیز زنانه است و محور داستان، زنی است که مشارکت 
سیاسی دارد. یکی از انتقاداتی که می توان به این سریال کرد این است 
که هجمه ای از رویدادها را می بینیم که مقدمه آن نشان داده نمی شود 
در حالی که این مسائل ناشی از رخدادهای زیادی بوده که پشت سر 
گذاشته شده است و تنها واکنش به آنها را انتخاب کرده و به تصویر 

کشیده است. 
دکتر اجاق در انتقادهایی به شخصیت پردازی در این سریال گفت: 
اگر بخواهیم از دیدگاه آکادمیک و انتقادی به این سریال نگاه کنیم، 
می بینیم کیمیا دختر معترضی است که قرار است نقش اثرگذاری در 
خانواده ایفا کند، اما باز هم در اینجا شاهد نظریه فنای نمادین زن 
هستیم به این صورت که از لحاظ تعداد، مردان غلبه دارند، الگوی 
والد و کودک در این سریال درباره نقش کیمیا دیده می شود، او برای 
متحول کردن جامعه بلندپروازی دارد اما دائما برای خانواده دردسر 
درست می کند. همانطور که می بینیم الگوهای سنتی زن در این سریال 
نیز بازنمایی می شود و برجسته ترین نقشی که کیمیا دارد این است که 

مردها دوستش دارند. 
کیمیا، نمونه یک زن ایرانی است

جواد افشار، کارگردان سریال کیمیا نیز گفت: خوشحالم که این مجال 
پیش آمد که بعد از سال ها بتوانیم سریالی با محوریت زنی بسازیم که 
تعیین کننده است نه این که تنها نقش مکمل یا همسر داشته باشد. 
کیمیا در این سریال، از اطرافش تاثیر می گیرد و بر آن تاثیر می گذارد. 
این تلاش را داشتیم که با شخصیت کیمیا، قدرت و تاثیرگذاری زنان 
و اعتماد به نفس آنها را بازنمایی و گوشزد کنیم. می بینیم که بعد از 
گذشت سال ها هنوز یک وزیر زن نداریم و این موضوع، نشان دهنده 
این است که زنان در عرصه تصمیم گیری و جایگاه های تعیین کننده 
عقب هستند. ما به سهم خودمان سعی کردیم با این سریال، ارزش و 
جایگاه زن را به نمایش بگذاریم و امیدواریم این سریال یک نقطه شروع 

در این زمینه باشد.
او در پاسخ به برخی انتقادها گفت: ممکن است گفته شود کیمیا 
در این فیلم مشارکت سیاسی ندارد؛ اما بحث سیاست تنها شامل این 
نمی شود که افراد مناصب سیاسی را به دست بگیرند بلکه حتی همان 
مبارزه، مطالبه و ... هم به معنی مشارکت سیاسی است و این واژه، 

مفهوم وسیعی دارد. 
این کارگردان همچنین تاکید کرد: در سریال کیمیا، خانواده به 
عنوان نمونه کوچکی از جامعه و کیمیا به عنوان نمونه یک زن ایرانی 

نشان داده می شود. نمی خواستیم او کاملا از اشتباه مبرا باشد و همین 
موضوع هم باعث باورپذیری شخصیت ها برای مخاطب شده و با این 

فیلم ارتباط برقرار کرده اند. 
افشار با بیان این که در اثر نمایشی وقتی با یک شخصیت مواجه 
می شویم یعنی می تواند از همه افراد دیگر متمایز باشد، گفت: برخی 
می گویند مگر این زنان در دوران انقلاب چند درصد بودند؟ در پاسخ 
باید بگویم مهری، کیمیا و ... نمونه هایی از زن هستند که در این فضا 
آنها را ترسیم کرده ایم. قرار نیست هر شخصیت، دقیقا عین نمونه هایی 
باشد که به وفور دیده می شوند و درواقع به آنها »تیپ« می گوییم. زنان 
در سریال کیمیا، شخصیت هستند. این شخصیت لایه های رفتاری 
دارد که در شرایط مختلف، واکنش های مختلفی از خود بروز می دهد. 
در این سریال تلاش نکردیم به وادی های فمینیستی یا ضدفمینیسیتی 
وارد شویم بلکه تمام تلاشمان این بود که فراتر از این دسته بندی ها 

عمل کرده و تعادل را حفظ کنیم.
نگاهي که به زنان وجود داشته،
 جامعه را به خیر نرسانده است

مسعود بهبهانی نیا نیز در این نشست، با اشاره به این که چرا 
اصلا چنین فیلمنامه ای را نوشته است، گفت: در فیلمنامه هایی که 
می نویسم معمولا تلاش می کنم به سوالی پاسخ دهم یا سوالی را در 
ذهن بیننده ایجاد کنم. مدت ها بود این سوال برای من مطرح شده 
بود که چرا نسل جدید تا این اندازه از ما متفاوت است؟ آنها سوال هایی 
میپرسند مانند این که اصلا چرا انقلاب شد، دفاع مقدس چیست 
و ... که لازم است به این سوال ها پاسخ داده شود. در این فیلمنامه 
می خواستم مروری کنم بر وقایع و دلایل آنچه در سال های اخیر در 
کشورمان اتفاق افتاده است. من در این سریال، ادعای بررسی تاریخی 
نداشتم. ما یک خانه را مرکز کارمان قرار دادیم و از آن زاویه شروع 
کردیم به مرور وقایع انقلاب. این کار را هم برای یادآوری به مردم و 
خصوصا نسل جدید نیاز داشتیم و هم برای مسئولان که به یاد بیاورند 

خواسته های مردم چه بوده است. 
این فیلمنامه نویس که فارغ التحصیل رشته جامعه شناسی است، 
ادامه داد: در سریال کیمیا،  دختر پرسشگر خانواده، پدری منضبط 
و محافظه کار دارد که سمبل قانون گرایی است. در این فیلم،  چند 
قشر زن داریم؛ زنی که قربانی سیاست شده و پسرش سال هاست 
در زندان است، زنی که برادرش در زندان است، مهتاب که به دلیل 
وابستگی شوهرش به قدرت، پسرش را از او گرفته اند، معصومه که 
به خانواده های سیاسی کمک می کند و مهری که هوش و تاثیر 
زیادی در داستان دارد و کیمیا که نقش مستقیمی در فعالیت های 

سیاسی دارد. 
به گفته بهبهانی نیا، اخیرا آنچه در فیلم ها می بینیم این است که 
زنان یا قربانی هستند یا افسونگر، سست عنصر، با بهره هوشی کم، 
غرولندکنان و ... زنانی نیستند که منشاء خیر و در اطرافشان موثر 
باشند. این دیدگاه جدید که ایجاد شده و آن را در نگاه های تفکیک 
جنسیتی و ارشادی و ... می بینیم، به معنی این است که زنان همیشه 
یا در خطر هستند یا قرار است خطرآفرینی کنند بنابراین باید همیشه 
مراقب زنان باشیم که فتنه و فساد ایجاد نشود. این نگاه تاکنون نتوانسته 

جامعه را به سمت خیر و صلاح ببرد. 
او همچنین با تاکید بر این که در سریال کیمیا، شخصیت اصلی 
زنی جنگجو است که در عین حال حامی است و رفتاری مادرانه دارد، 
گفت: مهری بسیار باهوشتر از شوهرش به تصویر کشیده شده است 
که دسیسه ها را میشناسد. اما ما می خواستیم کاراکتری را تصویر کنیم 
که باهوش و سیاستگذار است. بیننده هم به درایت و هوش مهری 
صحه می گذارد. ما یک چهره فعال و خطرپذیر از زن در سریال کیمیا 
ترسیم کردیم که در اتفاقات اطرافش مشارکت می کند و حتی وقتی 
در آشپزخانه است با شوهرش درباره حکومت حرف می زند و تحلیل 

سیاسی دارد. 
مسعود بهبهانی نیا در پایان به لزوم الگوسازی برای دختران جوان 
اشاره کرد و گفت: به ما این انتقاد را وارد می کنند که چرا این زن 
اینقدر مسلط است؟ معتقدم در الگوسازی، گاهی لازم است فرار به 
جلو کنیم. وقتی کیمیایی را می سازیم و ویژگی هایی را به او نسبت 
می دهیم، یعنی می خواهیم چنین الگویی را ترویج دهیم و به زنان، 
جرات و اعتماد به نفسی که درونشان دارند را گوشزد کنیم. این سریال 
بخصوص در دختران دبیرستانی مورد استقبال واقع شده و از کیمیا به 

عنوان یک فرد اثرگذار و مثبت یاد می کنند.
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گزارش: مریم محمدپور

 از دوره هفتم مجلس به بعد، به تدریج از قدرت رقیب قدیمی 
اصولگراها کم شد؛ سخت گیری های شورای نگهبان و اختلافات 
داخلی، اصلاح طلبان را از میدان به در برد. اما در این دوره و پس 
از پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری، اصلاح طلبان، جان دوباره 
گرفته اند و این وضعیت، روند را برای اصولگرایان مشکل می کند و 
برای حل این مشکل اصولگرایان چاره ای جز وحدت ندارند، تا لیست 
واحد از توزیع آرایشان جلوگیری کند. اما شواهد می گوید اصولگراها 
فاصله زیادی تا دستیابی به این مهم دارند و خلاء اصلی آنها چهره ای 
است که بتوانند گرد او جمع شوند. فوت چهره هایی که معمولا محور 
وحدت می شدند و تغییر رویکرد برخی احزاب اصولگرا این خلاء را 

به وجود آورده است .

چرا تلاش های اصولگرایان برای وحدت بی سرانجام مانده؟
اصولگرایان مدت هاست تلاش هایشان برای رسیدن به وحدت را 
آغاز کرده اند اما با اینکه حدود سه ماه تا زمان تبلیغات و برگزاری 
انتخابات باقی مانده است، کمتر نشانه ای از به وحدت رسیدن آنها 
دیده می شود؛ نقوی حسینی نماینده کنونی مجلس به نامه نیوز گفته 
است: اینکه اصولگرایان در نهایت به وحدت برسند خیلی سخت است. 
تلاش ها برای رسیدن به وحدت را سیدرضا تقوی قائم مقام آیت 
الله موحدی کرمانی در حامعه روحانیت مبارز کلید زد. اودر جلسات 
مختلف میهمان جبهه پایداری شد اما این کار چندان به مذاق سایر 
اصولگراها خوش نیامد و سکوت سنگین عمده جریان اصولگرایی را 
در پی داشت. دست آخر هم خبری از موفقیت تلاش های تقوی 
منتشر نشد و جلسات او محور هیچگونه وحدتی قرار نگرفت، حتی 
گفته شد اقدام او در جلسه شورای مکزی جامعه روحانیت،تکروانه 

تلقی شده و مود اعتراض قرار گرفته است.
تلاش دیگر اصولگرایان را می توان در قاب منشور سه گانه موتلفه، 
پایداری و ایثارگران دید. حزب قدیمی و موثر موتلفه در اقدامی 
عجیب به جای تلاش برای وحدت با بزرگان اصولگرا به سراغ تندروها 
رفت. این سه حزب همایشی هم برپا کردند و آیت الله مصباح یزدی 
تنها سخنران آن بود و چهره هایی مانند آیات موحدی کرمانی و یزدی 
به ارسال پیام قناعت کردند. پس از آن همایش و بازخوردهای نه 
چندان خوبی که برای موتلفه درپی داشت، خبرهای این سه گانه 
کمرنگ شد. ظاهرا هر سه گروه به اینکه بگویند به وحدت پایبند 

خواهند بود و زیاده خواهی نمی کنند، قناعت کردند.
خبر تشکیل شورای هماهنگی اصولگرایان با موافقت جامعه 
روحانیت مبارز، این گمان را تقویت کرد که بالاخره گامی جدی در 
راستای رسیدن به وحدت برداشته شده است. خبر تشکیل این شورا 
را محسن کوهکن به رسانه ها گفت. او با بیان اینکه محمدرضا باهنر 
دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری با دبیرکل و اعضای جامعه 
روحانیت مبارز دیدار و پیشنهاد تشکیل شورای هماهنگی اصولگرایان 

را مطرح کرده است، گفت: جامعه روحانیت مبارز  موافقت خود را با 
تشکیل این شورا اعلام کرد. وی افزود:  تمام احزاب و شخصیت های 
شورای  که  رسیدند  تفاهم  به  مختلف  وجود سلایق  با  اصولگرا 
هماهنگی اصولگرایان با محوریت جامعتین تشکیل شود و نماینده 
احزاب اصولگرا که مجوز فعالیت از کمیسیون ماده 10 احزاب را دارند 
در این شورا حضور داشته باشند. کوهکن در پاسخ به این سوال که 
آیا نماینده تمام احزاب در این شورا حضور خواهند داشت گفت: 
اعضای شورا به 2 روش اقناعی و توافقی از بین احزاب با صلاحدید 
جامعه روحانیت مبارز انتخاب می شوند.  با تشکیل شورای هماهنگی 
اصولگرایان  کمیته های سه ضلعی و چند ضلعی اصولگرایان منحل و 

همه به این شورا می پیوندند.
اما با گذشت چند ماه  هنوز خبری از تشکیل شورا و انتخاب 
منتشر  انحلال کمیته های چندضلعی  و در کنارش  آن  اعضای 
نشده است. آخر مهر، آخرین وعده اصولگرایان برای تشکیل شورای 
هماهنگی بود و حالا چند روزی تا آخر آبان مانده و تلاش اصولگرایان 

برای وحدت هنوز نمود عینی پیدا نکرده است.
پایداری ها همواره عامل انشقاق در اصولگراها بوده اند و شاید 
نزدیک شدن به آنها یکی از دلایلی است که باعث شده در این برهه 
زمانی هنوز سازوکار اصولگراها برای رسیدن به وحدت مشخص نشده 
باشد. محمدرضا باهنر در این راستا گفته است: اکثر اصولگرایان قبول 
دارند که اگر ائتلافی بین همه هم ممکن باشد سخت ترین کار ائتلاف 
با پایداری است. مصداق آخرین تلاش پایداری ها برای وحدت شکنی 
بین اصولگرایان انتخابات اخیر هیات رئیسه مجلس است، وقتی روح 
الله حسینیان در برابر علی لاریجانی کاندیدای ریاست می شود تا 

وزن کشی سیاسی کرده باشد. البته این تلاش بی سرانجام بود چراکه 
حسینیان عضو فراکسیون اصولگرایان مجلس است و این فراکسیون 
حدود 90 نفر عضو دارد اما او تنها 36 رای می آورد که نشان می دهد 
نماینده جبهه پایداری حتی در فراکسیون اصولگرایان مجلس نیز 
پایگاه ندارد و در برابر، لاریجانی در بین فراکسیون اصولگرایان مجلس 

نیز پایگاه دارد و آرای او فراتر از فراکسیون رهروان ولایت است.
اصولگرایان بی سر شده اند

مرحوم آیت الله مهدوی کنی و مرحوم عسگراولادی در این 
بزنگاه های حساس نقش ستونی را داشتند که اصولگرایان می توانستند 
به آنها تکیه کنند. پس از درگذشت آنها، مشکل وجود کسی که 
این جامعیت را داشته باشد و ایران و انقلاب برایش از نگرانی های 
حزبی اش جدی تر باشد و در این راستا برای وحدت بکوشد در میان 
این جریان سیاسی جدی شد. البته شاید اگر بازیگران این عرصه بهتر 
بازی می کردند امروز این مشکل آنقدر جدی نبود. کسی مثل باهنر 
که خود را کارگردان این عرصه می داند و تاکید می کند بازیگر سیاسی 
نیست، از اولین کسانی بود که نزدیکی با تندروها را در دستورکار 
خود قرار داد و اگرچه پس از مدتی از این کار دست کشید اما حالا 
کسانی هستند که راه او را ادامه می دهند. نزدیکی به تندروها باعث 
می شود که بزرگان عرصه اصولگرایی برای اینکه به تندروی متهم 
نشوند، سکوت کنند. اما هنوز ماجرا به پایان نرسیده و اصولگرایان 
می توانند بزرگترهای کارگشای خود را محور قرار دهند، تا بدن جریان 

اصولگرایی بدون سر نماند.
چه کسانی می توانند نقش سر اصولگراها را بازی کنند؟

وضعیت  از  نمایی  عنوان  به  را  نهم  اصولگرای  مجلس  اگر 

اصولگرایان در جامعه بپذیریم،  به نظر می رسد که افرادی همچون 
علی لاریجانی می توانند مشکل بی بزرگ تر بودن جریان اصولگرا را 
حل کنند، چراکه پایگاه قابل قبولی در میان مسئولان عالی کشور، 
نهادها،شخصیت های مشهور و نیزجامعه اصولگرایی دارد. علاوه بر او 
علی اکبر ناطق نوری نیز  می تواند در مناسبات اصولگرایی تاثیرگذار 
باشد.شاید شرایط امروز اصولگراها، تاوان سکوتشان در برابر تخریب 

چهره شیخ نور باشد.
چهره های مختلفی از جریان اصولگرایی بر تاثیرگذاری ناطق 
نوری و علی لاریجانی تاکید کرده اند. سید کمال سجادی، سخنگوی 
جبهه پیروان گفته است: لاریجانی از نفوذ بالایی در میان اصولگرایان 
برخوردار است. حسین سبحانی نیا، عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی در مجلس نیز می گوید: لاریجانی می تواند نقش 
مهمی در همگرایی و وحدت بین نیروهای اصولگرا برای انتخابات 

آینده ایفا کنند.
بهروز نعمتي، نماینده مردم اسد آباد در مجلس در این راستا 
خاطرنشان می کند: آقاي لاریجانی تجربه دو دوره  ریاست مجلس 
را در کارنامه خود دارد. ایشان در این دو دوره 4 ساله با توجه به 
رویکرد میانه روي و اعتدالي خود از مقبولیت قابل قبولي در میان 
اکثریت نیروهاي سیاسي برخوردار است و از این رو به نظر مي رسد 
که وي مي تواند محوریت وحدت اصولگرایان در انتخابات مجلس 

دهم را عهده دار شود.
ابوالحسن نواب، رئیس دانشگاه ادیان و مذاهب اما تنها راهکار 
به وحدت رسیدن اصولگرایان را جمع شدن حول محور لاریجانی 
می داند و برای این سخن ادله ای را بیان می کند؛ شیوه اعتدالی 
لاریجانی، اعتماد مرجعیت، علما، بزرگان دین و رهبری به او و فارغ 
التحصیل دانشگاه صنعتی شریف، باهوش، کاردان، فهیم و باتجربه 
بودن رئیس کنونی مجلس از جمله این دلیل هاست. نواب در کنار 
لاریجانی، ناطق نوری را نیز در این زمینه موثر می داند.  علي عباسپور 
نماینده دوره های چهارم، پنجم، هفتم و هشتم مجلس به محوریت 
سه فرد قائل است؛ ناطق، ولایتی و لاریجانی. او نسبت به شکل گیری 
وحدت شکننده میان اصولگرایان هشدار داده و از کسانی یاد می کند 

که در گذشته به وحدت پایبند نبوده و متحدان خود را دور زدند.
در کنار چهره های یادشده، اصولگرایان ظرفیت هایی دارند که اگر 
از آنها غفلت نکنند، شرایط از امروز بهتر می شود. جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم و جامعه روحانیت مبارز به عنوان دو مرجع روحاني 
کهن، همچنان ظرفیت ایفاي نقش محوري در این جریان را دارند. 
نقشي که در انتخابات هاي گذشته بر عهده آنها بود و اگر وحدت 
شکني تندروهایي چون جبهه پایداري نبود، نتایج مثمر ثمرتري 
داشت. اما این ظرفیت حول آیات محمد یزدي و موحدي کرماني 

همچنان بالقوه و قابل استفاده است.
اصولگرایان برای رسیدن به وحدت زمان کمی دارند و سوال 
اینجاست که آیا عقلای قوم، برای این قوم بی سر، تدبیری خواهند 

کرد؟

تماس تلفنی رئیس جمهور فرانسه با حسن روحانی:

اولاند: فرانسه همچنان منتظر 
سفر جنابعالی است

رییس جمهور در گفت وگوی تلفنی با »فرانسوا اولاند«، با تأکید بر اینکه تروریست ها با 
اقدامات خشونت آمیز خود قادر نخواهند بود، ملت ها و دولت ها را وادار به تسلیم کنند، اعلام 
کرد: ایران برای مقابله با تروریسم در عرصه جهانی، خواستار ایجاد یک جبهه متحد است.

حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در این تماس تلفنی، با 
اشاره به حوادث تلخ تروریستی در پاریس و ضرورت یکپارچگی و تمرکز بر مبارزه با 
تروریسم، گفت: تروریست ها در برابر اراده همه ملتها و دولتها هرگز نمی توانند به اهداف 

خود دست یابند.
رییس جمهور با ابراز تسلیت مجدد ملت و دولت جمهوری اسلامی ایران به  ملت و 
دولت فرانسه، اظهارداشت: تروریست های داعش با دست زدن به این حمله بسیار تکان 
دهنده، وحشیانه و نفرت انگیز، نشان دادند که همه کشورها را به مبارزه طلبیده اند و یک 

اتحاد سراسری برای مبارزه با آنها ضروری است.
روحانی تأکید کرد: برای ریشه کنی تروریسم، باید طراحی ها و برنامه ریزی های مشترک 
از سوی همه کشورها انجام گیرد. باید منابع مالی، راههای دستیابی آنها به تسلیحات 

پیشرفته و مکان هایی که آموزش های نظامی می بینند، مسدود شده و از بین بروند.  
رییس جمهور  با اشاره به شهادت 17 هزار ایرانی توسط تروریست ها در کشورمان 
تصریح کرد:  تروریست ها نه تنها به ملت فرانسه بلکه به انسانیت حمله کردند و ما به عنوان 
ملتی که با آثار شوم تروریسم آشنا هستیم، اعلام می کنیم  آماده انجام هر اقدامی علیه 

تروریست ها در هر نقطه جهان هستیم.
روحانی با اشاره به اینکه حادثه تلخ تروریستی در پاریس، کشورها را برای اتخاذ موضعی 
واحد متحدتر ساخت، گفت: امیدوارم آن دسته از کشورهایی که تلاش می کردند با استفاده 
ابزاری از تروریسم منافع خود را پیش ببرند، متوجه خطرات چنین حرکتی برای جهان 

شده باشند.
رییس جمهور همچنین تأکید کرد که جمهوری اسلامی ایران آماده همکاری های 
امنیتی و اطلاعاتی با فرانسه در روند مبارزه با تروریسم است. روحانی  در ادامه با اشاره به 
اینکه یکی از اهداف تروریست های داعش  ایجاد موج اسلام هراسی در جهان است، تصریح 
کرد: اسلام دین صلح است و با هرگونه اقدام تروریستی مخالف است و اینکه تروریست ها 

می کوشند خود را به اسلام نسبت دهند، دروغ بزرگ است.
رییس جمهور ضرورت تقویت مبارزه با گروه تروریستی داعش در سوریه و عراق را مورد 
تأکید قرار داد و گفت: از بین بردن تروریست ها در سوریه و عراق باید اولویت نخست باشد 

و باید در این عرصه با یکدیگر مشورت و همکاری کنیم.
روحانی در ادامه به روابط دوستانه ایران و فرانسه اشاره کرد و گفت: تمدن و تاریخ روابط 
دو ملت بزرگ ایران و فرانسه، با صدای بلند به ما می گوید که باید روابط مشترک را در 

همه زمینه ها توسعه دهیم.
فرانسوا اولاند رییس جمهوری فرانسه نیز با تشکر و قدردانی از ابراز تأسف دولت و ملت 
ایران در خصوص فاجعه تروریستی پاریس گفت: حمله تروریست های داعش، حمله ای به 

همه مردم جهان بود و ما باید متحد و هماهنگ با آنان در سوریه و عراق  مبارزه کنیم.
وی افزود: اولویت باید مبارزه با تروریسم در سوریه باشد.

رییس جمهوری فرانسه همچنین از بین بردن منابع مالی و تسلیحاتی تروریستهای 
داعش را ضروری دانست و گفت: تلاش می کنم همه کشورها را برای مبارزه نظامی با 

داعش متحد کنم.
وی با تأکید بر اینکه کشورش آماده گسترش روابط با جمهوری اسلامی ایران در همه 
زمینه ها است، گفت: فرانسه همچنان در انتظار سفر جنابعالی است و امیدوارم که این سفر 

هر چه سریعتر انجام پذیرد.

علی مطهری:

تخریب کنندگان هاشمی
 نتیجه عکس گرفتند

یک فعال سیاسی اصولگرا درباره آرایش سیاسی احزاب و کاندیداها در انتخابات مجلس 
دهم، اظهار کرد: این مسئله خیلی قابل پیش بینی نیست و تا حد زیادی بستگی به نوع نگاه 
شورای نگهبان دارد که چگونه صلاحیت ها را بررسی کند و اینکه چه تعداد از کاندیداهای 

مستقل بتوانند به انتخابات آتی برای رقابت راه پیدا کنند.
علی مطهری درباره آخرین وضعیت پرونده شکایت از عاملان حوادث شیراز، توضیح داد: 
از مهاجمان حادثه شیراز در حال حاضر 8 نفر در دادگاه پرونده دارند که صحبت های آنها 

همه شنیده شده و جلسه دادگاه نیز تمام شده و منتظر حکم دادگاه هستیم.
وی افزود: البته این مهاجمان در حرف هایشان از ما درخواست گذشت دارند که من نیز 
در حال بررسی درخواست آنها هستم؛ اما وکیل پرونده نوع دیگری موضوع را در رسانه ها 

عنوان کرد، که حرف درستی نبود.
نماینده مردم تهران در مجلس نهم درباره آرایش انتخاباتی و سیاسی مجلس دهم نیز 
گفت: این مسئله خیلی قابل پیش بینی نیست و تا حد زیادی بستگی به نوع نگاه شورای 
نگهبان دارد که چگونه صلاحیت ها را بررسی کند و چه تعداد از کاندیداهای مستقل بتوانند 

به انتخابات راه پیدا کنند.
وی در ادامه درباره سواستفاده های برخی از جناح ها و افراد از مفاهیم مطرح شده از 
سوی رهبر معظم انقلاب به ویژه درباره مفهوم "نفوذ" عنوان کرد: نگرانی از نفوذ اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی  دشمن از ابتدای انقلاب وجود داشته است و یک مطلب تازه ای نیست. 

نظر رهبری این بود که ممکن است از طریق برجام هم دشمن بخواهد نفوذ کند.
مطهری یادآور شد: ایشان درواقع یک هشداری دادند به مسئولان و مردم که از کشور 
مراقبت کنند، اما باید توجه داشت که مراقبت از کشور در برابر نفوذ دشمن بیشتر نیاز به 

عمل دارد تا شعار.
وی اضافه کرد: هرچند بعضی از افراد و گروه های سیاسی این مسئله - موضوع نفوذ - را 
به صورت ابزاری برای به حاشیه راندن رقیب خودشان در آورند و این بهانه ای شد برای 

بازداشت برخی خبرنگاران که طبیعتا این رفتارها درست نیست.
این فعال سیاسی اصولگرا درباره تخریب چهره های سیاسی کشور نیز اظهار نظر کرد و 

گفت: این تخریب ها معمولا اثر معکوس دارد.
مطهری در پایان خاطر نشان کرد: همان طور که دیدیم در دوره 8 ساله گذشته به مدت 
8 سال علیه آقای هاشمی تبلیغات شد و حتی عده ای سعی در حذف ایشان از انقلاب 
داشتند، اما دیدیم که کاملا نتیجه معکوس گرفتند؛ به طوری که نتیجه انتخابات سال 92 
کاملا منطبق بر مشی سیاسی آقای هاشمی و همراهانشان بود، لذا این تخریب ها به نفع 

تخریب گران نخواهد بود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

80 درصد اصلاح طلبان 
به لیست واحد می رسند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به موضوع سرلیستی برخی چهره های اصلاح طلب 
در انتخابات مجلس و در لیست های انتخاباتی، گفت: طبعا تا زمان انتخابات وضعیت مقبولیت 

کاندیدا ها در جامعه روشن تر خواهد شد؛ آنگاه می توان سرلیست را مشخص کرد.
محمدحسین خلیلی اردکانی در پاسخ به سوالی در مورد روند وحدت اصلاح طلبان در 
انتخابات آتی اظهار کرد: با توجه به مسیری که اکنون پیش می رود به نظر می رسد اصلاح 
طلبان حول محور رئیس دولت اصلاحات منسجم هستند و در استانها و شهرستانها نیز 
این رویه حاکم است. گرچه ممکن است در برخی نقاط و شهرهای کوچک با اختلاف نظر 

مواجه باشیم ولی تصور من این است که وضع غالب انسجام است.
وی تجربه انتخابات ریاست جمهوری 92 را الگوی موفقی برای اجماع میان اصلاح 
طلبان خواند و افزود: پس از ورود آقای دکتر عارف به مجموعه شورای هماهنگی اعتقادم 
بر این است که حداقل 80 درصد اصلاح طلبان کشور بتوانند به لیست واحد برسند و 

باقیمانده نیز به خاطر در نظر گرفتن احتمال برخی مشکلات در رسیدن به وحدت است.
این نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوال دیگری در مورد ائتلاف 
اصلاح طلبان و اعتدالیون در انتخابات مجلس گفت: اعتدالیون اگر بخواهند مستقل حرکت 
کنند در کلیت موفق نخواهند بود؛ گرچه ممکن است به صورت موردی در بعضی جاها 
برنده شوند اما در کل برنده نخواهند شد. لذا بهترین وضعیت این است که با اصلاح طلبان 

ائتلاف کنند و تصورم بر این است که در نهایت این اتفاق خواهد افتاد.
خلیلی اردکانی همچنین در خصوص بحث ها در مورد سرلیست اصلاح طلبان اظهار 
داشت: بنا را نباید بر سرلیستی گذاشت، بلکه باید به جلو برویم و برای جلوگیری از عدم 
اجماع نباید این بحث را مطرح کنیم. طبعا تا زمان انتخابات وضعیت مقبولیت کاندیدا ها در 

جامعه روشن تر خواهد شد؛ آنگاه می توان سرلیست را مشخص کرد.
وی در مورد پیش بینی اش از ترکیب مجلس دهم افزود: اگر انتخابات آزاد باشد 
و شورای نگهبان بهتر از قبل عمل کند و به دوران امام برگردد، قطعا بیش از دو سوم 
مجلس را اصلاح طلبان بدست خواهند آورد، اما فعلا با توجه به وضعیت موجود می 
توان گفت قطعا ترکیب مجلس فعلی به هم خواهد خورد و با اختلاف زیادی اصلاح 

طلبان بالا خواهند آمد.
خلیلی اردکانی گفت: آنچه می تواند برای کشور مشکل گشا باشد این است که اگر 
رده های بالای اصلاح طلبی با توجه به سابقه خوبی که در دوران اصلاحات و مجلس 
ششم داشته اند، در مجلس حضور یایند در بحث برنامه ریزی و نظارت می توان مجلس 
موفقی را دید؛ خصوصا آنکه از  پایگاه اجتماعی و مقبولیت قابل ملاحظه ای در جماعه 

برخوردار هستند.
وی در مورد ارزیابی اش از عملکرد دولت تدبیر و امید، شعارهای دولت را اصلاح طلبی 
دانست و یادآور شد: در بعد بین المللی دولت تاکنون به خوبی عمل کرده است، در بعد 
اقتصادی هم کارهایی کرده است که هنوز نتوانسته است پیشرفت ملموسی داشته باشد؛ 
گرچه در جلوگیری از عقب گرد عملکرد خوبی داشته است. در بعد سیاسی نیز موضع 
گیری های اخیر آقای روحانی خیلی خوب بوده است به شرطی که بتواند آن مواضع را 

دنبال کند.

اخبار

دهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی:

بابک زنجانی: با کسی شوخی ندارم!

سلایق مختلف این جریان، به رهبری عقلای قوم شان تن خواهند داد؟ 

جریان اصولگرا »سر« ندارد

 دهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی در شعبه 15 
دادگاه انقلاب به صورت علنی برگزار شد.

قاضی صلواتی در ابتدای جلسه دادگاه مواد 353، 354 و 358 
قانون آیین دادرسی کیفری را متذکر شد و سپس از متهم ردیف اول 

خواست برای ارائه ادامه دفاعیاتش در جایگاه قرار گیرد.
بابک زنجانی در بخشی از دفاعیات خود با اشاره به وام 15 یورویی 
شیخ حشر گفت: قرار شد این فرد را معرفی کنم و در خصوص این 
که این وجوه را دریافت کردم یا خیر توضیح دهم. باید بگویم که در 
تجارت افراد با اعتبار یکدیگر با هم کار می کنند و اینگونه نیست که 
برای یک مساله ای هزار بار چیزی را امضاء کنند، حتی الان ممکن 
است من تلفن را بردارم و صحبتی کنم و میلیون ها و میلیاردها تومان 

پول جا به جا شود.
وی ادامه داد: اگر اینگونه نبود که وزارت نفت یک میلیارد و 400 
میلیون یورو را به حساب من واریز نمی کرد. این آقا آدم بزرگی است و 
نمی توانم به وی بگویم بیاید و در دادگاه حاضر شود و جواب بدهد؛ زیرا 
که وی آدم سیاسی و بزرگی است، اما می توانم دو کار را انجام دهم. 

شاید وی از پولش بگذرد اما حاضر نیست وارد حاشیه شود.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی خاطرنشان کرد: اول این که 
می توانم با او هماهنگ کنم شخصی مورد اعتماد از سوی دادگاه با او 
جلسه داشته باشد و تمام سئوالات مورد نظر دادگاه را پاسخ دهد. دوم 
این که می توانم این هماهنگی را انجام دهم و به صورت غیرعلنی و در 
ساعت مشخص ارتباط ویدئو کنفرانسی با این شخص برقرار شود و 
تمام سئوالات شما را پاسخ دهد. وی اضافه کرد: مبلغ 6 و نیم میلیون 
یورو و معادل 67 میلیارد تومان به بانک مسکن به صورت دستی که 
شرح آن را قبلا گفتم پرداخت کردم و قرار شد بانک مسکن طی چند 

روز آن را عودت دهد.
وی ادامه داد: شرکت های من در روزهای پنجشنبه و جمعه 
تعطیل بودند، اما دقیقا تاریخ روزی که به کیش رفتم و پول را از شعبه 
ونوس کیش پرداخت کردم مشخص است. اگر کسی بخواهد ملک و 

املاک بگیرد برای این کار عجله نمی کند.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی اظهار کرد: در آن ماجرا 
بازپرس پرونده بانک مسکن آقای »پ« بود و به آنها مهلت داده بود 
تا روز شنبه پول را بازگردانند، در غیر این صورت بازداشت می شوند. 
همچنین در کیفرخواست آقایان عنوان کردند که این 67 میلیارد 
را به صورت دستی گرفتند و این پول مربوط به رییس بین المللی 

بانک بوده است.
وی با بیان اینکه این ادعای مسئولان بانک مسکن درست نیست 
گفت: جای خوشحالی دارد که اعتراف کردید 67 میلیارد بدهکارید. 
قبل از پرداخت این وجه بابت فروش گازوئیل به صندوق ایران و 
عربستان تعدادی سفته به مبلغ 41 میلیارد و 700 میلیون تومان 
به بانک مسکن دادم و آقایان 28 میلیارد تومان به من دادند. بعد از 
پرداخت 67 میلیارد، بعد از 4 سال بانک مسکن که این وجه را وجه 
شخصی عنوان کرده موضوع را پیگیری کرد و با توجه به محرز بودن 

این ها را بر عهده گرفتند.
بابک زنجانی با بیان اینکه بارها نامه نگاری کردم تا پولم را پس 
بگیرم گفت: این نامه نگاری ها آنقدر زیاد بود که حاضر شدم جای 
پول اموال ملکی از آنها بگیرم. آقایان تعدادی ملک را معرفی کردند که 
صاحب ملک نامه ای داده مبنی بر این که بانک حاضر است اموال را 
67 میلیون تومان به من بدهد، اما متوجه شدم ملکی را در شهرک 

غرب به فرد دیگری واگذار کرده اند.
وی خاطرنشان کرد: گفتیم اگر این کار را بکنید مجبوریم حکم 
توقیف بگیریم و در همین راستا حکمی از محاکم خارجی گرفتم و از 
وکیلم خواهش می کنم حکم یک میلیاردی محکومیت بانک مسکن 
را به این بانک ابلاغ کند و فقط 17 روز مهلت دارند. من نه با کسی 

بازی می کنم و نه شوخی دارم.
بابک زنجانی ادامه داد: جمعا 91 و نیم میلیون یورو کارت به بانک 
مسکن داده ام و بانک مسکن از این تعداد 48 میلیون یورو استفاده 
کرده و در مورد الباقی چون پول نداشت کارت ها را به من بازگرداند؛ 
لذا در این خصوص با هم تسویه هستیم و مطالبه ای از هم نداریم. در 
رابطه با نصب دستگاه کارت های اعتباری که مدعی شده بودند که 
بابت آن 16 میلیون تومان پول دریافت کرده ام باید بگویم اگر فکر می 

کنید این 16 میلیون خیلی برایتان سخت است آن را بر می گردانم.
وی خاطرنشان کرد: وکیل بانک مسکن مدعی شد که بابک 
زنجانی پاسخ تلفن مسئولان بانک را نمی داده، این حرف کذب 
محض است؛ زیرا من دنبال پولم بودم و چگونه می شود جواب تلفن 
را ندهم. در کیفرخواست نیز بارها به ارتباط سوئیفتی بین بانک مالزی 
و بانک مسکن اشاره شده است. وکیل بانک مسکن در بخش دیگری 
از صحبت هایش مدعی شد که مصوبه وزرای وقت یکی از دلایل 
اعتماد بانک مسکن به بابک زنجانی بود. باید بگویم این مساله نیز 
نادرست است؛ زیرا مصوبه در تاریخ تیر ماه 91 صادر شده، اما کارکرد 
بانک مسکن مربوط به قبل از این تاریخ است و اصلا به این مساله 

ربطی ندارد.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی ادامه داد: اینکه گفته شد 
به خاطر 60 درصد سهم بانک ملت در بانک مالزی، بانک مسکن 
حاضر به همکاری با من شد نیز دروغ است؛ زیرا وقتی بانک مسکن 
می خواست با من فعالیت داشته باشد از بانک مرکزی استعلام گرفت 

و بانک مرکزی اجازه کار محدود به او داد. بانک مسکن یک میلیارد 
یورو از من پول سپرده گرفته و روی حساب سپرده من برگه مسدودی 
داده و اعلام کرده بودند که یک میلیارد یورو از حساب وی نزد این 
بانک مسدود است که این برگه را در روزهای آخر از بانک ملت گرفته 

و به شما دادم.
متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد نفتی خاطرنشان کرد: 
این مبلغ ماهها نزد بانک مسکن موجود بود اما بعد از تحریم اعتراض 
می کنند که چون تحریم شدیم شما منشاء ندارید. در حالی که بانک 
مسکن با این پول رتبه ارزی خود را افزایش داد و حتی یادم است در 
روزنامه ها نیز این مطلب را بیان کردند که بانک مسکن یکی از بانک 

هایی است که رتبه ارزی خود را افزایش داده است.
وی خاطرنشان کرد: مسئولان بانک ملت در حساب یوان چین، 
لیر ترکیه و یورو خود حدود 100 میلیون یورو پول نزد بانک مالزی 
واریز کردند و به دلیل اینکه من از آن ها 65 و نیم میلیون یورو طلبکار 
بودم به بانک مالزی دستور دادم تا سقف 65 و نیم میلیون یورو از این 

مبلغ به بانک مسکن پرداخت کند.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی با بیان اینکه اگر می 
خواستم کلاه شان را بردارم همه 100 میلیون یورو را بر می داشتم 
گفت:  اگر درست توجه کنید می بینید که هیچ حسابی با هم نداریم؛ 
زیرا 65 و نیم میلیون یورو در حساب بانک مسکن در مالزی وجود 

دارد و من هم 65 و نیم میلیون یورو از شما می خواهم.
بابک زنجانی اظهار کرد: من از شما ملکی نمی خواهم؛ زیرا شما 
آن املاک را فروخته اید. مثلا ملک شهرک غرب را به آقای »ث« 
داده اید و سه ملک دیگر را در اختیار یک از ارگان ها و یکی دیگر را 
در اختیار آقای »م« گذاشته اید. من چگونه می توانم به دنبال املاکم 
بروم و آن ها را به نفت بدهم. یکی دیگر از املاکی که به من معرفی 
کردید ملک امیرآباد است، ملک امیرآباد ملکی است که بانک تجارت 

نیز از آن طلبکار است.
وی ادامه داد: من خواستار بازگرداندن پولم از سوی مسئولان بانک 
هستم. آن ها مدعی شدند به رغم واریز 442 میلیارد ین ژاپن بابت 
تامین اجتماعی به حساب این بانک آن ها حساب ین ژاپن نداشتند. 
باید بگویم که بانک مسکن از طریق پیام 999 درخواست گشایش 
حساب کرده و حساب افتتاح و ابلاغ شد که نامه آن هم موجود است.

وی گفت: مگر می شود پول را بدون حساب به کسی داد. اگر 
مسئولان بانک مسکن ناراضی بودند وجه را عودت می دادند. وقتی 
شما وجه را دریافت و آن را قبول کردید و تاییده آن را به سازمان تامین 
اجتماعی دادید باید پاسخگوی مشتری باشید. شما که نمی توانید پول 
را از حساب فردی بردارید و بگویید چون تحریم شده ایم دیگر نمی 
توانیم آن را پس بدهیم. بانک مالزی در تاریخ دی ماه 91 تحریم و به 
مدت 15 روز بعد سوئیفت آن قطع می شود، در حالی که دستور بانک 

مسکن برای پرداخت پول 21 فروردین سال 92 بوده است.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی با بیان اینکه چون سوئیفت 
قطع بود پیام را به صورت ایمیلی فرستاده بودند مدعی شد: گفتند این 
وجه را به بانک میتسوبیشی ژاپن ارسال کنیم، از طرف دیگر حساب 
بانک مسکن در آن زمان در بانک میتسوبیشی ژاپن قابل استفاده نبود 
و این درخواست ها فقط یک نمایش بود. باید بگویم که بانک مسکن 
این روزها دست پیش گرفته و شکایت بی منطقی را مطرح کرده و 
می خواهد از این طریق از دیون خود نسبت به شرکت sct و تامین 
اجتماعی شانه خالی کند. ما به دنبال ضرر رساندن به بانک مسکن 
نیستیم و بارها اعلام کرده ایم وجه یک میلیارد یورویی سپرده را به 

من بازگردانند، من آن را قبول می کنم.
بابک زنجانی ادامه داد: از طرف دیگر سازمان تامین اجتماعی چک 
های خود را می خواهد و مبلغ 4 میلیارد یورو مربوط به سازمان تامین 
اجتماعی است که از حساب برداشته شده است، در حالیکه تامین 
اجتماعی به من چیزی نداده که بخواهم به آن بدهکار باشم. بانک 
مسکن 4 میلیارد یورو را به کسی ندهد و آن را به من بازگرداند تا من 

نیز چک های این آقایان را بدهم.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی ادامه داد: اگر بانک مسکن 
در موعد مقرر اقدام نکند تامین اجتماعی با شکایت خود مبلغ 4 
میلیارد یورو را از بانک مسکن وصول خواهد کرد و یک میلیارد نیز 

باید از سوی این بانک به شرکت sct پرداخت شود.
وی با ارائه پیشنهادی ادامه داد: پیشنهاد من این است تفاهم نامه 
سه جانبه بین بانک مسکن، سازمان تامین اجتماعی و من منعقد شود 
تا بر اساس آن پول خود را از بانک مسکن پس بگیرم و چک های 

سازمان تامین اجتماعی را عودت دهم.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی مدعی شد: اگر کسی 
قصد کلاهبرداری داشته باشد در تفاهم نامه چنین مطلبی را قید 
نمی کند، ضمن اینکه برنامه امضای تفاهم نامه بوده نه مباینه نامه؛ 
بنابراین لیست 138 شرکت لیست پیشنهادی به من بوده است. دلیل 
اصلی اینکه به سازمان تامین اجتماعی رفتم این است که می خواستم 
شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی را بگیرم و با قشم ایر و شرکت 
هواپیمایی اونی ایر ترکیه ادغام کنم؛ زیرا شرکت هواپیمایی جمهوری 
اسلامی شرکتی ضرر ده بوده و این شرکت را چهار بار در روزنامه به 

مزایده گذاشتند، اما هیچ کس آن را خریداری نکرد.
وی تصریح کرد: وجه این تفاهم نامه به حساب سازمان تامین 
اجتماعی نزد بانک مسکن واریز و سازمان تامین اجتماعی از این بانک 

نامه تائید واریز وجه را دریافت کرد. در تفاهم نامه قرار بود یک فقره 
چک به من بدهند اما من با آقای »ح.ف.ه« صحبت کردم و به او گفتم 
که تامین اجتماعی نامه تائید را گرفته و چون وضعیت این سازمان 
مشخص نیست و هر روز با هم دعوا دارند چک وجه واریز شده را 

دریافت کنند.
بابک زنجانی با بیان اینکه از »ح.ف.ه« خواستم به جای یک فقره 
چک 5 فقره چک از آن ها بگیرم ادامه داد: این کار به این دلیل بود 
که در روند خرید شرکت ها هر جا که نیاز شد از چک ها استفاده 
کنیم. این چک ها فقط ضمانت است و به حساب ریالی صادر شده 
است. سازمان تامین اجتماعی در حساب ریالی خود مبلغ ارزی 
چک را نوشته و آن را تبدیل به ین ژاپن کرده که این خود به نوعی 

کلاهبرداری است، اما ما چیزی نگفتیم.
وی ادامه داد: علت اینکه امروز مبلغ تبدیل شده 2 میلیارد بیشتر 
از رقم تفاهم نامه است به دلیل تفاوت نرخ ریال با ین ژاپن است و 
شاهد امروز این تفاوت به ده میلیارد هم برسد. همچنین باید بگویم 5 
فقره چک نزد من بود و زمانی که تحریم شدم 15 روز تا قطع شدن 
سوئیفت مهلت داشتم. با وزیر وقت نفت تماس گرفتم که اگر حساب 
شرکت HK که آن هم نیز تحریم شده بود فعال شود گرفتاری پیش 
می آید؛ بنابراین به وزیر وقت نفت گفتم 4 میلیارد یورو در تامین 
اجتماعی اعتبار دارم و از او خواستم با رییس تامین اجتماعی صحبت 
کند تا از این مبلغ 2 میلیارد یورو به شرکت HK واریز شود و من نیز 

معادل 2 میلیارد یورو از چک ها را برگردانم.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی مدعی شد: وزیر وقت نفت با 
مدیرعامل وقت تامین اجتماعی تماس گرفت و جلسه ای را گذاشتند 
که قرار شد چک ها را به مقدار 2 میلیارد یورو به وزارت نفت بدهم 
و وزارت نفت نیز به تامین اجتماعی بدهد تا وی امضاء کند. در این 
خصوص از رئیس جمهور وقت و بانک مرکزی اجازه گرفته شد تا 
اینکه مرتضوی این مسخره بازی را در آورد و دستگیر شد. به گزارش 
ایسنا، بابک زنجانی ادامه داد: وقتی مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی 
را دستگیر کردند چک ها ماند و وقتی آزاد شد نمی توانستیم او را پیدا 
کنیم. وزیر نفت از طریق رییس جمهور وی را پیدا کرد، ولی مدیرعامل 
سازمان تامین اجتماعی به ما گفت که امضاهایش فاقد اعتبار است. 
از این 5 فقره چک، 4 فقره چک در اختیار وزارت نفت است که روی 

پرونده وجود دارد و یک فقره دست من بود که آن را به دادگاه دادم.
متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد نفتی با بیان اینکه 4 بار 
به تامین اجتماعی نامه زدم که توافق کنیم تا 4 میلیارد یورو را به من 
بازگردانند و چک ها را بگیرند گفت:  بعد از تغییر دولت سازمان تامین 
اجتماعی نامه زد که چک ها امانی است و من به آن ها پاسخ دادم که 
چک امانی در نزد من وجود ندارد، بلکه این چک در مقابل وجوهی 
است که به حسابتان واریز کردم؛ بنابراین از سازمان تامین اجتماعی نه 

پول و نه شرکتی گرفته ام.
وی ادامه داد: اگر می خواهند این موضوع را حل کنند بیایند با 
هم توافق کنیم و بانک مسکن پول های من را بازگرداند و من نیز 
چک های تامین اجتماعی را پس بدهم تا بانک مسکن به زندگی 

خود برسد.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی تصریح کرد: بانک مرکزی 
برای اینکه جواب بازپرس را بدهد نامه ای به مدیر سوئیفت در منطقه 
مورد نظر ارسال می کند که در جواب این نامه آمده موسسه سوئیفت 
هیچ شرکتی در زیرمجموعه خود ندارد و سوئیفت نمی تواند مثل 

یک بانک عمل کند.
به گزارش ایسنا، در ادامه جلسه دادگاه قاضی صلواتی از بابک 
زنجانی خواست دفاعیات خود را قرائت کند و درباره جزئیات سوئیفت 

و چگونگی این شرکت توضیحی ندهد.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی گفت: سوئیفت منابع مالی 
بزرگی دارد و اینکه بگوییم کار مالی انجام نمی دهد اشتباه است. 
همچنین عنوان شده شرکت SCT به عنوان یک شرکت در سوئیفت 
ثبت نشده و من را به دخالت در امور بانکی متهم می کنند که این 
درست نیست. ما به عنوان یک شرکت در سوئیفت ثبت شده ایم و 
شرکت سوئیفت نیز طی نامه ای این مسأله را عنوان کرده است، در 

حالیکه شرکت SCT از طریق سوئیفت به بانک ها وصل شده است.
ساعت 10:30 رییس شعبه 15 دادگاه انقلاب اعلام تنفس کرد 

و ادامه دفاعیات متهم ردیف اول به بعد از پایان تنفس موکول شد.
نجفی نماینده دادستان در ادامه از بابک زنجانی سئوال کرد که آیا 
شما مجوز سوئیفت در دبی یا کیش را داشته اید؟ و آیا آی وان توانایی 

نگهداری وجوه در خود را دارد؟
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی در پاسخ گفت: بله هم در 
ایران و هم در دبی مجوز داشته ام که در همین جا نماینده دادستان 
گفت که گزارش های بانک مرکزی حاکی از این است که شما هیچ 

مجوزی نداشته اید.
بابک زنجانی پاسخ داد: داشتن خط سوئیفت نیاز به داشتن مجوز 
از هیچ بانک مرکزی در دنیا را ندارد. خط سوئیفت مانند این است 
که من بگویم ایمیلی دارم و شما بگویید باید از بانک مرکزی مجوز 
می گرفتم؛ بنابراین نیازی به مجوز نبود. اگر هم نیاز داشت شرکت 
AEG در تهران به ما مجوز نمی داد. یکی از کارشناسان بانک مرکزی 
از قاضی صلواتی اجازه خواست تا در رابطه با خط سوئیفت توضیحاتی 

را به صورت پاورپوینت ارائه کند.

کارشناس بانک مرکزی در این خصوص بیان کرد: موسسه 
سوئیفت یک موسسه جهانی ارتباطات مالی بین بانکی است و مقایسه 
این سیستم با ایمیل کار درستی نیست. اتصال مستقیم به سوئیفت 
مخصوص نهادهای مالی است و شرکت ها به صورت مستقیم نمی 
توانند به سوئیفت متصل شوند. بخش پیام رسانی MT بسیار مطرح 
است و عمده پیام هایی که بانک ها و موسسات مالی و همچنین 
شرکت SCT از آن استفاده کردند. پیام های گروه یک، دستور 

پرداخت است.
وی روش های اتصال به شبکه سوئیفت را دارای سه طبقه بندی 
عنوان کرد و گفت :  روش اول مربوط به موسسات مالی تحت نظارت 
بانک مرکزی هر کشور. روش دوم موسسه مالی خارج از تحت نظارت 
و روش سوم مربوط به نهادهای مالی تحت مدیریت بانک های دیگر 
است که شرکت سورینت از روش سوم استفاده می کرده که فقط می 

توانسته به اشخاص مشخص در گروه پیام بفرستد.
کارشناس بانک مرکزی گفت: شرکت AEG یک شرکت لبنانی 
است که ریاست آن را آقای »ح.ق« بر عهده دارد. این شرکت در سال 
87 مکاتبات لازم را برای الحاق سورینت به سوئیفت انجام می دهد و 
بانک انصار را ترغیب می کند که گروه درست کرده و شرکت سورینت 
را به این گروه دعوت کنند تا بتوانند سورینت را به سوئیفت متصل 

کنند.
وی گفت: آقای »ح.ق« برای انجام این کار به بانک سامان و بانک 
توسعه صادرات نامه ای می زند اما وقتی این دو بانک امتناع می کنند 
از بانک انصار می خواهد چنین گروهی را تشکیل دهد که در این جا 
بابک زنجانی گفت:  بانک توسعه صادرات از این کار امتناع نکرد و بیش 
از 50 یا 100 مورد به آن ها پیام ارسال کردیم و فقط بانک سامان 

بود که امتناع کرد.
کارشناس بانک مرکزی در پایان گفت: شرکت سوئیفت درآمد 
بالایی از طریق پیام رسانی دارد و هر بانکی که پیام بیشتری به 

سوئیفت ارسال کند در این شرکت سهام بیشتری دارد.
نجفی نماینده دادستانی تهران پس از پایان اظهارات کارشناس 
بانک گفت: بابک زنجانی مدعی است که درباره سوئیفت از ایران و 
امارات مجوز داشته است. اما آنچه که مشخص است این است که 
شرکت بابک زنجانی تنها به عنوان یک زیرمجموعه از خدمات دیگر 
بانک ها استفاده می کند. شرکت AEG طی نامه ای اعلام می کند 
بابک زنجانی به دلیل عدم دریافت مجوز از بانک مرکزی هیچ گاه 
اجازه اتصال به بانک ها را نیافته است و اگر پیامی در این گروه صادر 

شده، واقعی نیست.
بابک زنجانی ادامه داد: گفته شد آقای »ح. ف. ه« مرا به بانک ملت 
معرفی کرده، در حالی که از قبل در سال 88 بیش از 300 میلیون 
یورو در حساب بانک ملت شعبه کیش پول داشتم. بانک ملت برای 
اینکه بتواند سپرده های من را حفظ کند تقاضا داشته با من مشارکت 
کند؛ بنابراین آقای »ح. ف. ه« وسیله  معرفی من به بانک ملت نبوده و 

من از قبل با این بانک در ارتباط بودم.
این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی گفت: بانک ملت تقاضا 
داشت بتواند با بانک های خارجی کار کند. به مشتریان خود خدمات 
بهتری بدهد. من سهام بانک مالزی را که کل آن 4 میلیون دلار بود 
خریداری کرده بودم و به مبلغ 90 میلیون دلار به بانک ملت نفروختم 

و این که این مساله مطرح شده فقط یک توهم است.
وی گفت: سرمایه  بانک مالزی و بانک تاجیکستان بعد از یک سال 
با کارهایی که من انجام دادم و ساختمان ها و خانه هایی که خریده 

بودم به 104 میلیون دلار افزایش یافت.
بابک زنجانی ادامه داد: 60 درصد سهام این بانکها طبق محاسبه با 
درصد سود حدود 90 میلیون دلار می شد که به بانک ملت فروختم؛ 
بنابراین اینگونه نبود که بانک ملت 60 درصد سهام بانکی که 4 میلیون 
دلار ارزش دارد را 90 میلیون دلار بخرد. بلکه این بانک 104 میلیون 

دلار ارزش داشت و 60 درصد سهام آن 90 میلیون دلار می شد.
این متهم نفتی خاطرنشان کرد: بانک ملت برای اینکه 60 درصد 
خود را به من پس بدهد پول نداشته و به همین دلیل در حساب های 
خود من را بدهکار کرده و من ماهها طول کشید تا سهم 60 درصد 
خود را گرفتم. حتی گفته اند که من از اعتبار بانک ملت استفاده کردم، 
در صورتی که قبل از سال 88 کار می کردم و آن موقع بانک ملتی 
وجود نداشت. بابک زنجانی بیان کرد: در کیفرخواست پرونده از ویزا 
کارت و مسترکارت صحبت شده که اصلا ربطی به این پرونده ندارد. 
آقایی به نام »م« آمد و گفت که می خواهد کارخانه ای در شهرستان 
بهارستان تهران راه اندازی کند که این کارخانه تولید لوله های نفتی را 
انجام می داد. آدم های مختلفی به من توصیه کردند که به او کمک 
کنم تا دستگاههای مورد نیاز کارخانه را از هلند وارد کشور کند، در 

نتیجه این کار را پذیرفتم.
 sct این متهم پرونده موسوم به فساد نفتی ادامه داد: شرکت
ال سی هایی را خرید و برای این آقا تمام دستگاهها را خریدند که 
حدود 10 میلیون یورو برای این کار هزینه شد. در این موضوع من 
بدهکار نیستم بلکه بانک به من بدهکار است و بانک بازکننده ال سی 
می گوید در دبی پول ندارد. آیا شما به این بانک بازکننده ال سی که 

می گوید پول ندارد می گویید پشتوانه و منشاء ندارد؟
بر اساس این گزارش، جلسه بعدی دادگاه امروز )چهارشنبه( برگزار 

شد. 
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بار خدايا! از تو درخواست مى كنم 
كه تا زنده هستم، زندگى ام را در رفاه و آسايش 

قرار دهى، به طورى كه با آن بر طاعت تو توانا باشم 
و به خشنودى )/ بهشت( تو نايل آيم.

چهارشنبه - بیست و هفتم آبان ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3870 روزنامه

در نظر دارد یک دستگاه خودروی سواری پژو 405 نقره ای دوگانه سوز را از طریق 
مزایده عمومی به فروش برساند.

- ضمانت شرکت در مزایده: ضمانتنامه بانکی به مبلغ 5/000/000 میلیون ریال تعیین 
می گردد.

- محل، زمان و آخرین مهلت دریافت اسناد: بلوار 15 خرداد کوچه 7/1 دبیرخانه 
مناقصات اداره کل ، همه روزه بجز ایام تعطیل در ساعت اداری و تا پایان وقت اداری 

1394/09/05 می باشد.
- تحویل اسناد و محل آن: تا پایان وقت اداری مورخ 1394/09/15 در محل فوق می 

باشد.
- زمان و محل بازگشایی اسناد: اسناد مناقصه در ساعت 10 صبح مورخ 1394/09/16 

در اتاق جلسات اداره کل باز می شود.
شرکت برای کارمندان دولت بلامانع است.  -

هزینه آگهی مزایده بر عهده برنده مزایده می باشد.  -

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری استان قم

اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم

آگهی مزایده عمومی

برادرگرامی جناب آقای حسن صبوری
بدینوسیله انتصاب شایسته جنابعالی را به سمت 

 سرپرست اداره کل راه وشهرسازی استان قم
 تبریک و تهنیت عرض نموده و از خداوند باری تعالی توفیقات روز افزونتان را 

آرزومندیم. رجاء واثق داریم که دراین عرصه جدید نیز همچون عرصه های دیگر 
خدمتگزاری به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران کماکان موفق، مؤید و پیروز باشید.

احمدمحمودنژاد رییس اسبق اتحادیه املاک استان قم و مدیرعامل شرکت تعاونی انبوسازان رایحه و 
شرکت صنیع زمان و جمعی ازفعالان سیاسی واقتصادی صنعت ساختمان و حقوق شهروندی استان قم 

پیام  تبریک

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی فرش دستباف استان قم 
پیش از ظهر دیروز با حضور استاندار، رئیس مرکز ملی فرش ایران، 
رایزن سفارت ژاپن در ایران به همراه جمعی از مقامات استانی در 

محل نمایشگاه دائمی استان قم افتتاح شد.

استاندارقم:
 بزودی شاهد شکوفایی 

در صادرات فرش قم خواهیم بود
استاندار قم در این مراسم گفت: با فضای بازی که در روابط 
بین الملل بوجود آمده است شاهد رشد و شکوفایی در صادرات 

فرش قم خواهیم بود.
سید مهدی صادقی اظهارداشت: ویژگی هنر فرش، پایداری و 
اصالت است و در واقع اگر صنعت، اقتصاد و فرهنگ را در فرش 
محاسبه کنیم آن چه که بیشتر برجسته می شود هنر انسانی 

است که در تمدن این مرز کهن وجود دارد.
وی بیان داشت: همه دست اندرکاران فرش شامل تولید 
کنندگان و صادرکنندگان باید همت بالا داشته باشند که هنر 
و فرهنگ فرش را که تا به این جا برغم همه دشواری ها حفظ 

شده اند را پاس بدارند.
وی اظهار داشت: برخی کشورهای دیگر خواستند از طریق 
همانندسازی هنر فرش ایران روی اقتصاد خود کار کنند اما 

نتوانستند اصالت و ریشه هنر فرش ایران را تغییر دهند.
استاندار قم این استان را در زمینه فرش ابریشم بی نظیر ذکر 
کرد و افزود: یکی از کارهایی که به صورت جدی باید به آن توجه 
شود ادامه انسجام، هماهنگی و همکاری خوبی است که در بین 

مجموعه گرداننده کار فرش در استان وجود دارد.
وی ادامه داد: این انسجام یکی از ویژگی های مهم موفقیت 
مجموعه فرش قم است که برغم همه مشکل ها و گرفتاری ها 
شاهد آن بوده ایم و فهم دقیقی از این هنر وجود دارد و شاهد 
تحولات جدی در این عرصه هستیم که نشان از فهم عمیق و 

درک درست از هنر فرش دارد.

رئیس مرکز ملی فرش ایران خبرداد:
صادرات ۲ هزار و ۶۰۰ تن فرش دستباف ایران

رئیس مرکز ملی فرش ایران نیز در این مراسم از صدور نزدیک 
به 2 هزار و 600 تن فرش دستباف ایران به کشورهای خارجی 

طی هفت ماهه نخست سال خبر داد.
حمید کارگر گفت: متأسفانه تحریم ها منجر به صادر نشدن 
فرش به آمریکا شده بود که پس از توافق وین شاهد حضور 
گسترده فرش ایران در بازار آمریکا خواهیم بود؛ هرچند در دوره 
تحریم کشورهای هند و پاکستان در آمریکا فعالیت گسترده ای در 

زمینه فرش داشته اند.
وی گفت: صنعت فرش ابریشم یک هنر ملی است که ارزش 

آن با هیچ مبلغ اقتصادی قابل مقایسه نیست.
رئیس مرکز ملی فرش ایران با اشاره به زمینه سازی وزرات 
صنعت، معدن و تجارت برای حضور گسترده در بازار آمریکا، 
افزود:   پس از رصد بازار آمریکا حضور قدرتمندی در بازار این 
کشور خواهیم داشت زیرا یکی از راهکارهای افزایش صادرات 

فرش، راهیابی به بازار آمریکا است.

وی بیان کرد: اردیبهشت ماه سال آینده در جزیره کیش 
برخی از تاجران آمریکایی برای آشنایی با صنعت فرش ایران 

حضور می یابند.
کارگر ادامه داد: مقدمات حضور تاجران فرش ایران سال آینده 
در نمایشگاه آنتلایا با مشارکت دولت و بخش خصوصی در حال 

فراهم شدن است.
وی گفت: فرش زمینه اشتغال زایی بسیاری را فراهم می سازد 
و تنها با پنج میلیون تومان مواد اولیه می توان زمینه اشتغال را در 

حوزه فرش فراهم ساخت.
فرش سفیر فرهنگی ایران است

رئیس مرکز ملی فرش ایران اظهار کرد: فرش علاوه بر اینکه 
حوزه اقتصادی است، نقش فرهنگی و هنری بسیاری دارد زیرا 
سفیر فرهنگی ایران در سایر کشور ها محسوب می شود، همچنین 

اتحاد و پیوستگی میان فرشبافان ایرانی زبانزد است.

وی ادامه داد: متأسفانه برخی از کشور ها از  شناسنامه نداشتن 
فرش ایرانی سوء استفاده کرده اند که برای جلوگیری از این امر 
ثبت جهانی فرش منطقه های جغرافیایی ایران در سازمان جهانی 
مالکیت معنوی انجام شد و 15 منطقه ایران به ثبت سازمان 

جهانی مالکیت معنوی رسیده اند.
وی اضافه کرد: شناسنامه دار کردن فرش جزو برنامه های 
اولویت دار محسوب می شود تا فرش ایران دارای گواهی اصالتی 

شود.
500 هزار قالیباف تا کنون بیمه شده اند

کارگر، بزرگ ترین دغدغه فعالان عرصه فرش را بیمه عنوان 
کرد و افزود: متأسفانه بیمه بافندگان به مشکل بزرگی تبدیل 
شده است که به دلیل اینکه اعتبار آن باید سالانه توسط مجلس 
تصویب شود، مشکلاتی ایجاد شده و تاکنون 500 هزار قالیباف 

بیمه شده اند و 500 هزار نفر نیز از خدمات بیمه بی بهره اند.
وی بیان کرد: نزدیک به 2 هزار و 600 تن فرش دستباف 
ایران به ارزش 142 میلیون دلار به 80 کشور خارجی طی هفت 
ماهه نخست سال صادر شده است که سهم عمده ای از صادرات 

را تشکیل می دهد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان عنوان کرد:
فرش جزء 1۰ کالای برتر صادراتی استان قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز در این 
مراسم گفت: صادرات استان از ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه، 
در مقیسه با مدت مشابه در سال 93 بیش از 20 درصد رشد 
داشته است که فرش جزء 10 کالای برتر صادراتی استان قم 

به شمار می آید
احمد ذاکری بیان داشت: در استان قم تعداد 300 پروانه فعال 
واحدهای تولیدی فرش صادر شده و این 300 پروانه، اشتغال 40 

هزار تن را به خود اختصاص داده است.
وی افزود: با توجه به رکودی که پس از تحریم ها بوجود آمده 
است از تعداد 40 هزار تن سهم اشتغال بخش فرش استان قم، 

تعداد 28 هزار تن شاغل هستند اما رویکردی که اقتصاد کشور 
در شرایط پساتحریم دارد فرصت مناسبی را برای صادرات فرش 

بوجود آورده است.
وی گفت: از کل تعداد کارت های بازرگانی صادر شده برای 
صادرات قم، 28 هزار کارت به صادرات فرش اختصاص داشته 

است.
ذاکری، اعضای اتحادیه روستایی بافندگان فرش در استان قم 
را 500 تن عنوان کرد و افزود: تعداد کارگاه های فعال خانگی 
استان قم 20 هزار واحد است و با توجه به موقعیت شهر مذهبی 

قم باید از این گونه شغل های خانگی حمایت بیشتری شود.
وی با اشاره به این که در استان قم 12 هزار بافنده بیمه شده 
اند ابراز داشت: در سال گذشته در بحث بیمه بافندگان پیگیری 
های بسیاری خوبی انجام دادیم و باید نزدیک به 10 هزار تن 
دیگر به این جمع اضافه شوند و در این مساله یکی از دغدغه ها 

محدودیت منابع مالی تامین اجتماعی است.
ذاکری افزود: کشورهای هدف صادرات فرش ایران بیشتر 
شامل ژاپن، لبنان، روسیه، عربستان، چین و هنگ کنگ هستند 

این در حالی است که به دلیل تحریم، بازار بسیاری از کشورهای 
اروپایی را از دست دادیم ولی دوران پساتحریم موقعیت های ویژه 

ای را برای صادرات فرش قم فراهم می کند.
وی تاکید کرد: با بررسی کارشناسی انجام شده، هیچ کالایی به 
اندازه فرش ارزش افزوده ایجاد نمی کند و اگر دولت در این بخش 
سیاست گذاری درستی داشته باشد در چارچوب اقتصاد مقاومتی 

به دستاورد های خوبی خواهیم رسید.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم بیان داشت: 
پس از فراخوان نمایشگاهی که امروز شاهد افتتاح آن هستیم، 
حداقل 300 درخواست ایجاد غرفه انجام شد اما به دلیل مشکل 
مکان، تنها 140 تولید کننده فرش در این مجموعه نمایشگاهی 
جای داده شدند از این رو ایجاد نمایشگاه دائمی فرش را با جدیت 
پیگیری می کنیم که مطالبه جدی اتحادیه تولید کنندگان فرش 

استان است.
وی ادامه داد: ایجاد نمایشگاه دائمی فرش، جزء مصوبات سفر 
رهبر معظم انقلاب به قم است که تا کنون 55 درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و امسال سه و نیم میلیارد تومان از اعتبارات سفر 

دریافت کرده ایم.
وی یادآور شد: تمام همت خود را بر آن گذاشته ایم که 
نمایشگاه فرش بین المللی قم تا پایان سال به بهره برداری برسد 

تا فرصتی مطلوب برای تولید کنندگان فرش استان قم باشد.

رئیس اتحادیه فرش دستباف استان قم:
 1۰ درصد از صادرات فرش کشور متعلق به قم است

رئیس اتحادیه فرش دستباف استان قم نیز در این مراسم  
گفت: نمایشگاه فرش دستباف استان از 26 آبان ماه تا سی ام آبان 
ماه به مدت پنج روز دایر است و علاقه مندان می توانند از ساعت 

15 تا 21 از آن بازدید کنند.
غلامرضا اخوان افزود: این نمایشگاه ویژه تولیدکنندگان استان 
قم است که شرکت کنندگان در 140 غرفه به ارائه محصولات 
خود پرداخته اند، این در حالی است که نزدیک به 300 متقاضی 

برای حضور در نمایشگاه داشتیم اما با توجه به محدودیت فضا تنها 
همین تعداد غرفه برپا شد. وی گفت: در این نمایشگاه فرش تمام 
ابریشم نفیس با ابعاد و رنگ آمیزی های مختلف و تعدادی کرک 

چله ابریشم عرضه شده است.
اخوان با اشاره به این که نمایشگاه فرش استان قم هر سال یک 
بار در فصل پاییز برگزار می شود بیان کرد: اعضای اتحادیه فرش 
دستباف استان قم در نمایشگاه های فرشی که در سایر نقطه های 
کشور برگزار می شود شرکت می کنند و در خارج از کشور نیز 

برنامه های مختلفی برای معرفی فرش استان قم داریم.
وی تاکید کرد:10 درصد از صادرات فرش کشور متعلق به قم 
است و در سال گذشته نزدیک به 50 میلیون دلار فرش قم به 

خارج از کشور صادر شده است.
وی یادآور شد: صادرات فرش قم بیشتر به کشورهای ژاپن، 

آلمان، روسیه و چین انجام می شود
. دوازدهمین نمایشگاه فرش دستباف استان قم از 26 آبان ماه 
تا سی ام همین ماه به مدت پنج روز دایر است و علاقه مندان می 

توانند از ساعت 15 تا 21 از آن بازدید کنند. 

با حضور استاندار و رئیس مرکز ملی فرش ایران:

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی فرش دستباف قم افتتاح شد

اخبار
مدیرروابط عمومی و اطلاع رسانی  بهزیستی قم خبرداد:

پاسخگویی  به بیش از 10 هزار نامه  
سفر ریاست جمهوری به قم

مدیرروابط عمومی و اطلاع رسانی  بهزیستی  استان از پاسخگویی  به بیش 
از 10 هزار نامه  درخصوص سفر ریاست جمهوری به قم خبرداد.

محمد عباسیان اظهارداشت : مرکز ارتباطات مردمی به عنوان پل ارتباطات 
مردمی با بهزیستی و سنگ صبور مددجویان نقش مهمی در ایجاد ارتباط 
عمیق مراجعین با نظام دولت ایفا می کند.مراجعین بهزیستی به ویژه 
مددجویان ولی نعمتان ما در بهزیستی هستند و ما موظف به ارائه خدمات 
منطبق با نیازهای ایشان می باشیم و در این راستا پرسنل زحمتکش در کمال 

خوشرویی و توام با صبر و شکیبایی پاسخگو میباشند.
رفع مشکلات  برای  این دفتر تلاش  فعالیت  ترین  ارجح  افزود:   وی 
مددجویان و جلوگیری از سردرگمی مراجعین میباشد که علاوه بر ایجاد 

رضایتمندی ارباب رجوع رضایتمندی خداوند را به همراه دارد.
وی اضافه کرد: تلاش برای رفع مشکلات مردم سر لوحه کارمرکز ارتباطات 
مردمی سازمان بهزیستی استان قم است و از خداوند منان طلب صبرو 

شکیبایی و سعادت خدمتگزاری به خلق خداوند را خواستاریم.
 عباسیان ادامه داد: در شش ماه اول سال 94 دفتر ارتباطات مردمی اداره 
کل بهزیستی  21 جلسه ملاقات عمومی مددجویان با مدیرکل و معاونین 

تخصصی صورت پذیرفته است.
مدیرروابط عمومی بهزیستی قم گفت :در این مدت پاسخگوی722فقره 
درخواست های مددجویان و متقاضیان کمک ، بصورت غیر حضوری و کتبی 
از سوی استانداری، فرمانداری ،نمایندگان و امام جمعه استان به صورت مکاتبه 
ای بوده است که به فراخور هر مورد پیگیری های لازم در قالب مشاوره 

حضوری ، مددکاری و ارجاع به سیستم داخل سازمان انجام شده است.
عباسیان با اشاره به اینکه ،آمار کل دریافت درخواستهاي مردمي از طریق 
سیستم سامد ) سامانه الکترونیکي دولت و مردم (  وهمچنین سفر ریاست 
محترم جمهور به قم تعداد 10122 مورد بوده، آمار مراجعات جهت مشاوره و 
راهنمایی ، خدمات مددکاری ، دریافت هزینه ایاب و ذهاب ، کمک به افراد در 
راه مانده و کمک های نقدی و غیر نقدی 389 مورد و آمار تماس تلفنی بیش 

از 2000مورد، اعلام شده است.

مدیرعامل سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم خبر داد؛ 

آمادگي کامل سازمان پایانه ها 
براي ارائه خدمات به زائرین کربلا 

مدیرعامل سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم از آمادگي کامل این 
سازمان براي ارائه خدمات به زائرین امام حسین )ع( به ویژه در ایام اربعین 

خبر داد.
ابوالفضل مستقیمي ضمن عرض تسلیت به مناسبت ایام سوگواري امام 
حسین )ع( و با بیان اهمیت توجه به این ایام گفت: از ابتداي محرم هر روز 
صبح در نمازخانه سازمان پایانه ها مراسم قرائت زیارت عاشورا برگزار شده است.

مدیرعامل سازمان پایانه هاي مسافربري از آمادگي این سازمان براي 
جابجایي مسافران و زائرین خبر داد و خاطرنشان کرد: این سازمان آمادگي 

کامل براي ارائه خدمات به مسافرین و زائرین را در این ایام دارد.
وي از جابجایي بیش از 10 هزار مسافر در ایام محرم خبر داد و بیان کرد: 
براي اربعین نیز این سازمان آمادگي کامل دارد تا به زائرین خدمات مطلوب 
ارائه دهد و 250 اتوبوس در این راستا سرویس دهي خواهند کرد و در صورت 

نیاز از شهرهاي دیگر اتوبوس براي جابجایي زائرین هماهنگ مي شود.
کرد:  تصریح  قم  شهرداري  مسافربري  پایانه هاي  سازمان  مدیرعامل 
هرچه تعداد مسافران افزایش داشته باشد اتوبوس وجود دارد و در راستاي 

خدمت رساني به مسافران و زائران محترم هیچ گونه کمبود امکانات نداریم.

احتمال ربوده شدن رکن آبادی ضعیف است
گفته می شود: معاون کنسولی و پارلمانی وزیر خارجه گفت: شخصاً احتمال ربوده شدن غضنفر 
اصل رکن آبادی سفیر پیشین ایران در لبنان را ضعیف می دانم. حسن قشقاوی بعد از پایان جلسه روز 
گذشته کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به خبرنگاران گفت: امیدواریم با توجه به 
ارسال دی ان ای آقای رکن آبادی به عربستان این امکان فراهم شود که خانواده ایشان به عربستان سفر 
کند. این مقام وزارت خارجه با بیان اینکه وزارت خارجه پیگیر وضعیت مفقودان فاجعه منا از جمله 
غضنفر اصل رکن آبادی گفت: اگر ایشان در فاجعه منا جان خود را از دست داده است جنازه ایشان باید 
در اختیار ایران و خانواده اش قرار بگیرد و همان طور که گفتیم وزارت خارجه تا آخر پیگیر وضعیت این 

مفقودان از جمله آقای رکن آبادی خواهد بود.

ازدواج بیمه می شود
گفته می شود: معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان در خصوص زمان رونمایی 
بیمه ازدواج گفت: این بیمه تا هفته آینده رونمایی می شود و بر اساس پیش بینی ها 80 درصد 
خانواده ها امکان خرید این بیمه را برای فرزندانشان دارند. محمد رضا رستمی افزود: قیمتی که برای 
بیمه ازدواج در نظر گرفته شده به میزانی است که بیشتر خانواده ها امکان خریداری کردن آن را برای 
فرزندانشان را دارند. وی افزود: با راه اندازی این بیمه ازدواج قوام پیدا می کند. این معاون وزارت ورزش 
و جوانان افزود: این بیمه در کنار طرح های دیگری همچون کارت اعتباری خرید و وام مسکن امکان 

پایداری ازدواج ها را میسر می کند.

علیرضا افتخاری: خانه نشین شده ام
گفته می شود: علیرضا افتخاری گفت: اکنون که باید به استودیوها بروم و بخوانم، کاری نیست؛ 
خلاصهٔ ردیف ضبط می کنم و کتاب خاطراتم را می نویسم و خانه نشین شده ام. این خوانندهٔ نامی 
موسیقی ایرانی با اشاره به اینکه در کپی های غیرمجار آثار موسیقایی حتی گاهی نام هنرمندان را با 
هم جابه جا می کنند، افزود: یک سی دی را دیدم که روی جلدش نوشته بودند »خواننده: فریدون 
شهبازیان«، درحالی که آن آلبوم را من خوانده بودم. من هرگاه از فرودگاه اصفهان می آیم، می بینم 
که سی دی های همهٔ خوانندگان را که شاید دارای 500، 600 تصنیف باشد را 12 هزار تومان می 
فروشند. در حالی که هزینهٔ ساخت و ضبط هر تصنیف حدود پنج تا 10 میلیون تومان است و برای 
اینکه آلبومی پخته و منضج شود، 70، 80 نفر باید کار کنند؛ و جالب آنکه، کسی که کار من را سرقت 
کرده، این سی دی را به خود من هم 12 هزار تومان می فروشد. افتخاری، با هشدار دربارهٔ اینکه عده 
یی با دادن وعده هایی، قصد فریب جوانانِ دوستدار موسیقی را دارند، گفت: من به جوانان می گویم 
که موسیقی خوب را بشنوید؛ موسیقی بنان را گوش بکنید و به رسم امانتداری همان را یاد بگیرید، اما 
کار اصلیتان را رها نکنید. اگر کسی به شما گفت من برایتان آهنگ می سازم و شما مشهور می شوید، 
فریب نخورید و دیناری خرج نکنید. قصد اهانت به آهنگسازان جوان را ندارم، اما گاهی می بینم، عده 
یی وعده هایی به جوانان می دهند که آن ها هم فرش زیر پایشان را می فروشند تا آهنگی بخوانند که 

به دام می افتند؛ و این قضیه، خود آفتی است.

تکلیف اعزام مجدد به عمره هنوز مشخص نیست
گفته می شود: رئیس سازمان حج و زیارت گفت: آغاز اعزام مجدد زائران به عمره مفرده هنوز 
تعیین تکلیف نشده است. سعید اوحدی افزود: آغاز مجدد اعزام زائران به عمره مفرده منوط به برگزاری 
دادگاه دو پلیس خاطی عربستان و تعیین مجازات برای آنها است اما هنوز این موضوع مشخص نشده 
است. وی با اشاره به اینکه تاکنون دو جلسه دادگاه برای دو پلیس خاطی تشکیل شده است، گفت: قرار 
بود پس از برگزاری چند جلسه دادگاه این افراد به اشد مجازات محکوم شوند اما تا این لحظه مقامات 
عربستان چیزی به ما اعلام نکرده اند. به گفته اوحدی، تازمانی که تکلیف مشخص نشود هیچ برنامه 

ای برای آغاز اعزام ها نخواهیم داشت.

دولت روحانی تنهاترین دولت تاریخ انقلاب
گفته می شود: نایب رئیس مجلس ششم با بیان اینکه در طول تاریخ انقلاب اسلامی، دولت 
روحانی تنهاترین دولت بوده است، حجم مخالفت ها و جبهه گیری هایی که در مقابل این دولت انجام 
شده را بی سابقه خواند. محمدرضا خاتمی، حملات به دولت روحانی را سازماندهی شده دانست و افزود 
این حملات از پشتوانه های عظیمی نیز برخوردار هستند. نایب رئیس مجلس ششم با اشاره به اینکه 
روحانی سایه جنگ را از سر کشور دور کرد، گفت: در سیاست خارجی، بی اغراق باید گفت که روحانی 
شاهکار کرد. خاتمی با بیان اینکه این اتفاق، بلیه بزرگی را از سر ایران دور کرد، گفت: ممکن است 

برجام، نقاط ضعفی داشته باشد و امتیازاتی هم به طرف مقابل داده باشیم...

میانگین ساعت کار مفید در ایران
گفته می شود: رئیس مرکز آمار ایران در ادامه با اشاره به میانگین ساعت صرف شده در کار و 
فعالیت شغلی در یک شبانه روز گفت: در ایران هر فرد بالای 15 سال به طور متوسط در یک شبانه 
روز 2 ساعت و 46 دقیقه کار مفید انجام می دهد درحالی که بیشترین زمان کار مفید مربوط به 
آلمانی ها با آمار 5 ساعت و 58 دقیقه از 24 ساعت است. عادل آذر ادامه داد: رتبه جذب شاخص 
استعداد در ایران در بین 8 کشور منطقه هشتم و از بین 143 کشور جهان 139 است. عادل آذر 
گفت: رتبه شاخص سرانه تولید ناخالص داخلی در ایران از بین 10 کشور منطقه نهم و از بین 185 
کشور جهان 99 است این در حالی است که آخرین آمار از جمعیت ایران به رقم 87 میلیون و 64 

هزار نفر اشاره دارد.

سردار همدانی نبود دمشق سقوط کرده بود 
گفته می شود: فرمانده کل سپاه با بیان اینکه نقش سردار شهید همدانی در مقاومت سوریه 
برجسته بود، افزود: این سردار عالی قدر اولین فرمانده ای بود که در شکل گیری مقاومت سوریه نقش 
تعیین کننده ای را ایفا کرد. سرلشکر جعفری در ادامه تاکید کرد: بی تردید اگر شهید همدانی نبود در 
ماجرای دو، سه سال پیش، دمشق سقوط کرده بود و معلوم نبود که جبهه مقاومت با چه وضعی مواجه 
می شد. فرمانده کل سپاه افزود: همه رزمندگان ایرانی و غیرایرانی که در حال تلاش و کار مستشاری 

هستند، نقش تعیین کننده ای دارند. 

آزاده نامداری: یک سال دیگر به تلویزیون بر می گردم
گفته می شود: آزاده نامداری مجری برنامه های تلویزیونی از برگشت خود به رسانه ملی خبر داد و 
گفت: تا یک سال آینده هیچ اجرایی نه در رسانه و نه در برنامه های دیگر نخواهم داشت و در سال آتی 

به احتمال زیاد با برنامه ای پیرامون بانوان و خانواده به روی آنتن سیما باز خواهم گشت. 

شهرام جزایری مهمان تلویزیون می شود
گفته می شود: شهرام جزایری بعد از سالها حبس در رابطه با فعالیت های اقتصادی، فردا شب 
به برنامه »توقف ممنوع« می آید. برنامه »توقف ممنوع« یک برنامه چالشی در حوزه اقتصاد و فرهنگ 
اقتصادی است که در ششمین برنامه خود قرار است به موضوع »فساد اقتصادی« بپردازد. این برنامه که 
چهارشنبه ها در ساعت 21:15 از شبکه پنج سیما پخش می شود. قرار است این هفته مصاحبه ای با 

»شهرام جزایری« را پخش کند.

پرونده سیدعلی ضیاء در حال بررسی است
گفته می شود: فضل الله شریعت پناهی مدیر گروه اجتماعی شبکه یک سیما درباره آخرین 
وضعیت سیدعلی ضیاء مجری برنامه »امشب« به مهر گفت: پرونده سیدعلی ضیاء همچنان در کمیته 
ای که آقای پورمحمدی معاون سیما پیش از این گفت در حال بررسی است. وی درباره برنامه »امشب« 
و اجرای آن توسط یک مجری دیگر نیز بیان کرد: در حال حاضر برنامه جدیدی طراحی نشده است 
و چون با مشکل کنداکتور مواجه هستیم، نمی توانیم برنامه ای در بازه زمانی شب روی آنتن شبکه 

یک ببریم.

»بشار اسد« پیشنهاد ایران را نپذیرفت 
امورخارجه در دانشگاه  امیرعبداللهیان معاون عربی آفریقای وزارت  گفته می شود: حسین 
صنعتی شریف گفت: گفت: در دیداری که با »بشار اسد« رئیس جمهوری سوریه داشتم پیشنهاد شد که 
خانواده اش به ایران بیایند ولی پاسخ »اسد« این بود که من تا آخرین لحظه در کشور هستم و همسرم 

مسئول رسیدگی به خانواده شهدا است و از کشور خارج نمی شویم.

حسین زمان: 13 سال است ممنوع الکارم
گفته می شود: حسین زمان - خواننده، با اشاره به سال های ممنوع الکاری خود گفت: در زمان 
مدیریت علی لاریجانی در صدا وسیما نامه  مکتوبی به تمامی شبکه ها و زیرمجموعه ها ارسال شد که 
هیچ یک از آثار من اجازه پخش ندارد و دلیل آن حرف های سیاسی بود که بیان کرده بودم. وی افزود: 
از 13 سال پیش نیز اجازه فعالیت و تولید آلبوم را ندارم. زمان احمدی نژاد هم جلوی همه فعالیت های 
من گرفته شده و هنوز هم ادامه دارد. این خواننده اظهار کرد: حتی به کارهایی که خودم بخواهم تولید 
کنم اجازه انتشار نمی دهند. نمی توانم نه آلبوم منتشر کنم نه کنسرت بگذارم و نه هیچ فعالیت دیگری 
داشته باشم. زمان ادامه داد: بعد از سخنان سخنگوی وزیر ارشاد که گفت ما ممنوع الکار نداریم به وزیر 
نامه دادم و گفتم حداقل صداقت داشته  باشید و واقعیت را بگویید. دروغ نگویید که ممنوع الکار نداریم. 
زمان تصریح کرد: هم اکنون هیچ درآمدی ندارم و از ذخیره ها استفاده می کنم. اگر اوضاع بهتر شود 
می توانم بروم در یکی از کافه های کیش بخوانم یا تاکسی بگیرم و به عنوان راننده تاکسی فعالیت کنم.

مطهری از پاسخ های جنتی قانع شد
گفته می شود: علی مطهری در جلسه علنی روز سه شنبه پس از طرح سوال از علی جنتی و 
استماع پاسخ های وی در پاسخ به حجت الاسلام و المسلمین سید محمدحسن ابوترابی فرد که ریاست 
ساعاتی از جلسه علنی مجلس را برعهده داشت، درباره این که آیا از پاسخ های جنتی قانع شده است 
یا خیر؟ گفت: از پاسخ های وی قانع نشدم اما با توجه به این که وزیر ارشاد دو کارت زرد دارد، مجبور 

هستم بگویم که قانع شدم.

حذف عوارض خروج از مرز شلمچه
گفته می شود: به منظور تسهیل در تردد زائران اربعین حسینی به کشور عراق عوارض خروج 
از مرز بین المللی شلمچه حذف شد.  فرماندار ویژه خرمشهر با بیان اینکه از هر زائر ایرانی 12 
هزار و 500 تومان به عنوان عوارض خروج از کشور دریافت می شد گفت: طبق هماهنگی صورت 
گرفته با منطقه آزاد اروند، عوارض خروج از کشور از امروز در مرز شلمچه حذف شده است. ولی 
الله حیاتی افزود: بر این اساس تا پایان اربعین حسینی این وضعیت در مرز شلمچه وجود خواهد 
داشت و زائران عوارضی بابت خروج از کشور پرداخت نمی کنند. حدود نیمی از زائران زمینی اربعین 
از مرز بین المللی شلمچه در خرمشهر راهی کربلای معلی می شوند. پارسال در اربعین حسینی 
حدود 700 هزار زائر از مرز شلمچه به کشور عراق سفر کردند و پیش بینی می شود امسال یک 

میلیون نفر عازم کربلا شوند.

فیلترینگ تلگرام امروز  بررسی می شود
گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمین رئیسی گفت: فیلترینگ تلگرام امروز در کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه بررسی  می شود. دادستان کل کشور در گفت و گو با میزان با اشاره به 
بررسی وضعیت فیلترینگ تلگرام در کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه اظهارکرد: این موضوع 
در جلسه چهارشنبه  این کارگروه مورد بررسی قرار می گیرد و پس از این جلسه اطلاع رسانی در این 

زمینه صورت خواهد گرفت.

نامحرمانه


